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informativni
glasilo ravenskih železarjev

Nam en države je  sreča
državljanov

Letos ni lahko n a jti besed za 
voščilo državi, ki p raznu je  45 let, 
s predvojnim  obdobjem  vred  pa 
70 let. Ni lahko zato, k e r gospo
darske in  politične krize še nismo 
prem agali, d ržav ljan i pa nam esto 
povodnji besed zah tevajo  dejanj 
Dve etap i na m ara tonsk i poti k 
stab ilizaciji s ta  sicer za nam i 
(17. seja CK Z K J in  soglasje o 
ustavn ih  sprem em bah), a cilj je 
še vedno zelo daleč, čustva in  r a 
zum  držav ljanov  pa kom aj bolj 
usk la jena kot v bližnjem  času 
v rtog lav ih  m itingovanj.

Eksistenčne in  m oralne stiske 
so vzrok, da se neredko za le tava
mo iz ene sk rajnosti v drugo: k a r 
smo donedavna nekritično m ali
kovali, to zdaj om alovažujem o, 
k a r  se je  desetletja  zdelo nedo
tak ljivo  vzvišeno, je  rado izpo

stavljeno posm ehu in  psovkam , 
ki dosegajo stan je  m nožične ne
prištevnosti. T rištev ilčna in flaci
ja  očitno ni nažrla  le  vrednosti 
denarja , am pak  enako tud i v red 
note in  dovčerajšn je hvalospevne 
besede za praznike.

Brez visoke družboslovne izo
brazbe je  jasno: če delovna m es
ta  niso več zanesljiva, če je  od 
pridnega dela kom aj moč dostoj
no živeti in  če je  p rihodnost ot
rok m eglena, potem  se zam aje 
zaupan je  v m odrost in  učinkovi
tost u rad n ih  ustanov. Samo neče
sa je  več kot kdajko li dosle j: 
svobode govora in  p isan ja ; zato 
je  tud i p re tirano  veliko izbruhov 
čustev in strasti.

Svojo državo želimo p reured iti 
na sodoben način, a kaj je  bolj, 
kaj m anj sodobno, o tem  so m ne

n ja  še hudo deljena. P ri tem  nam  
žal ne m orejo dosti pom agati n i
ti veljavni leksikoni. K dor bi se 
nam reč hotel p ri n jih  podučiti, 
kaj d ržava sploh je, bi se znašel 
bodisi p ri k lasik ih  ali v daljn i 
p rihodnosti; o sodobnosti je  ko
m aj kaj uporabnega. Le kdo ne 
pom ni šolskega vzorca o k ap ita 
lizm u in socializm u? Tudi države 
so zato kap ita lis tične in  sociali
stične. Za kap italistično  je  že L e
n in  rekel, da je  »stroj za vzdrže
v an je  gospostva enega razreda 
nad drugim .« Socialistične naj bi 
po teo riji odm irale, ker v n jih  
družba vse bolj oži p rvo tne d r
žavne dejavnosti, n jihove funkci
je  pa vedno bolj zam enju je jo  
zd ruženja svobodnih p ro izva ja l
cev. K er naj s ta re jša  država so
cializm a n iti po 70 le tih  ni odm r

la in  ker tud i naša ne kaže tak ih  
znakov, bi v m an iri le tošn je je 
seni m nožice najb rž  odločno za
htevale odstop ja lov ih  teoretikov.

V n asp ro tju  s tak im i shem am i 
zgodovina federacij v  Evropi in  
A m eriki uči, da pot do d anašn je
ga m irnega sožitja n ik je r ni bila 
ne gladka ne lahka, n iti v  vzorni 
Švici ne. K akorkoli kdo razsoja 
stvari v naši m nogonacionalni, 
m nogojezikovni in  m nogokulturni 
državi, dovolj je  dokazov, da na 
vseh koncih k ljub  razlikam  pre
m orem o razum  in  strpnost, to pa 
je  tud i eden od tem eljev  za zdravo 
prihodnost. Voščimo tedaj naši 
državi tako, kakor so vsak svoji 
želeli m odri lju d je  v različnih 
dobah:

»D ržava je  gospodarica družbe, 
s tem  ko ji služi.« (Haller) 

»D ržava je  ljudstvo, ki se sa
mo vlada.« (Kant)

»N am en države je  sreča n jen ih  
državljanov.« (Neznan)

M arjan  K olar

IZ VSEBINE
•  September boljši kot avgust
•  Dekle, ki mu je stara obleka 

oklep
•  Programska rešitev Kovinar
•  Razdevšek in Praznik — naša 

državna prvaka
•  Delo je odvisno od nas, mi od 

našega dela
•  Vzmctarna v Železarni Ravne 

da ali ne
•  Ugotavljanje potreb po vlož

nem materialu v Železarni 
Ravne

•  Oblikovanje informacij o na
bavi vložnega materiala

•  Kaj smemo vedeti o kromu
•  Kako nastaja RPIS v Valjarni
•  Kaj so rekli o uporabi infor

m acijskega sistema on-line v 
železarni

•  Tozd Družbeni standard zvest 
imenu in namenu

•  Dati otroka v Karigador ali ne
•  Iz naših krajev
•  Kultura
•  Vse za otroke!?
•  Rekreacija in šport
•  Kadrovska gibanja

Spom enik  talcem  pri Sv. Neži
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September boljši kot avgust
Nekoliko več kot v avgustu smo 

naredili v septembru. Kljub temu 
smo zaostali za planom skupne pro
izvodnje 12,8 odst., v kumuiativi za
ostajamo za 10,5 odst. Za 11.760 1 
prodanih izdelkov smo iztržili 46,705 
milijarde din, od tega na domačem 
trgu 8351 t ali 35,388 milijarde din, 
izvozili pa smo 3409 t ali za 11,317 
milijarde din oziroma za 3,740 mili
jona dolarjev.

SKUPNA 
PROIZVODNJA 
POD NAČRTOM

V Jeklarni so zaostali za planom 
11,1 odst. Vzrok je nezadosten od
vzem jekla zaradi pomanjkanja na
ročil v Jeklolivarni in Kovačnici. V 
Jeklarni 2 je obratovala samo ena 
peč. V primeru, da obratujeta dve, 
je preveč zastojev, saj Valjarna sama 
ne more prevzeti vsega izdelanega 
jekla. Če obratuje samo ena peč, so 
mnogo nižji stroški na enoto pro
izvodnje. Pri nabavi materialov je 
bilo nekaj problemov z redno do
bavo kanalske opeke, FeCr surafineja 
in N i ustrezne oblike.

Kljub zaostanku 12,7 odst. za pla
nom skupne proizvodnje so v Jeklo- 
livarni presegli plan odpreme za 9,7 
odst., in to predvsem na račun 
zmanjšanja medfaznih zalog v čistil
nici. K temu uspehu je največ pri
speval manjši izpad delovne sile v 
čistilnici ter boljša kakovost. Vse
kakor pa je še naprej ključni pro
blem neugodna kadrovska struktura 
zaposlenih v neposredni proizvodnji, 
za katero so značilne močne ome
jitve delovne zmožnosti. V tozdu še 
vedno primanjkuje naročil, zlasti pa 
takšnega asortimenta, s katerim bi 
lahko izkoristili vse razpoložljive ka
pacitete.

Za planom so zaostali tudi v Va
ljarni, in to pri gredicah 6,4 odst., 
pri srednjih profilih 17,8 odst., pri 
lahkih profilih pa je bil plan dose
žen le 37,6 odst. V tozdu so še ved
no v ospredju visoki zastoji. Največji 
delež zastojev je v mehanskih okva
rah in v pripravi proge ob menjavah 
programov. Za doseganje boljših re
zultatov bo treba napraviti več pri 
vzdrževanju in kontinuirani pripravi 
programov za Valjarno.

Stanje z naročili se v Kovačnici ni 
bistveno spremenilo. Tako so v sep
tembru zaradi pomanjkanja naročil 
ukinili 4. izmeno na 1800 t  stiskalni
ci, število zaposlenih pa se je glede 
na januar zmanjšalo za 21 delavcev. 
Delo v septembru je potekalo še do
kaj kontinuirano. Nekoliko se je v 
tem mesecu izboljšalo tudi vzdrževa
nje. Dostava vložka iz Jeklarne je 
bila zadovoljiva, vendar pa je spet 
poraslo število šarž, ki analizno od
stopajo.

Plan v Jeklovlcku ni bil dosežen 
predvsem zaradi pomanjkanja vložka 
iz Valjarne za luščenje in vlečenje 
debelejših dimenzij in zaradi pomanj
kanja naročil za debelejšo žico, pred
vsem nad 2 mm. Redno proizvodnjo 
pa so ovirale tudi okvare na vlečno 
ravnalnih strojih, brusilnem stroju 
za končno brušenje ter peči z zaščit
no atmosfero.

Tudi v vseh mehansko predeloval
nih tozdih so imeli težave v dosega
nju plana. Ponekod primanjkuje na
ročil, drugje ni vložka, kot v Vzme-

tarni. Svoje pa je prispeval tudi za
starel strojni park, zaradi česar so 
pogoste okvare strojev.

PRODAJA 
NA DOMAČEM TRGU 
VREDNOSTNO DOBRO
Količinska prodaja v septembru ni 

bila dosežena, vrednostno pa je bil 
plan presežen za 33,6 odst. Ponekod 
je primanjkovalo naročil, in sicer v 
Strojih in delih za obdelane ulitke in 
odkovke, v Orodjarni za orodne plo
šče in v TRO za rotacijsko orodje z 
izvrtino. Velik problem pa je z na
ročili tudi v Pnevmatičnih strojih, 
medtem ko imajo drugi tozdi tre
nutno naročil še v zadovoljivih me
jah. V septembru je bilo tudi izred
no veliko povpraševanje po valjanih 
gredicah.

NEKJE BOLJE, 
DRUGJE SLABŠE

Z večjim prizadevanjem pri naba
vi jeklenih odpadkov smo uspeli na 
domačem trgu zagotoviti potrebne 
količine (brez uvoza). Zaradi zmanj
šane proizvodnje v zadnjih mesecih 
pa so tako tudi zaloge starega železa 
precej porasle.

V septembru smo predvsem zaradi 
cen čutili pomanjkanje FeCr karbu- 
reja in surafineja z nizkim odstot
kom ogljika, saj dosegajo dobavitelji 
v izvozu čez 100 odst. višje cene kot 
doma. Tako so bile količine prejetih 
ferolegur le za sprotno porabo.

Od ostalih materialov je primanj
kovalo določenih mas, ki pa smo jih 
uspeli nadomestiti z drugimi substan
cami. Uredil se je tudi dotok mag- 
nezitne opeke iz Kraljeva. Dobave 
livarskih peskov in drugih livarskih 
materialov so potekale po naročilih.

Tudi nabava pomožnih materialov ic 
potekala zadovoljivo. Težave so bile 
le pri dobavi el. motorjev in neka
terih vrst rezanega lesa ter sive litine.

UVOZ SMO 
RACIONALIZIRALI

Z racionalizacijo naročanja uvoz
nih materialov smo zaloge A — ma
terialov v septembru približali opti- 
mumu. Zaloga je kritična le pri Ni, 
ker je bila poraba v avgustu in sep
tembru nad normalo, nove dobave 
pa so predvidene šele za drugo polo
vico oktobra.

Vse kooperacije so konec septem
bra izkazovale pozitiven saldo, kar 
nam omogoča nemoten uvoz in dis- 
poniranjc naročil do konca leta 1988. 
Pričelo se je tudi poslovanje po novi 
kooperaciji Krombach, kjer pričaku
jemo do konca leta promet v višini 
1,40 mio DEM v obe smeri.

V septembru smo zaključili tudi 
večjo pogodbo z uvozom delov za 
stiskalnice po projektu Hawthorn, 
nekaj pa jih je tik pred zaključitvijo 
in so bila naročila izdana v prvi po
lovici oktobra.

IZVOZ SMO 
MOČNO POVEČALI

V septembru smo izvozili na kon
vertibilno tržišče v vrednosti prek 
3,3 milijona US $ naših izdelkov, 
kar je za okoli 43 odst. več, kot smo 
si zastavili z operativnim načrtom 
za ta mesec.

Vsi tozdi izvozniki razen Pnevma
tičnih strojev in Industrijskih nožev 
so svoje obveznosti v celoti izpolnili. 
Izvoz na klirinški trg pa je bil dose
žen prek 0,4 milijona $ ali okoli 68 
odst. načrta. Načrta nismo izpolnili, 
ker so izpadli navijalci in odvijalci 
za ZSSR.

Na razstavi

V treh kvartalih letošnjega leta 
smo na konvertibilno tržišče izvozi
li za 24,8 milijona US $, kar je okoli 
47 odst. več kot v istem obdobju 
lani ali 75 odst. letošnjega plana. Gle
de na sklep, da izvoz v zadnjih treh 
mesecih 1. 1988 zaradi neugodne fi
nančne situacije DO zmanjšujemo, 
letni načrt ne bo dosežen, kar bi 
bilo glede na zasedenost z naročili 
in nezasedenost kapacitet nekaterih 
tozdov sicer izvedljivo.

DOPUSTOV 
JE ŠE PRECEJ

V septembru je znašal izkoristek
delovnega časa 78,42 odst., odsotno
sti 21,58 odst. in so bile razdeljene
takole:
— letni dopust 11,52%
— izredno plačani dopust 0,73 %
— službena potovanja 0,43 %
— bolezni 7,51 %
— druge plačane odsotnosti 1,23 %
— neplačane odsotnosti 0,16%

Skupaj 21,58%

— Ure v podaljšanem
delovnem času 1,31 %

TOZD

ODSTOTEK DOSEG ANJA NAČRTOVANE PROIZVODNJE

SKUPNA
PR OIZVODNJA

to n

ODPREMA

to n

FAKTURIRANA
REALIZACIJA

d in

IZ V O Z IZ V O Z

d in

DOMAČ

d ir

I TRG

se p te m . z b i r s e p te m . z b i r s e p te m . z b i r s e p te m . z b i r s e p te m . z b i r s e p te m . z b i r

JEKLARNA 88,9 91 ,3 - - - - - - - - -

JEKLOUVARNA 87,3 80 ,8 109,7 87 ,2 153,1 75,8 159,4 152,4 262 ,0 156,0 136,4 63 ,4

VALJARNA 86)9 87,7 83,1 98 ,2 138,1 95,5 150,3 107,7 243,2 108,6 120,4 93 ,2

KOV A ČNICA 87,9 93,0 82 ,4 103,8. 147,9 96,6 69 ,4 118,6 112,6 117,1 151,6 94 ,5
JEKLOVLEK 80,3 90,0 • 90 ,5 89 ,3 136,4 87 ,6 114,5 95,2 187,3 90,4 120,9 86 ,7

TEŽKI STROJNI D EU 61,8 82,1 102,4 95,8 132,7 102,4 158,8 81 ,6 209,6 77 ,8 119,3 106,7

ORODJARNA 73,8 96,9 63 ,8 98 ,4 89,4 79 ,6 - 79 ,0 - 63 ,7 91 ,3 80 ,0

STROJI IN DEU 73,0 84 ,4 70 ,7 86 ,6 123,7 86 ,5 60 ,6 69,6 98 ,5 70 ,6 143,4 98 ,9

-  N O Ž I ,  BRZOREZ. OROD. 70,6 63 ,8 55 ,5 61,4 93,1 73 ,9 53 ,8 57,1 89 ,0 61 ,6 96 ,8 84,7

-  GREDICE 53,4 114,1 - - - -

INDUSTRIJSKI NOŽI 65,5 79 ,9 55 ,5 63,1 93 ,8 75,1 54 ,3 58,7 89,8 6 2 ,9 97 ,3 85 ,7
PNEVMATIČNI STROJI 100,3 93,9 95 ,3 92 ,9 108,4 83 ,4 13,0 126,7 19,6 95 ,6 112,4 82 ,8

VZMETARNA 78,6 88,0 78,7 88 ,0 175,0 111,9 79 ,3 81 ,7 118,8 74 ,3 187,2 120,1

T R O 91,2 105,7 77 ,0 90 ,5 140,3 89 ,4 133,4 116,0 208,9 113,7 127,6 85,0

KOVINARSTVO 115,7 106,2 116,3 107,9 229,6 108,1 5259,9 2395,9 9507,8 3143,0 97 ,0 64 ,7

ARMATURE 79,9 108 ,6  ' 76 ,4 109,1 167,3 108,7 71 ,8 91 ,3 115,2 95,1 315,6 147,4

BRATSTVO 41,2 51 ,5 41,1 50 ,9 121,7 87 ,4 - - - 123,6 88 ,7
MONTER 93,3 98 ,3 95 ,4 92 ,9 121,9 88 ,0 138,8 86 ,2 214,2 92 ,3 113,7 87 ,6

K A U LN IC A - 107,7 162,9 - - - - 107,7 162,9

STORITVE DRUGIH TOZD.D! - - 143,4 82,5 - - - - 135,4 80 ,4

DELOVNA ORGA N IZA C IJA 87,2 89 ,5 8 5 ,3 97 ,9 139,1 94 ,0 101,7 93 ,5 165,5 9«,7 133,6 - i L ?
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Dekle, ki mu je stara obleka oklep
S tiskovne konference sozda Slovenske železarne

Da bi bilo treba — saj je le z do
brim informiranjem možno podirati 
ograde med nami — je kljub neka
terim poskusom v dvajsetletni zgo
dovini sozda — največkrat ostajalo 
na bilo bi treba.

Tokrat je udaril po mizi O to Pun
gartnik, odgovoren za obveščanje v 
železarni Štore, in organiziral tiskov
no konferenco za novinarje sozdov- 
skih delovnih organizacij. Tako nas 
je 13. oktobra na sedežu sozda v 
Ljubljani sprejel predsednik kolektiv
nega poslovodnega odbora Igor U r
šič, dipl. inž.

ZA BOLJŠE OBVEŠČANJE — TE
MATSKE TISKOVNE KONFEREN

CE
Toliko novinarji sozdovskih hiš že 

sodelujemo, da si čisto tujci na ti
skovni konferenci nismo bili. Vsi 
smo se strinjali, da ne obveščanje v 
sozdu (pa čeprav sta javnomnenjski 
raziskavi na Jesenicah in Ravnah po
kazali, da si delavci informacij iz soz
da želijo) in ne obveščanje v sozdu na
vzven ni zadovoljivo. Kdo je kriv, ni
smo ugotavljali — ali bi morali ti
sti, ki so zadolženi za obveščanje v 
delovnih organizacijah, bolj gledati 
čez plotove in prinašati več informa
cij iz tujih logov, bi nemara moral 
za pretok informacij skrbeti posebej 
zaposleni novinar na sozdu (ki ga ni), 
bi moralo vodstvo sozda temu po
svečati več pozornosti ali pa bi mo
rali novinarji — dopisniki v sred
stvih javnega obveščanja več pisati 
o železarnah in predelovalkah? Mož
nih nosilcev je torej več.

Čeprav je Igor Uršič naglasil, da 
zaradi različnih fiziognomij in po
slanstev internih glasil bolj šepa ob
veščanje znotraj sozda kot tisto o 
sozdu navzven, se je bilo vseeno za
nimivo vprašati, zakaj Slovenske že
lezarne v prostoru nimajo glasa, kot 
gre 18.000 zaposlenim, torej svojega 
imagea »Vedeti je treba«, je rekel 
predsednik, »da ima sozd v poslov
nem smislu v svetu in v Jugoslaviji 
svoje ime, res pa je naš problem po
stavitev v slovenski prostor.« Meta
lurgija je pri nas namreč anatemizi- 
rana, saj je naše nujno zlo, čeprav 
neupravičeno. Torej je problem pred- 
esrinirana negativna ocena črne me
talurgije, svet pa vleče zadnji dve 
leti največ profita prav iz nje (za
radi avtomobilske industrije). Slove
nija pa nas nima rada, ker smo na 
škodo drugih preveliki požeruhi ener
gije (in denarja).

Dogovorili smo se, da se bomo 
odslej več medsebojno informirali in 
v slovenskem prostoru skušali o soz
du ustvariti glas. Zato bomo večkrat 
imeli tematske tiskovne konference 
(vedno na drugem koncu sozda). Na
nje bomo vabili tudi sredstva javnega 
obveščanja.

Tiskovna konferenca na sozdu pa 
seveda ni bila namenjena samo na
črtu za prihodnje informiranje, am
pak mnogim drugim odprtim vpra
šanjem, ki je vsa možno strniti v 
eno: sozd je v nezavidljivem polo
žaju (ob koncu leta se obetajo izgu
be vsaj v treh delovnih organizaci
jah, pojavljajo se ekonomski viški), 
kakšna je njegova perspektiva?

Igor Uršič je odgovoril kar s po
vzetkom svoje uvodne razprave na 
posvetu najodgovornejših vodilnih 
delavcev sozda, ki je bil v začetku 
oktobra v Portorožu.

IZRABITI MORAMO SISTEMSKE 
IN STRUKTURNE NOTRANJE 

REZERVE
»Figurativno bi lahko rekli, da je 

sozd zrasel v mlado, brhko dekle 
dvajsetih let, ki jo v zgodnjih letih 
skrojena obleka tišči kot oklep. Od 
tod naj bo razmišljanje: kakšno novo 
obleko mu skrojiti? Torej — zani
majo nas elementa, relevantni za na
še odločitve in oblikovanje globalnih 
ciljev in vizij razvoja. Pri oblikova
nju teh elementov pa je treba upo
števati vsaj štiri pomembne ugoto
vitve :

1. Iz analize poslovanja Slovenskih 
železarn (samo železarn!) v letih 
1986—1988 izhaja, da smo z doseda
njim načinom dela, razmišljanja in 
razvoja bolj ali manj obsojeni — ta
ko posamezne organizacije kot celo
ta — na minimum družbene učinko
vitosti, vsakoletnih težav v poslova
nju, krčevitega boja za prostor pod

soncem, z eno besedo — na izrazito 
neatraktivno področje gospodarske 
strukture.

2. Jugoslovanska družba se kljub 
velikim krčem, dogmam in ideolo
škim sponam odloča za tržno eko
nomijo, ki ne prenese stereotipnih 
načinov dela in okostenele organi
zacije.

3. Leto 1992 bo prelomno za mar
sikatero podjetje v tujini, toliko 
bolj za naše organizacije. Če danes 
ne začnemo razmišljati, kako in s 
katero proizvodnjo se bomo vključili 
v skupni evropski trg, smo zamudili 
vlak za 21. stoletje.

4. Spremenjena družbena regulati- 
va, predvsem zakon o podjetjih, bo 
zahteval in hkrati omogočal, da svo
jo organiziranost prilagodimo potre
bam »tekočega« dela in vizije stra
teškega razvoja.

Upoštevaje navedeno, mislim, da 
se v sozdu (ne v celoti, ne v delih) 
nismo sposobni resneje spoprijeti z 
izzivi »tekočega« poslovanja in ne z 
izzivi bližnje in daljne prihodnosti.

Kljub vsemu pa imamo v delovnih 
organizacijah, kot tudi sledi iz anali
ze, veliko notranjih rezerv. So v ob
segu proizvodnje, zmanjšanju vseh 
vrst stroškov, v obsegu živega dela. 
Ob tem pa se moramo zavedati, da 
so vendar vse te rezerve bolj plod 
naše neučinkovitosti, nedelavnosti, 
nereda in nediscipline kot pa resnič
nih, neizkoriščenih možnosti. Te so 
namreč bolj v dolgoročnih sistem
skih in strukturnih premikih, kot 
so: ustrezne razvojne programske
usmeritve, sodoben marketing, pra
vilna zasnova razvojno-raziskovalne- 
ga dela, strokovno utemeljena samo
upravna in poslovna organizacija in 
informatika, sposobni kadri, učin

koviti sistemi upravljanja in vode
nja, vloga sistema motivacij s pozi
tivnimi in negativnimi sankcijami, 
sistem integralnega upravljanja kako
vosti ter tehnološki red. Te resnične, 
dolgoročne, programske, strukturne 
notranje rezerve morajo postati eden 
od osnovnih sinergijskih učinkov 
in osnovno vezivo znotraj vsakega 
sistema.

V sozdu razmišljamo o nadaljnjem 
razvoju, je pa pri tem nedorečeno 
vprašanje, ali smo se lotili strateške
ga planiranja (in kako) in kakšne 
globalne cilje smo si postavili. Razen 
tov. Vodeba in Švajgerja v Železar
ni Ravne se niti v delovnih organi
zacijah niti v sozdu nismo lotili stra
teškega planiranja organizirano, kar 
je velika napaka najodgovornejših 
ljudi. Vsako vodstvo pa mora imeti 
vizijo dolgoročnega razvoja.

Naj mi bo dovoljeno, da predsta
vim svojo vizijo.

Izhodišče mi je sozd kot rentabi
len in stabilen sistem, ki svojo eko
nomsko učinkovitost gradi na kon
kurenčnosti svoje proizvodnje in po
slovanja doma in v tujini, na viso
kem dohodku in nadpoprečnih na
ložbah z izdelano podjetniško kultu
ro in filozofijo ter lastnim imageom.

S to vizijo pa se pojavi ključno 
vprašanje — sozd da ali ne, če da, 
kakšen.

Kakšen? Njegova vloga mora biti 
zlasti v trasiranju skupnega razvoja 
in sprejemu odločitev; sozd mora 
biti sposoben koncentracije sredstev 
za uvajanje novih tehnologij, proiz
vodenj, osvajanje trgov in sprejema
nju rizikov, ki so na to vezani. Nje
gova vloga morajo biti kadri, pred
vsem šolanje vodilnih ljudi, in moti
vacija, ki zahtevata zgodnje investi
ranje v človeške resurse (sistemati
čen razvoj vodilnih, usmerjanje ka
riere 100 ali 200 najsposobnejših 
npr.). To pomeni smiselno rotacijo 
ljudi na različnih delovnih mestih 
znotraj sistema v povezavi z opera
tivnimi in strateškimi nalogami.

Strategije nastopa na mednarodnih 
trgih ni možno oblikovati brez last
nih ali mešanih oodjetij v tujini. Ta 
naj bi bila hrbtenica zunanje-trgo- 
vinskih povezav.

Učinkovito delovanje interne ban
ke, znotraj katere se organizira skup
no upravljanje in izvajanje finančne 
funkcije, je eden od pogojev, da sozd 
uveljavi svoje materialne prednosti 
sodobnega poslovnega sistema.

Eno od ključnih vprašanj naše 
konkurenčnosti je metalurgija. Taka, 
kot je, je predraga, nekonkurenčna 
in zato neperspektivna. Toda razviti 
svet je ponovno potrdil, da ni izu
mirajočih panog, pač pa veliko bo

lehnih in propadajočih podjetij. Če 
nočemo med taka podjetja, moramo 
ravnati kot svet v podobnih prime
rih: ugotoviti naše realno stanje v 
metalurgiji in ga primerjati z najbolj
šimi organizacijami v svetu, ne s po
prečjem, očistiti metalurško proiz
vodnjo vsega, kar k njej ne spada, jo 
razbremeniti nepotrebnih storitev, 
administracije in neučinkovite orga
nizacije ter v končni konsekvenci 
postaviti enotni koncept razvoja čr
ne metalurgije v sozdu (optimalen 
koncept jeklarn in vročih valjarn, 
hladno obdelavo in predelavo pa spe
cializirati in jo tretirati kot finali- 
zacijo). H krati je treba iskati opri- 
malizacijo z drugimi metalurškimi 
organizacijami v SFRJ in v svetu.

Tak pristop do metalurgije bo se
veda pokazal na prave tehnološke 
viške, ki jih imamo več, kot smo 
pripravljeni priznati. Zato mora biti 
sistem strokovno in finančno uspo
sobljen uresničevati številne manjše 
programe na področju predelave je
kla in tudi na drugih tržno in do
hodkovno atraktivnih področjih. To 
bo možno, če bomo v okviru si
stema postavili time za razvoj po
slov.

Novi tržno atraktivni in izvozno 
naravnani program je sedaj prepo
trebna osnova za spreminjanje struk
ture izvoza in uveljavljanje tudi na 
drugih segmentih družbene proiz
vodnje, predvsem v smislu diverzifi- 
kacije proizvodnje.

Sozd lahko uresničuje svojo raz
vojno vlogo le, če bodo njegovi deli 
visoko decentralizirani in avtonom
ni. Le tako lahko ti elastično in hi
tro reagirajo na spremenljive pogoje 
trga, kar pomeni spremembo funk
cionalne v divizijsko strukturo.

Sestavni del kulture poslovanja in 
filozofije sistema so pravila igre, ki 
veljajo za vse. Nedorečena pravila 
oz. nesankcionirano neizvrševanje 
vsebine našega samoupravnega spo
razuma pa je še ena od osnovnih sla
bosti našega dela. Neizdefinirana od
govornost, predvsem vrha do baze, 
nejasne ingerence hromijo našo učin
kovitost.

Ker v sozdu še nimamo dokončnih 
vizij dolgoročnega razvoja, moramo 
pri njihovem snovanju ustvariti od
prt sistem za sprejem različnih idej 
in vključitev čim več ljudi, pred
vsem tistih, ki zdaj dremajo.

Menim, da bo tudi to premalo, saj 
nam manjka znanja in včasih celo 
volje; toda — ne odkrivajmo Ame
rike! Zato bi se morali pri oblikova
nju razvoja dogovoriti tudi o anga
žiranju tujih institucij.

Ko bomo čez leto dni ob oceni 
prehojene poti dvajsetih let ugotav
ljali, da marsičesa v zapisanih ciljih 
nismo uresničili, se, če smo pošteni, 
ne bomo mogli zgovarjati zgolj na 
objektivne težave, kajti naredili smo 
samo toliko, kolikor smo bili pri
pravljeni.«

H. Mcrkač

Igor Uršič (levo) z  novinarji iz  S lovensk ih  železarn
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Programska rešitev KOVINAR
Prispevek našega delovnega kolektiva k preobrazbi in razvoju računalniško- 

informacijske miselnosti

V prvih dneh letošnjega oktobra so se zbrali v štajerski metropoli naj
boljši kovinarji Jugoslavije. Razlog njihovega prihoda je bilo vsakoletno 
delovno srečanje. Delovna srečanja kovinarjev Jugoslavije pomenijo še zadnji 
preizkus teoretičnega in praktičnega poznavanja stroke najboljših kovinarjev 
vseh naših federalnih enot.

FINALE NAJBOLJŠIH
Da so to res najboljši predstavniki svojih poklicev, potrjujejo njihovi 

rezultati, ki so jih dosegli letos spomladi na regijskih in republiških srečanjih 
po naši domovini. Zbralo se jih je 192 v 12 različnih poklicih in po dva 
najboljša iz vsake federalne enote. Dvodnevno srečanje so pričeli s preizku
šanjem svojega znanja v teoretičnem poznavanju splošnega in strokovnega 
znanja svojega poklica.

Po kratki sprostitvi ob ogledu znamenitosti Pohorja in po tovariškem 
srečanju z večerjo v TAM se je naslednji dan pričel še praktični preizkus 
znanja v številnih mariborskih delovnih organizacijah. Z zadnjim dejanjem — 
razglasitvijo rezultatov — se je v poznih večernih urah končalo 22. delovno 
srečanje kovinarjev Jugoslavije.

Ker so mi na voljo končni rezultati srečanja, ki so bili objavljeni v urad
nem biltenu, mi dovolite, naj svojemu zapisu dodam še dvoje zanimivosti. 
Prednost »domačega terena« je gotovo blagodejno vplivala na samozavest 
domačih kovinarjev. Mnogi so na koncu podvomili v verodostojnost raču
nalniških izračunov. Zal se računalnik ni zmotil, tudi nezaželenih »posegov« 
ni bilo, to lahko zanesljivo potrdim. Ker smo v olimpijskem letu in smo 
še vajeni gledati tabelo medalj, naj dodam še ustrezno kovinarsko tabelo:

1. mesto 2. mesto 3. mesto vsota
Slovenija 7 5 2 14
Hrvaška 2 3 1 6
Crna gora 1 1 2 4
Makedonija 1 1 2 4
Srbija 1 1 _ 2
BiH — 1 3 4
Kosovo _ _ 1 1
Vojvodina — — 1 1

Kriterij poprečno osvojenih točk tekmovalcev na prvih treh mestih, kjer 
ima domača ekipa celih 42 točk prednosti, potrjuje izjemno ekipno priprav
ljenost slovenskih kovinarjev.

Druga zanimivost pa je uspeh naših »zlatih« fantov. Železarna Ravne je 
prispevala v republiško ekipo dva tekmovalca; oba sta postala državna prva
ka! Praznik Ivan je med strojnimi kovači premočno zmagal s prednostjo do
brih 80 točk, Razdevšek Jože je bil najboljši med livarji.

RAČUNALNIŠKO SPREMLJANJE SREČANJA
Izvedbo takšnega delovnega srečanja omogoča množica ljudi v ozadju: 

organizatorji, komisije, žirija in ne nazadnje tudi računalniška obdelava po
datkov.

Letošnje srečanje smo računalniško spremljali za večino poklicev v račun
skem centru CERTUS na računalniku DELTA 644 in povsem samostojno v 
računskem centru Mariborske livarne na računalniku MICRO PDP 11/73.

Računalniško spremljanje je omogočala v Železarni Ravne razvita pro
gramska rešitev delovnih srečanj kovinarjev z imenom KOVINAR. Ta re
šitev je bila razvita v 1. 1986 za takratno republiško srečanje kovinarjev na 
Ravnah.

SOZD Slovenske železarne, ki je pokrovitelj delovnih srečanj kovinarjev, 
je brezplačno odstopil programsko rešitev KOVINAR republiškemu svetu 
sindikata Slovenije v neomejeno uporabo na vseh slovenskih regijskih in 
republiških srečanjih. Tako smo v zadnjih treh letih spremljali vsa domača 
koroška regijska srečanja, regijska srečanja na Gorenjskem in Štajerskem, vsa 
zadnja republiška srečanja in končno še tokratno zvezno srečanje kovinarjev.

NARAŠČAJOČA VLOGA INFORMATIKE
Nova veja znanosti — informatika — naglo in vztrajno prodira na po

dročja ostalih znanstvenih vej zlasti tam, kjer je potrebno hitro, natančno in 
strokovno analizirati množico številskih podatkov in jih preoblikovati v 
zahtevano strokovno informacijo.

V tej bolj ali manj uspešni vlogi smo videli trenutno stanje naše infor
matike na delovnih srečanjih v zadnjih šestih letih: najprej v računskem 
centru Železarne Jesenice, v zadnjih treh letih pa v različnih računskih cen
trih v Sloveniji.

Osnovna naloga informatike je v začetku temeljila na zbiranju podat
kov, njihovem preoblikovanju v koristno informacijo, sedaj se njena naloga 
počasi preoblikuje v bližanje računalnikove fizične in miselne prisotnosti ne
posrednemu uporabniku.

Vsa naša sedanja prizadevanja so se preusmerila od izdelave čim bolj 
izpopolnjenega računalniškega postopka preoblikovanja podatkov v prenos 
stika z računalnikom in računskega centra v obrat k delovnemu mestu.

ČLOVEK — GLAVNA ZAVORA RAZVOJA
Doslej smo spremljali že več kot deset različnih delovnih srečanj. Kljub 

tako visokemu številu tudi tokrat ni šlo kot po maslu, zlasti ne zelo hitro. 
Zakaj?

Ozko grlo ni več računalnik, ne čim boljša programska rešitev in ne bolj 
ali manj številna ekipa na računalniku. Ozko grlo je še vedno človek; vsa 
različna množica sodelujočih.

Pri vsej stvari gre za pisano paleto človeških reakcij: od nervoze, treme, 
nezaupanja, pa do radovednosti, nejevernosti, kritičnosti in tudi zavračanja.

Človek se počuti nemočnega, nezanesljivega, celo odvečnega. Ob rutinskem 
delu z računalnikom je treba reševati tudi te spremljajoče pojave. V zelo 
kratko omejenem času pa sc pozna vsaka minuta.

Prišli smo do osnovnega paradoksa. Glavni problem ni informatika, 
ampak druge vede: psihologija, pedagogika,... To ni specifičnost delovnih 
srečanj kovinarjev, ampak velja povsod.

ČLOVEK +  RAČUNALNIK =  SEDANJA VIZIJA NAPREDKA
Ce želimo po zastavljeni poti naprej, je treba pritegniti uporabnika tako, 

da dobi primerno zaupanje in željo po uporabi. Težišče računalniškega 
spremljanja se mora počasi premakniti v dneve priprave na srečanje. Samo 
srečanje je samo še brezhibna izvedba priprave in potrditev lastnih sposob
nosti.

Naša želja je, da bi ekipo informatikov v celoti zamenjala ekipa nepo
srednih uporabnikov. Za dosego tako zastavljenega cilja je potrebno še veliko 
strokovnega dela. Hipotezo o zaviralnem vplivu človeka, ki se v bolj ali 
manj podobni obliki pojavlja povsod, bi rad na tem primeru konkretiziral.

Vloga neposrednega uporabnika na delovnih srečanjih pripada: strokov
njaku, ki vodi in nadzira tekmovanje v določenem poklicu in samemu tek- 
movalcu(cem). Tu je računalnik tudi najbolj podrl ustaljeno dolovno prakso 
srečanj. Z uporabo računalnika je bila neupravičeno okrnjena vloga ocenje
valnih komisij.

»-- STROJNI KOVACI

š ifra  priimek in  ime delovna ordanizacija federalna enote teor. prak. skupaj

1. 0904 PRAZNIK Ivan Železarna Ravne Slovenija 290 544.8
lis te
834.8

A
0

2. 0904 LETNAR Jote Stol Kamnik Slovenija 280 474.7 754.7 0
3, 0905 TAPARACEVSKI Aleksan Metal.zavod T ito  Skorje Makedonija 170 482.7 452.7 0
L 0901 IVICEVIC Vinko Bratstvo Pucarevo BiH 170 474,5 444,5 0
5. 0910 KRIVOKAPIČ Hilored ZBK Niksic Crna dora 180 429,4 409.4 0

lis ta B
1. 0902 KOVAČEVIČ Ivan Krusik Valjevo Srbija 240 304.4 544.4 1
2. 0913 KENDERESI I*re Brododradiliste Novi sad Vojvodina 150 294.7 444.7 1
3, 0903 PETRIK MACKAS DJuro Bratstvo Subotica Vojvodina 210 205.4 415.4 2
4. 0908 DUGALIC ZiJaJ Bratstvo Puc3revo BiH 210 194,0 404.0 1
S. 0912 MTHAJL0VIC MirolJub ZCZ KraduJevac Srb ija 200 200.2 400.2 2

Člani ocenjevalnih komisij bi naj imeli na razpolago terminal in pro
gramsko rešitev. Tako bi lahko v miru in zbranosti že dneve pred sreča
njem vnesli v računalniški spomin vse podatke o obdclovancih in kriterije 
ocenjevanja. Na računalniku bi lahko s pomočjo simulacije natančno in hitro 
testirali delo algoritma, pravilnost vnesenih podatkov in ustreznost krite
rijev.

V času praktičnega dela srečanja simulirane podatke zamenjajo dejanske 
meritve in avtomatski izračuni odstopkov, doseženih točk, kritičnih od
stopanj ipd. Strokovnjak ima tako v trenutku na razpolago celotno dokumen
tacijo, ki jo lahko na zelo visoki in kvalitetni ravni posreduje tekmovalcu.

Ocenjevalna komisija bi lahko na prizorišču samem takoj prikazala vsa
kemu tekmovalcu prednosti in slabosti njegovega dela. Takojšnja in celovita 
analiza vsakega izdelka v prisotnosti strokovnjaka že na regijskem nivoju, 
ki zajame največje število kovinarjev, bi bil najbolj koristen način izpopol
njevanja vsakega tekmovalca.

Primerna beseda, podkrepljena s strokovno oceno, je gotovo dodatni 
motivacijski faktor tekmovalcu, dvig kvalitetnega nivoja pa samo še logična 
posledica predhodno vloženega truda in napora.

-  LIVARJI -  KALUPAR.II -

š ifra  priimek in  ime delovna ordanizacija federalna enota teor. prak. skupaj

1. 1004 RAZDEVŠEK Jože Železarna Ravne Slovenija 270 487.8
lis ta
757,8

A
0

2. 1003 MARKOVIČ Radojica Redojf- Dakič Titoarad Crna do ra 230 497.2 727.2 0
3. 1004 HORVAT Mladen
4, 1011 G010VIC Milorad

L ito s tro j Ljubljana 
ZBK Niksic

Slovenija 
Crna dora

270
250 m

5. 1002 VAHTARIC Stjepan TIM Zasreb Hrvaška 240 393.3 433.3 0
4. 1014 JEI.0VAC Toma IMT Novi Beodrad Srbije 250 377.8 427.8 0
7. 1007 DEIIC Husein Trudbonik Doboj BiH 200 412.5 412.5 0
8, 1010 KRTJESATARAC Redzep Trerca Titova M itroviča Kosovo 240 345.2 405,2 0
9. 1013 SAK0TIC Stanko In d u s trija  a lata Trebinje BiH 200 374.8 574.8

572.8
0

10. 1005 SP0LJAR Josip Kovina Veliko frdovisce Hrvaška 240 332.8 0
11. 1015 STANOJEVIČ Sreten IKT Nov L Beodrad Srb ija 230 323,9 553.9 0
12. 1009 CENDE Ferenc FAMIl PotisJe ADA Vojvodina 210 337.7 547.7 0

Uporaba računalnika se s samim delovnim srečanjem še ne konča. v
računalniku shranjene rezultate srečanj lahko strokovnjak ponovno uporabi 
pri pripravi naslednjega srečanja, za analizo razlik med posameznimi sre
čanji, za pripravo tekmovalcev na srečanje itd.

Z izgrajevanjem uporabniško ukrojenega informacijskega sistema nara
šča vpliv in vloga uporabnika. Vloga informatika sc kljub temu ne zmanj
šuje, le njegovo področje se spreminja. Informatik mora opazovati uporabo 
programske rešitve in poleg opaženih napak in pomanjkljivosti sproti bele
žiti kritične točke rešitve, kjer bi z uporabo primernejšega algoritma, z do
datnim avtomatiziiranjcm, z vključitvijo »uporabnikove logike« skrojil reši
tev čimbolj po meri neposrednega uporabnika.

Vse nanizane ideje o sedanji vlogi informatike v neposrednem delovnem 
procesu niso novost. Novo, da ne rečem revolucionarno, bi pa bilo dosledno 
in uspešno izvajanje teh idej v konkretnih primerih, kjer se s prvo verzijo 
rešitve delo na projektu ne konča, ampak se v tej točki pravzaprav prične 
najučinkovitejši razvoj projekta na osnovi tesnega sodelovanja med uporab
nikom in informatikom.

ZAKLJUČNA MISEL
Stroji so se ustavili, delovni vrvež je potihnil, prireditev je zaključena, 

organizatorji so si oddahnili, delegacija tekmovalcev je še poromala k Hiši 
cvetja, pred vsemi je spet navaden siv vsakdan. Je morda ostala kje prižgana 
drobna lučka upanja, brlivka, ki bo zasvetila v našo informacijsko prihod
nost? Mag. Ernest Kocuvan
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rekel, sam o za kovača ne, k e r je  
tam  delo na ho-ruk, težko, da ne 
bi trpel. Zato je  šel v  in d u s trij
sko, hotel je  za strugarja , pa še 
zdaj vidi, kako so ’68. sta li v raz
redu, pa so jih  šest določili za 
kovače. Tudi njega, da bo koval. 
Te roke bodo kovale svet, spet 
mislim , vprašam  pa ga, zakaj 
tako rad  tekm uje . Bolj h itro  
zasuče tisto  peresce v rokah. 
Zato, ker rad  dela, ju n a k  dela. 
č e  ne bi delal, bi zbolel. K aj boš 
drugega, 18 le t že delam  to  delo. 
Drugo pa so seveda nagrade, ki 
vlečejo. N agrada m ora biti. Bolj 
je  visoka, bolj je  vab ljiva , bolj 
se boriš zanjo, več ti pomeni, ko 
je  tvoja.

Izrečem  čestitko, ko je  končno 
možno. Tehtam , koliko m u pom e
ni, v teh  dneh  zasu tem u s čestit
kam i in  aplavzi, ta  besedica — 
čestitam , ko se ročice izgubljajo  
v njegovih rokah. R azveseljuje 
ga, h rusta!

H elena M erkač 
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&e&titki
Ivanu Prazniku, orodnem u ko

vaču, za doseženo 1. m esto na 
22. delovnem  srečan ju  kovinarjev  
Jugoslav ije  v M ariboru, čestita
mo in  želimo, da bi nas še naprej 
zastopal in  razveseljeval s svojim  
delom  in  s tem  naznanjal, da na 
naših  R avnah  kovaška kladiva 
res mogočno pojo.
Sodelavci — orodni kovači SGV

Na srečan ju  kov inarjev  Jugo
slav ije  8. oktobra v M ariboru  je 
naš sodelavec Jože Razdevšek 
osvojil prvo m esto v poklicu livar 
-kalupar. Čestitam o!

IO OOS Jek lo livarne 
in  sodelavci

PORTRETA LETA

Razdevšek in Praznik - naša državna prvaka
pa tudi tekm oval ne bo več. K a
ko, rečem. Dovolj im am , zdaj sem 
se potrudil, sem dokazal, pokazal, 
kaj znam . M islim, da m oraš ta 
k ra t nehati, ko si najboljši. Na 
regijskem  še bom, ker se m oraš 
dokazovati zarad i sam ega sebe, 
naprej pa ne, dosti je. Na reg ij
skem  so tvo ji kolegi, še boljši kot 
na državnem , konkurenca je  še 
večja. Tam  veš, da jih  pride 16 
dobrih, se zagrizeš, pa je. Z lata 
m edalja  v  žepu, in čast in  slava, 
pa denar, s katerim  bo letos zanj 
tudi železarna k a r  radodarna. 
Res, nim aš kaj, pa je  prav , saj 
je  tak  uspeh tud i nagrada za Že
lezarno R avne in  reklam a. Saj 
nisem  p rivatn ik . Če je  kdo na 
E lanovih sm učeh prvi, je  to rek 
lam a za Elan, če kovač ali jaz 
za fabriko, je  rek lam a za fabriko. 
17, 18 let, odkar je  liva r — k alu 
p ar v fabrik i, si je  to želel in  
dokazal, da ni vse, če si m ehanik, 
pač pa tud i livar. Vstopi kolega, 
ta  pa m u  k ar reče, da je  črn  po 
obrazu. P a k a r  spusti triko tn ik , 
dvigne lahno desnico k čelu in  
g re za črnobo. Ta roka ne bo 
kovala sveta, je  prem ehka, u m e t
niška, si m islim  in grem , oni tr ije  
pa so dobre volje nap re j, tudi 
cela liva rna  tis tega dne.

G rem  k Prazniku, kot sva zm e
n jena, v novo orodno kovačijo 
pri lahki. Sam o p ar jih  je  notri, 
on tud i čisto blizu, h rust, kot je ; 
kaj ne bi rek la  bobu bob. Ta ro 
ka pa bo kovala svet, se spet 
spom nim  na C ankarja , ko greva 
v delovodsko pisarno, delovodja 
pa ravno domov. K repka in  m oč
na je, da je  Večer, ki ga prim e, 
ko si sedeva iz oči v oči, kot 
peresce v n je j. Si videla, in  mi ga 
pokaže z n jim  in  kolegom a z ro 
žam i p red  Titovo grobnico v Beo
gradu. D elegacija s srečan ja  je  
odšla t ja  — v pozdrav in spom in; 
ta  tro jica  verje tno  zato, pravi, 
k er je  bila slovenska ekipa na 
srečan ju  enotno oblečena, z lep i
mi oblekam i, kot se spodobi. G le
dam  časopis in  čitam  z enim  oče
som, saj n i važno, kaj piše, mi 
bo že sam  povedal. Na D edinju 
je  služil vojsko, tud i v  grobnici 
je  že bil p rej enk ra t. In  vzam e 
karto tečn i list, da n im a prazn ih  
rok, da spet im a peresce. Iz n a 
vade, gotovo, saj n im a trem e. 
M idva sva tako  ali tako že več
k ra t bila skupaj, ko pa je  vedno 
dober na tekm ovanjih , v Beogra
du ni bil prvič, na tekm ovanju  
tud i ne, to je  že važno, da nisi 
prvič. Če že pride, potem  jo, t r e 
mo, znaš obvladati. Pa pride zad
n jih  deset m inut na tekm ovanju , 
sam a od sebe, vroče ti nekam  
postane, pa na Titovem  grobu, 
ko se podpisuješ, ko daš svinčnik 
gor, tudi. P a  m ine, p rem agati se 
da, če veš, da si p rip rav ljen . On 
je  letos bil. Brez skrom nosti zato 
prizna, da je  zm ago pričakoval. 
P rep ričan  je  bil v svoje sposob
nosti, preizkusil se je  prej po 
načrtu . R ezultat je  zato enkraten . 
Te roke so uspešno kovale, po 
m erah  in  ravno  prav, da pri ko
vaškem  križu  ni počilo. Ne p re 
dolgo, in  ni preveč segrel, ravno 
prav. Im a občutek, čeprav je  jek 
lo bolj voljno, če je  bolj toplo, 
k a r  pa je  past, saj je  potem  bolj 
hrapavo. P opravi si kapo in  malo

Vsa liv a rn a  je  vedela za uspeh, 
saj je  bilo sporočeno na oglasni 
deski: Razdevšek prv i tam  in 
tam , čestitam o, sindikat. Torej 
tako  vsi vejo, čem u sem spet tu. 
Zato korajžno stopim  v halo. T a
koj ga zagledam  nekoliko s tran  
v skupini in  m u k a r  visoko po
m aham . P ride  v banduri, bolj 
suh  kot ne, in-no, hec- črn po 
čelu prek  očesa. Nič m u ne r e 
čem, saj ne moti. To ga, že sicer 
črnogledega in  s črn im i brki, po
tem ni. Spet sva skupaj, m u  re 
čem, pa me k ar povabi v kon te j
ner. Njegov delovodja Bogdan 
A rcet je  notri. K ar sm eji se mu, 
nam  vsem  trem , ker je  uspeh 
takšen. Nisem za čestitanje, zato 
si k a r odpustim  in ga ne obre
m enjujem . K ar vprašam  ga, kako 
je. T isti v redu, nim aš kaj, pove

Jože R azdevšek

sproščeno, zadovoljno, ne kot 
zadnjič, ko je  bil republiški p r
vak bolj slabe volje. Lepo je, če 
človeku nisi odveč. K ar sam  od 
sebe se sm eji in govori. Lasje so 
m u od zadnjič zrasli. Suče tr ik o t
n ik  z m ize v roki. R ezultat sem 
pričakoval, želel sem si ga, uspeJ 
sem. P ri teoriji je  šlo v redu, n i
m aš kaj. To sem vedel pred  
prak tičn im , m i je  bilo v m oralno 
podporo. P ri p raksi m e je  eden 
nesel, a sem vseeno uspel. G ladi 
triko tn ikove stran ice  in  pravi, da 
je  bil drugič na državnem , lan i 
še v  K ragujevcu, ko je  bil očitno 
oškodovan, letos se je  pa pokaza
lo. Realno je  bilo. Potrpežljivo  
razlaga, ko zam ešam  kalup, mo
del, form o, in  že hoče pokazati 
razliko, pa ni treba, ker razčisti
va. Pom aga tud i delovodja. Roke, 
ki se še napre j igrajo, im a fine. 
T akšne lahko nared ijo  sleherno 
gubico na p redpasn iku  nekajcen- 
tim etrskega liva rja , ki ga ob liku
je  po tekm ovanjih . Res odločajo 
spretnost, natančnost, izn a jd lji
vost, da veš, po kaj greš, ko se 
odločiš, da si ne v istem  tren u tk u  
tud i prem isliš, pravi. P a  so te  
roke sp retne  še za kaj drugega? 
G obeline šiva, reče delovodja, da 
že vzam em  za res, pa se ša li; in 
gobe nabira , to pa ne za šalo, 
pač pa zares; in  odbojko je  igral 
za D obrije, pa keglja. T riko tn ik  
spet pade iz m rtve točke, vsi tr i
je  sm o dobre volje. Malo zam ori 
delovodja, ko spom ni, da ra v n a 
telj pa ni prišel čestitat. To je  
treba  nap isati, Jože pa se brani, 
češ, saj ni treba. Saj se pozabi,

u tihne. H ripav  je, pa se ne spom 
nim , ali vedno ali samo zdaj, ko 
so se po uspehu veselili, saj je  
bilo vzdušje na tekm ovan ju  od
lično. Ni bilo nevoščljivosti. Eden 
iz S rb ije  je  ves čas nav ija l zanj, 
privoščim  ti, m i je  rekel, ker si 
v redu  p rip rav ljen  in  si zmago 
zaslužiš. M eni pa je  res šlo. Bal 
sem  se samo, da ne bi preveč 
hitel, pa napake delal, veš, kako 
je. To je  ravno  tako, kot če zju t-

Iva n  P razn ik

ra j kon ja  vprežeš, ne smeš se 
spustiti iz koncentracije , vleči je  
treb a  do konca. S konjem  — saj 
res, ko je  ta k  hrust, je  gotovo 
km et. P a  ni, le včasih  gre k  že
n in im  staršem  na km etijo  pom a
gat, d rugače pa dela pri svoji 
bajti v Podgori. K ovaške tra d i
cije tam  nič ni, le  oče je  žerjav  
vozil v  težki kovačnici. P a m u je

»V rtna  ulica«
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BESEDA DELAVCEV

Delo je odvisno od nas, mi
Erih Sirk, vodja končne kontrole v SiD Branko Rožen, koi

ou našega
NIMAMO POVRATNIH INFORMACIJ

»V članku o valjih v oktobrski 
številki Informativnega fužinarja je 
bilo omenjeno, da je tudi končna 
kontrola eden možnih krivcev za re
klamacije. Nič pa ni bilo napisano, v 
kakšnih razmerah kontrolorji kako
vosti delamo.

Za ilustracijo navajam podatek za 
september: V prvi dekadi je bilo od- 
premljenih 24 valjev, v drugi 133 
in v tretji 207. V zadnjih dneh me
seca je nemogoče opravljati 100-od- 
stotno kontrolo, saj če hočeš valj 
res vsestransko izmeriti in preveriti 
pravilnost tudi vseh 16 lukenj na 
vsakem, potrebuješ za to pol ure. 
Kje naj v tisti noriji vzameš toliko 
časa?

Razen tega je kontrola kakovosti 
nenehno pod pritiskom proizvodne
ga tozda, ki hoče doseči planirano 
realizacijo. Četudi ugotovimo napa
ke na izdelkih, pritiskajo na nas, da 
podpišemo odpremni list. Ko pride 
reklamacija, jih zopet slišimo, zakaj 
smo dovolili odpremiti slab izdelek. 
To se dogaja že vseh trideset let, kar 
sem tu, nič se ni spremenilo, nič iz
boljšalo, in sc mi zdi že vse skupaj 
neresno. Zaradi takih razmer človek 
izgubi veselje do dela.

Mislim, da je tako zato, ker smo 
v tovarni nepravilno organizirani.

Vsak tozd je tovarna zase, vsak vidi 
le svoje koristi, napake pa samo pri 
drugih. Morali bi bolj gledati na 
skupne, fabriške interese, vsi skupaj 
pa bi potrebovali več odgovornosti 
do dela. Vsak ve, kako mora opraviti 
svoje delo, pa vendar marsikdo dela 
drugače. In za to ne odgovarja.

V tovarni delujejo službe za študij 
dela. Zakaj ne ugotovijo, kje so na
pake, zakaj delovnih procesov ne 
skoordinirajo, da bi proizvodnja nor
malno tekla? Škoda je časa, ki ga na 
šihtu zabijemo v prazno, še bolj ško
da tistega, ko hitimo, saj so v naglici 
napake pri delu najštevilnejše.

Ljudje se moramo začeti zavedati, 
da je kakovostno delo nujno. To ve
lja tako za vodstvene in strokovne 
delavce kot za delavce pri obdelavi. 
Morda bi bilo bolje, ko bi imeli več 
neposrednih stikov s tistimi, ki naše 
izdelke uporabljajo. Včasih je bilo 
tako in smo se sproti dogovarjali o 
pomanjkljivostih naših izdelkov in 
o posledicah. Zdaj v proizvodnji ne 
zvemo, kako se je npr. pri kupcu 
obnašal valj, ki. smo ga poslali po
gojno, ki je bil na spodnji meji pred
pisanih toleranc ipd. Skratka, nima
mo rednih povratnih informacij in 
to odločitve končne kontrole v mej
nih primerih otežuje.«

Jože Lojen, vodja kontrole kakovosti v Kalilnici

OD KAKOVOSTI NAŠEGA DELA JE ODVISEN 
UGLED ŽELEZARNE

»Na sedanjem delovnem mestu 
sem pet let, prej sem bil delovodja 
v Kalilnici. Poznam tehnologijo in 
agregate v Kalilnici in to  mi pri delu 
precej pomaga. Vendar je zame odlo
čilen izdelek. Meritve pokažejo, ali 
je dober ali ne. Gre predvsem za 
trdoto kaljenih izdelkov.

Za nekatere zahtevnejše izdelke, 
kot so npr. valji, Kalilnica ni ustre
zno opremljena. Žalostno je, da mo
ra tovarna, kot je naša, iskati usluge 
za nekatere delovne operacije dru
god, ker nima svojih agregatov. Naša 
kalilnica je zastarela, že leta in leta 
ni dobila novega agregata, obnavljanje

starih pa ne pomaga veliko, da bi 
lahko posodobili tehnologijo toplo
tne obdelave.

Kot že marsikoga, tudi mene jezi 
neenakomerna razporeditev dela v 
Kalilnici. Delo, ko je vsa mesečna 
proizvodnja natrpana v nekaj dni, je 
nemogoče. Večino izdelkov, razen 
valjev, je treba za končno kontrolo 
pripraviti, obrusiti. Ko je tako vse 
na kupu, pomeni to za kontrolorje 
tudi fizičen napor, da ne govorim o 
tem, da se v takem direndaju ne dd 
dosledno kotrolirati. Zal kaže, da te
ga problema ni mogoče rešiti. Še iz 
Pnevmatike, ki jo muči pomanjka
nje naročil, pripeljejo vse, kar imajo, 
ob koncu meseca, in hočejo imeti 
narejeno takoj.

Zaradi takega načina dela je ra
zumljivo, da delo ni vedno tako 
opravljeno, kot bi moralo biti. Za 
toplotno obdelavo pa velja, da je 
tehnologija zelo pomembna. Nedo
slednost pri tehnologiji se odrazi na 
izdelku takoj ali pa šele pozneje. 
Težko je tudi ugotoviti, v kateri fazi 
je bila storjena napaka. Pred časom 
sc je pojavil problem pokanja va
ljev. Metalografske raziskave niso po
kazale vzroka pokanja, ljudje, ki de
lajo v toplotni obdelavi, pa tudi niso 
povedali, ali so šli kje mimo tehno
loških predpisov. Razumljivo, vsak 
se boji za svojo plačo, toda če ne 
ugotoviš vzroka, tudi napake ne mo
re! odpraviti. Končna posledica pa 
je ta, da izgubljamo ugled kot Že
lezarna Ravne, ker ne obvladamo 
tehnologije nekega izdelka.«

Branko Rožen, kontrolor kakovosti v Industrijskih nožih

IZBOLJŠATI JE TREBA ORGANIZACIJO DELA
»Pri nas je stoodstotna končna 

kontrola izdelkov. Ko bi bila pro
izvodnja enakomerna, bi kontrolorji 
delo opravljali brez posebnih težav, 
ker pa je večina odpreme v zadnjem 
delu meseca, je včasih prav težko 
delati. Otepamo se s prostorsko sti
sko, a tudi časovno dela ne zmoremo 
opraviti v rednem delovnem času; 
velikokrat si moramo pomagati z 
nadurami.

Ker tudi v obdelavi hitijo, da bi 
dosegli mesečni plan, je na izdelkih 
več napak; v končno kontrolo pri
dejo celo taki, na katerih manjkajo 
posamezne faze obdelave in jih mo
ramo vračati v proizvodnjo.

V končni kontroli ugotavljamo 
dimenzijsko natančnost, trdoto ter 
s ferofluksom iščemo razpoke v ma
terialu. Način kontrole je za vse iz
delke enak, različni pa so kriteriji 
potrjevanja kakovosti. Tehnološko in 
funkcionalno neustreznih izdelkov v 
nobenem primeru ne dovolimo po
šiljati kupcem, zato pa pri izdelkih 
za domače kupce včasih toleriramo 
tako imenovane lepotne napake, če
sar si pri izdelkih za izvoz ne mo
remo privoščiti. Zgodilo se je že, da 
smo ameriškemu kupcu poslali (po 
dogovoru z vodstvom tozda) nože z 
rahlo poškodovano površino, pa smo 
dobili reklamacijo.

Takim nerodnostim, ki samo jem
ljejo ugled železarni, se lahko izog
nemo edinole z boljšo organizacijo 
dela. Ko bi bila proizvodnja, in s tem 
odprema, enakomerno razporejena 
skozi ves mesec, ne bi bilo toliko 
nepotrebnega hitenja in prehitevanja 
postopkov obdelave, zato bi bilo tu 

di manj napak. Seveda bi se moral 
spremeniti tudi splošen odnos do 
dela. Kontrola kakovosti sama ne 
more ničesar spremeniti, če sc ljudje 
ne zavedajo, da je mogoče (dobro) 
prodajati samo dobre izdelke. To 
pravilo ne velja več samo na tujem, 
ampak tudi že na domačem trgu. 
Potrebna bi bila torej dosledna samo
kontrola vseh delavcev. Da znamo 
dobro delati, smo že večkrat doka
zali, vprašanje pa je, zakaj nekateri 
včasih delajo tudi slabo. Če je vzrok 
v tem, da še vedno nismo uveljavili 
načela: Za dobro delo dobro plačilo, 
potem moramo to načelo čim prej 
uveljaviti. V prvi vrsti pa je treba 
seveda izboljšati organizacijo dela, 
da bo dobro delo sploh omogočeno.«

Sonja Pirnat, pomočnica pri komornih pečeh v Kalilnici

DELO NI DOBRO RAZPOREJENO
»Pri nas se večkrat zgodi, da smo 

za dan, dva ali tudi več v mesecu 
brez dela. Delamo za Stroje in dele, 
SGV, Pnevmatične stroje. Pozna se 
predvsem pomanjkanje dela za Pnev
matiko.

Pri komornih pečeh delamo žen
ske. Večinoma kalimo manjše izdel
ke, včasih pa pridejo tudi večji kosi. 
Ker jih dvigujemo ročno, je naše de
lo kar precej naporno. V bližini so 
solne kopeli, zato smo izpostavljene 
tudi tem zdravju škodljivim hlapom. 
Vseeno pa imam svoje delo rada in 
ga ne bi želela izgubiti. Kadar zdaj 
ni dela za nas, gremo navadno delat 
kaj drugega. Čistit in pospravljat po 
hali ali kaj takega. O tem, da bi me 
za stalno premestili, še nisem raz
mišljala, a če bi prišlo tako daleč, 
bi morala sprejeti tudi to. Vendar 
mislim, da za zdaj te nevarnosti še 
ni. So namreč dnevi, ko imamo zelo 
veliko dela in tedaj bi bilo treba na
rediti kar vse naenkrat, za vse se 
zelo mudi. Problem je torej v tem, 
da delo ni dobro razporejeno. Zal na 
to delavci v Kalilnici ne moremo 
vplivati. Želela pa bi si, da bi se nam 
izboljšalo delovno okolje. Na glo
binskih pečeh kalijo vsak dan in pri 
kaljenju z oljem se močno kadi. Dim 
in plini se ulegajo na nas, ki delamo 
v hali, in moramo jih vdihavati dan 
za dnem. Storiti bi morali kaj, da bi 
izboljšali ventilacijo.«



Št. 11/1988 I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A R 7

Maks Pucelj, koordinator na formavtomatu v Jeklolivarni

POTREBUJEMO SPODBUDEN SISTEM 
DELITVE OD

»Izučil sem se za livarja in nekaj 
lec delal na peskometu, nakar sem 
zbolel. Vpisal sem se na tehnično šo
lo in postal tehnolog za probe v PD, 
nato sem bil delovodja v strojni ka- 
luparnici. Zanimalo me je predvsem 
dnevno planiranje proizvodnje, za
grizel sem sc v to in postal koordi
nator. To je zanimivo, razgibano, 
naporno delo. Če je sodelovanje med 
oddelki dobro, gre, drugače ti žre 
živce.

Formavtomat sc mi zdi dobra na
ložba, žal pa smo imeli do zdaj zanj 
premalo naročil. Morali bi ga bili 
dobiti že nekaj let prej. Sicer delav
ci razumejo težke razmere v proiz
vodnji. Če tu ni dela, grejo pomagat 
drugam, kjer je ozko grlo, npr. v 
čistilnico. Na formavtomatu je do
bra, homogena, delavna skupina. Če 
tu ni naročil, zanje najdemo drugo 
delo. Nekateri mislijo, da se v Jeklo
livarni ne dela, vendar to ni res. Je 
pa veliko neprijetnega prerazpore
janja delavcev zaradi občasnega po
manjkanja dela v posameznih oddel
kih.

Trdno upam, da bo sanacija v toz
du uspela. K temu bodo gotovo pri
spevale tudi kadrovske spremembe, 
pa okrepitev nekaterih služb. Seveda 
bo moral svoje narediti vsak dela
vec v tozdu, predvsem s tem, da se 
bo izboljšala kakovost našega dela in 
da se bomo bolj držali rokov.

Na formavtomatu se da dobro de
lati. Vsako delo tudi hitro naredimo. 
Zamude ne nastajajo tu, ampak prej, 
pri pripravi dokumentacije, mode
lov. Svoje bodo morali narediti tudi

jeklarji, da bodo še izboljšali način 
litja.

Na vsak način se moramo s skup
nimi močmi izkopati iz položaja, ko 
mnogi ne zaslužijo dovolj za preži
vetje svojih družin. Sindikat s svoji
mi podporami ne more reševati dru
žinskega proračuna delavcev. Delati 
moramo tako, da bomo vsi zaslužili

dovolj za življenje. K temu lahko 
pripomore spet le večje prizadeva
nje pri delu. Ljudje so voljni delati, 
veselje je, če je delo. Zato morajo 
pristojne službe storiti res vse, da ga 
bomo imeli, uvesti pa moramo tudi 
tak sistem delitve OD, ki bo ljudi 
resnično spodbujal k dobremu in za
vzetemu delu.«

Anton Vušnik, avtomehanik specialist v tozdu Transport

NOČEMO IZGUBITI SAMOUPRAVNIH PRAVIC
moupravnih organov so imele enako 
težo kot v drugih tozdih. Uredilo 
se je nagrajevanje naših delavcev, kar 
je bilo prej največje jabolko spora. 
Zaradi vsega tega delavci niso za to, 
da bi tozd izgubili. Bojijo se avto
matizma, da bi samo dva delegata v 
skupnem delavskem svetu novega 
tozda bila vedno preglasovana. Bili 
bi zopet v položaju kot pred usta
novitvijo tozda Transport.

Resnici na ljubo moram reči, da 
nas je k tako odločnemu stališču, da 
ne damo tozda, pripeljal zgled tozda 
ETS. Na začetku naši argumenti niso 
bili tako jasni. Mi bi bili pripravljeni 
sprejeti novo organiziranost, ko bi 
v njej videli zboljšanje rezultatov. 
Menim, da smo tozd, ki izpolnjuje 
zastavljene cilje, zato se mi zdi nje
gova ukinitev nerazumljiva. Kot da 
bi hoteli spremeniti tok reke, češ, 
potem bo v njej vedno več rib. V 
resnici pa je voda vedno bolj uma
zana.

Z izgubo tozda in s tem naših sa
moupravnih pravic bi se vrnili v po
ložaj, kakršen je nam že znan: po
stali bi spet kolektiv, poln razprtij, 
ki ga nihče ne upošteva. Tega pa 
nočemo, zato referendum pri nas ni 
uspel.

Zaenkrat torej ostanemo tozd. Če 
pa bo novi zakon predvidel dru
gače, se mu bomo seveda prilago
dili.«

Bruno Miler, peskalec v težki livarni

ŽELIMO SI IZPLAVATI IZ KRIZE
»Moje delo ni toliko fizično na

porno, ampak je težko zaradi tega, 
ker odpraševalne naprave ne delajo 
dobro. To je težek obrat in je skoraj 
nemogoče, da bi odstranile ves prah.
Sicer se pa vsak zaveda, da je treba 
na šihtu tudi nekaj narediti.

Doslej mi še dela ni primanjkova
lo; če ga kdaj ni na mojem delov
nem mestu, si ga najdem drugje v 
hali. Včasih je bilo precej zastojev 
zaradi slabe organizacije dela, v zad
njem času pa se mi zdi, da se je to 
precej izboljšalo. Veliko laže je de
lati, če je delo enakomerno razpo
rejeno skozi ves mesec, kot pa, če 
prve dni postopaš brez dela, po 20. 
pa nastane cirkus. Upam, da v tak 
način dela ne bomo več zašli. Želim 
si tudi, da bi imel tozd dovolj naro
čil za vse obrate in da bi se rešili 
izgube. Vsi smo pripravljeni delati 
in prispevati nekaj za to. Hudo bi 
bilo, če bi ostali brez dela. Sam še 
nisem bil v strahu zanj, a ne morem 
si misliti, kako je, če ne moreš jasno 
gledati v prihodnost. Imam družino 
in mi ni vseeno, kako bo naprej. V 
tozdu je šeststo delavcev in vsi si

želimo, da bi že našli pravo vodo, 
po kateri bi lahko izplavali iz te 
krize. Našli jo bomo, če bomo držali 
skupaj in potegnili vsi v isto smer.«

Janez Horvat, prebijalec vzmetnih listov v Vzmetarni

RADI BI VEDELI, KAJ BO Z NAMI JUTRI
»V Vzmetarni sem se zaposlil pred 

20 leti. Rekli so mi, da bom tu delal 
začasno, ker bodo to proizvodnjo 
ukinili. Zdaj se mi tu  izteka že dru
go desetletje ob enako napornem de
lu, v enako težkem okolju in ob 
enakem, prav nič izboljšanem agre
gatu. Na šiht moram ročno preložiti 
po 15 do 30 ton materiala.

Sprašujem se, kaj delajo naši vod
stveni in strokovni delavci. Občutek 
imam, da se prav nič ne pobrigajo 
za nas, navadne delavce. V obrat pri
dejo samo, ko se zbojijo, da ne bi 
dosegli plana. Rečejo nam: ,Stisnite, 
naredite to, da bomo imeli dovolj za 
plače!' Kadar smo zahtevali večje 
OD in nove stroje, so nam odgovar
jali, da moramo varčevati za slabe 
čase. Zdaj so tu slabi časi, a fabrika 
nima denarja za nas. Pravijo, da bodo 
Vzmetarno ukinili, ne povejo pa, kaj 
bo potem z nami. Ko smo zahtevali, 
da bi nam priznali težke delovne raz
mere in nam uredili beneficirano de
lovno dobo, so samo zavlačevali. Me
rili so in merili napore in okolje na 
naših delovnih mestih — letos spo
mladi so opravili še zadnje meritve.
Ugotovili so, kot smo zvedeli, da smo 
upravičeni do beneficiranega staža, 
odločb nam pa niso in niso poslali.
Zdaj nam zagotavljajo, da sc bo kon
čno le vse uredilo. Bali smo se, da 
bodo čakali tako dolgo, da bo ta pro
izvodnja res ukinjena, potem pa rekli, 
da ne moremo zahtevati pravic od 
dela, ki ga ni več. Nas je tu ve
liko, ki smo leta in leta žrtvovali 
zdravje in življenjsko moči, zdaj pa

nimamo nič od tega, le-to nam dajo 
vedeti, da smo v fabriki odveč.

Na sestankih v našem tozdu se 
govori marsikaj. Ko pa delavci pri
demo s svojimi zahtevami, zmanjka 
časa. Naše zahteve pridejo kvečjemu 
do naših oglasnih desk, kam naprej 
ne. Vsaj reši jih nihče ne.

Res je v našem tozdu veliko ne
kvalificiranih delavcev, tudi takih, 
ki nimajo popolne osemletke. Vseeno 
pa dobro delamo in znamo narediti 
kvalitetne vzmeti. Zato imamo pra
vico do boljših plač, do boljših de
lovnih pogojev in tudi do tega, da 
bi vedeli, kaj bomo delali jutri.«

Mojca Potočnik

P. S.: Ko je bila redakcija 11. številke Informativ
nega fužinarja že zaključena, smo dobili obvestilo, da 
so z Zavoda za pokojninsko-invalidsko zavarovanje 
iz Ljubljane že prispele odločbe o benefikaciji najtež
jih delovnih mest v Vzmetarni. Tako so zahteve in 
želje vsaj nekaterih delavcev — vzmet ar jev končno 
izpolnjene.

»Ponovitev referenduma v našem 
tozdu ni uspela, kar se mi zdi razum
ljivo. Tudi jaz sem bil proti.

Transport je bil v Železarni Rav
ne vseskozi nekakšen privesek, ne
donošenček. Nobeden ga ni maral. 
Ob ustanovitvi tozdov se ta dejav
nost ni ujemala z nobenim tozdom 
v železarni. Imeli so nas za nekvali
ficirano delovno silo, za nekaj manj
vrednega. Z ustanovitvijo tozda smo 
dobili določene pravice. Naenkrat so 
tudi nas morali upoštevati. Odločitve 
našega delavskega sveta in drugih sa-
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SPREMLJAMO DELOVNI PROCES

STISK A L N ICE  ZA AMERIKO
K akor v p re jšn ji številki, lahko 

tud i to k ra t z veseljem  ugotovimo, 
da dejavnosti v zvezi s proizvod
njo kom pleta stiskaln ic za ZDA 
potekajo  v sk ladu  s term insk im  
načrtom .

V odja konstrukcijskega b iro ja 
dipl. inž. Ju r ij P ra tn ek a r je  po
vedal, da so naročene vse kom 
ponente, tud i tis te  iz uvoza. V 
obdelavo so že začeli p rih a ja ti 
posam ezni deli — zvarjenci in  
u litk i. P rispel je  tud i del k u p lje 
ne opreme.

K er gre za ob jek te iz jem nih 
velikosti, jih  bo v naši m ontažni 
hali težko sestaviti. Po pogodbi 
sicer tu  ne bo treba sestaviti in 
preizkusiti vseh stiskalnic, tem 
več sam o prvo, ostale pa le po 
sklopih, vendar je  tud i za m onta
žo te  treb a  n a jti tehnične rešitve. 
Odločili so se, da bodo stiskalnico 
postavili na dno m ontažne jam e, 
a  še tako bo do kav lja  žerjava 
kom aj 100 m m  prostora. Izde
lati bodo m orali tud i posebno 
obešalo za m ontažo glave.

vzročajo nezaupanje am erišk ih  in 
tud i d rug ih  poslovnih partne rjev  
do nas, k ar se kaže v tem, da so 
se nekateri potencialni kupci ne
hali zan im ati za naše izdelke.

V endar se poslovni stik i s tu 
jino  še nadalju je jo  in naši proiz
vajalc i s tro jev  pričakujejo , da 
bosta v  k ratkem  sk len jen i dve 
novi pogodbi z am eriškim i p a r t
nerji.

Za firm o Z enith  iz D etro ita naj 
bi S tro ji in  deli izdelali celotno 
linijo  stiskaln ic z orodjem  in m e
hanizacijo. Č eprav bodo orodje 
verje tno  izdelali skupno z ita li
jansko firm o Comes, pom eni p r i
dobitev in  izpolnitev tega naroči
la  korak  napre j v celotni ponud
bi naše stro jegradnje, ki si p r i
zadeva p reiti od posam eznih 
stro jev  na zaokrožene proizvodne 
linije.

Ta usm eritev  naj bi se nad a lje 
vala tud i p ri naslednjem  p ro jek 
tu, o katerem  se p redstavn ik i Že
lezarne R avne že resno dogovar
ja jo  z am eriškim  kupcem . G re za

Pah za am eriško stiskalnico

K onstruk terji bodo skupno z 
oblikovalko F išerjevo poskrbeli 
za p rim eren  estetski videz teh 
stiskalnic. B arve so že naročili.

D ogovarjajo se tu d i o načinu  
transpo rta . M edtem  ko bodo stis
kaln ice do K opra vozili s poseb
nim i prik lopniki, saj so za želez
niške vagone prevelike, se o n a 
činu prevoza čez A tlan tik  m en i
jo  z lad jarji.

č e p ra v  to re j p ri nas dela pote
kajo  po načrtu , pa je  inž. P ra t
n ek a r izrazil določeno zaskrb lje
nost, saj a la rm an tn e  vesti, k i se 
širijo  o Jugoslav iji v  tu jin i, po

zanim iv p ro jek t — lin ijo  za izde
lavo tesnil za glave m otorjev, ki 
naj bi jo S tro ji in  deli naredili 
za firm o  Mc Cord G asket Divi- 
sion.

Dvoje naročil za A m eriko pa 
je  bilo pred  k ra tk im  izpolnjenih. 
Z adn je dni ok tobra in  v začetku 
novem bra so m on terji S tro jev  in  
delov in  ETS v  D etroitu  m o n tira 
li in  dali v pogon stiskalnico DE 
315, iz Železarne R avne pa so žc 
odposlali stiskalnico EDE 100 f ir 
mi C urtis v Los Angeles.

M ojca Potočnik

OSKRBA Z ENERGIJO

V septem bru  je  bila dobava p rim arn ih  energentov  norm alna, p rav  
tako pa tud i proizvodnja in  oskrba porabnikov s sekundarn im i ener
genti. Za norm alno oskrbo porabnikov s kisikom  sm o v T ovarni duši
ka Ruše nabavili 114.310 kg k isika ali 20,33 %  od skupno porabljenega. 
D obava kisika iz T ovarne dušika Ruše je  bila večja kot sicer zaradi 
p reusm eritve kisikovega kom presorja  Term om eccanica v p ridob ivan je  
kom prim iranega zraka, ker je  bil v okvari el. m otor zračnega kom pre
sorja  ER 9/2. K om presor ER 9 /2  je  bil izven ob ratovan ja  od 28. 8. do 
19. 9. 1988, n ak a r smo kom presor Term om eccanica ponovno vključili 
za p ridobivanje kisika. P orab ljen i argon smo v celoti nabavili iz uvoza.

Poleg redne oskrbe porabnikov  s p rim arn im i in  sekundarn im i 
energenti smo v sep tem bru  zbrali še 8.900 1 odpadnega olja, z destila
cijo odpadnega n itro  razdredčila  pa smo pridobili 1.120 1 uporabnega 
n itro  razredčila. S tem  nekoliko zm anjšam o energetske stroške, isto
časno pa zm anjšam o onesnaženje okolice (problem  odlagališč). Iz p ri
m erjave porabe energentov smo ugotovili, da so bile porabe p rim arne 
kakor tu d i sekundarne energ ije v  večini p rim erov  pod planom , le ace- 
tilen, h lad ilna voda, STV in k isik  so bili nad  p lan iran im i porabam i. 
P rekoračitev  acetilena za 11 %  je  bila na račun  razreza oz. p rip rave 
vložka za ta ljen je , kot tud i večje porabe, nam enjene za varilska  dela. 
Za 8,3 %  smo prekoračili porabo san ita rn e  top le vode in  za 9,3 %  
h lad ilne oz. p itne vode. P o raba je  večja zarad i po ln jen ja  in  rednega 
o b ratovan ja  sistem a zim skega bazena.

Ugodna je  bila tud i po raba skupne toplote ZP +  PB +  M in je  zna
šala v sep tem bru  89,9 % , k a r  je  m anj od p lana za 10,1 %>.

Iz p rim erjave specifičnih porab  n a  proizvodnjo pa je  ugotovljeno, 
da so proizvodnje v p rim erjav i z lansk im  septem brom  m anjše  za okoli 
0 % , le skupni vložek je  bil večji za 12,5 % . Specifične porabe pa so 
se gibale v m ejah  lanskih , razen  specifične porabe n a  skupni vložek, 
ki je  bila m an jša  za 15,1“/». Dokaj ugodne so bile specifične porabe 
v tozdih  m etalu rške proizvodnje, tako v  p rim erjav i z lansk im  sep
tem brom , kot tu d i v p rim erjav i s planom , saj so bile vse pod planom . 
Večja specifična poraba toplote je  v p rim erjav i s planom  le v v a lja r
ni za 5 ,2%  in  v  TSD v p rim erjav i z lansk im  septem brom  za 137,4“/». 
Torej je  v tozdih osnovnih dejavnosti m etalu rške proizvodnje bila 
poprečna specifična poraba v m ejah  p lana, k a r  velja  tud i v p rim er
jav i z lansk im  septem brom .

P lan iran e  specifične porabe n a  žariln ih  in  ogrevnih  pečeh pa so 
bile prekoračene v  v a lja rn i za 5,5 %>, v kaliln ici za 30,7 “/o in v in d u 
s trijsk ih  nožih za 42,3 “/o. V p rim erjav i s septem brom  1987 so le -te  
bile večje v  tozdu Je k la rn a  za 18,2%, v  K aliln ici za 43,9 %  in v Vzme- 
ta rn i za 12,0 % . P oprečne specifične porabe n a  ogrevnih  in  žariln ih  
pečeh pa so v p rim erjav i s planom  in lansk im  septem brom  bile m a n j
še od plana.

G lede na odstopanje specifičnih porab ozirom a ra s t bo treb a  za
vzeti strokovne ukrepe, da bi le -te  zm anjšali tu d i tam , k je r  so še ob
čutno previsoke, in  bi le tako  zm anjšali stroške in izboljšali finančne 
rezultate. Poleg oskrbe z energenti smo v sep tem bru  p rip rav ili še vse 
po trebne ukrepe za začetni zagon cen tra lne  k u rjav e  v  železarni in 
m estu, na P re v a ljah  pa se je  p rik lopilo  na plinovodno om režje deset 
ind iv idualn ih  hiš.

K oličinski in  v rednostn i pregled porabe energentov v Železarni 
Ravne v sep tem bru  1988:

M edtem  ko smo v kom en tarju  za avgust p isali o podražitvi naftn ih  
derivatov, ugotavljam o v sep tem bru  višje cene zem eljskega plina, 
acetilena, karb ida  in  argona. P odražitve teh  v rst energentov so viš
je  p ri:

— zem eljskem  p linu  za 21,4 %
— acetilenu  za 30,5 %
— karb idu  za 35,4 %
— argonu za 11,1 %

Posledica teh  podražitev  so v išji stroški porab ljene energije, ki se 
bo nu jno odražala tud i v v išjih  stroških  proizvodnje jekla.

Po okvirnem  izračunu  znašajo skupni stroški po rab ljene energije
v železarni za septem ber že 5,23 m ilija rde  din, to  pa je že za 20 %
več kot avgusta.

Na tono blagovne proizvodnje znašajo stroški porab ljene energije
v sep tem bru  467.958 din, k a r  je  v p rim erjav i s p re jšn jim  m esecem
več le za 1,1 %.

Da ta  v rs ta  stroškov v sep tem bru  ne odstopa v večji m eri, je  treba 
odgovor iska ti v večji blagovni proizvodnji, ki je  v p rim erjav i s po
datk i za avgust večja za 18,8%.

1. P rim arn i energenti P oraba Str. v 000 d in

E lektro  energ ija
Z em eljski p lin
B utan  propan
M azut
Koks
K arb id

18,350.340 KW h 
4,128.806 Srn3 

14.605 kg 
534.070 kg 

1.000 kg 
15.400 kg

2,010.294
1,934.189

15.859
354.719

288
20.097

2. S ekundarn i energenti P o raba S tr. v  000 d in

Acetilen 5.470 kg 50.243
Industrijska  voda 1,757.787 m 3 309.753
S an ita rna top la voda 9.863 m 3 39.040
Para 5,458.700 kg 439.984
Kisik 549.842 kg 168.837
K om prim irani zrak 5,987.370 m 3n 114.169
Cisti dušik 177 m 3n 1.065
Tehnični dušik 29.168 m 3n 7.994
Argon 11.681 m 3n 76.597

Ing. Ferdo KOTNIK

M odelar
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Vzmetarna v Železarni Ravne da ali ne
DOSEDANJA STALIŠČA O USODI VZMETARNE

O obstoju  ali p ren eh an ju  vzm e- 
ta rn e  se v železarni govori že 
dolga leta, resno pa so o n ad a lj
n ji usodi te  proizvodnje sam o
upravn i organi in  vodstvo tozda 
V zm etarna s poslovodnim  odbo
rom  in razvojnim i službam i zače
li razp rav lja ti le ta  1978, ko so 
kupci (slovenske avtom obilske to
varne in  firm a MAN iz Nemčije) 
izrazili željo, d a  bi se ravenska 
vzm etarna preusm erila  v proiz
vodnjo paraboličnih  vzm eti.

S tališče tozda je  bilo vseskozi, 
da se je  treb a  prilagoditi tržišču  
in proizvodnjo vzm eti posodobiti. 
H krati, ko bi ustregli željam  k u p 
cev, bi tud i o lajšali delovne raz
m ere delavcem  tozda. Stališče, da 
je  treb a  proizvodnjo vzm eti v 
Železarni R avne nadaljevati, so 
u tem eljevali s tem, da im a ta  
proizvodnja v železarni že pol
stoletno trad icijo , da gre za fina l
ni izdelek, k a r  je  v sk ladu  z dol
goročno usm eritv ijo  železarne v 
finalizacijo, in  s tem, da so de
lavci tega tozda dolga le ta  ak u 
m ulira li sredstva za druge tozde, 
torej im ajo pravico tud i do inve
sticije  v svojem  tozdu.

N asprotno tem u  je  bilo stališče 
poslovodnega organa Železarne 
Ravne. M enil je, da se proizvod
n ja  vzm eti ne vk lap lja  v  osnovni 
koncept Ž elezarne Ravne, ki je 
» tovarna p lem enitih  jekel«, za 
vzm eti pa ne uporabljam o viso-

Dr. Dušan Vodeb, član PO:
»V Železarni Ravne m oram o 

u k in ja ti določene program e, ker 
vseh ne m orem o inovativno n a
daljevati, k ar bi nosilci v posa
m eznih tozdih sicer želeli. O pre
deliti se m oram o za donosnejše, 
hum anejše, p ri odločitvah m ora
mo upoštevati tud i trg.

Dr. D ušan Vodeb

Od začetka sedem desetih  let 
vzm etarne nism o inovirali v sm i
slu  posodabljan ja delovnega p ro 
cesa, tem več ohran jam o proiz
vodno lin ijo  tako, kot je  bila za
snovana, zato je  delo v vzm etarni

kokvalite tnega legiranega jekla. 
M edtem  ko smo vložek za vzm e- 
ta rno  prvotno izdelovali in  v a lja 
li doma, so potem, ko je  Ž elezar
na Store dobila kontiliv, izdelavo 
vzm etnih jekel p repustili n je j. 
Tako je  program  V zm etarne za 
ravensko železarno še m anj za 
nim iv, saj ne predelu je dom ačega 
jekla. P rilag a jan je  tržišču  je  vod
stvo železarne razum elo  v  tem  
smislu, da bomo vzm etarno na 
R avnah  ukinili, ko se bo poraba 
klasičn ih  vzm eti tako zm anjšala, 
da tozd ne bo im el več kaj dela
ti. U kinitev so u tem eljevali tudi 
s tem , da so v K ra ljevu  zgradili 
sodobno vzm etarno, ki izdeluje 
tud i parabolične vzm eti in  ima 
zm ogljivosti, s katerim i je mogo
če zadovoljiti po trebe jugoslovan
skih proizvajalcev gospodarskih 
vozil.

P rv i rok  za uk in itev  je  bil leto 
1985, n ak a r so ga večkrat p res ta 
vili (na leto 1987, 1988,1989, 1990), 
ob koncu 1, 1987 pa so PO  in s tro 
kovne službe sklenili, da »bomo 
proizvodnjo vzm eti p risiljen i ob
držati najm an j še 5 le t z m in i
m aln im i vlaganji« . Ta sklep še 
velja, če seveda razm ere na trž i
šču agonije tozda ne bodo pospe
šile, ozirom a, če bi volja tozda 
in  zahteve kupcev (ter končno 
vendarle  oprav ljene (?) strokov
ne raziskave) odločitev o usodi 
vzm etarne na R avnah  sprem enile.

zastarelo, težko, sk ra tk a  srednji 
vek, ki m ora iz Železarne Ravne.

P roizvodnjo vzm etnih jekel 
smo že pred le ti p renesli v Žele
zarno Štore, ki je  za to ustrezneje 
oprem ljena. P ro izvodnja vzm eti 
to rej ne sloni na dom ačem  pro
gram u, zato se je  vodstvo žele
zarne že pred leti odločilo, da te 
proizvodnje ne bomo posodablja
li, k a r bi bilo glede na zahteve 
tržišča nujno, če bi jo  hoteli ob
držati, tem več jo  bomo ukinili.

Vzmet je  s tro jn i elem ent, po
m em ben v določenem  segm entu 
industrije . Ne želimo, da bi bil 
v jugoslovanskem  prostoru  samo 
en proizvajalec, ki bi im el m ono
polni položaj, zato v  procesu uk i
n jan ja  vzm etarne nism o bolj od
ločni. V Sloveniji in Jugoslaviji 
iščemo partn e rja , ki bi želel to 
proizvodnjo prevzeti in  nad a lje 
vati.

Naši kupci — slovenska av to 
m obilska in d u strija  in  inozem ski 
proizvajalci gospodarskih vozil — 
so se že skoraj povsem preusm e
rili na uporabo paraboličn ih  
vzm eti, to rej za klasične km alu 
ne bo več naročil.

Možnosti posodobitve vzm etar
ne smo se lo tili kot vsake inve
sticije. Začeli smo proučevati teh 
nične, tehnološke, finančne in 
tržne  možnosti. Žal obvladam o 
sam o prv i dve kom ponenti, inve
sticije pa se predvsem  finančno 
nism o sposobni lo titi, saj bi ve
lja la  po sedan jih  račun ih  okrog 
deset m ilija rd  dinarjev .

Če bomo proizvodnjo vzm eti 
ukinili, bomo poskrbeli za delav
ce, zagotovo pa bomo našli tud i 
p rim eren  proizvodni program , ki 
bo zanim iv za trg, poslovno ugo
den in  se bo u jem al z usm erit
vijo Železarne Ravne.«

Inž. Danijel Praprotnik, ravna
telj tozda Vzmetarna:

»V posodobitev proizvodnje v 
vzm etarn i zadn jih  18 let nism o 
dosti vlagali. Vsa proizvodnja 
sloni na pretežno fizičnem  delu, 
in  to v izjem no težkih  delovnih 
pogojih, zato smo glede bolniških 
izostankov in  štev ila  delovnih  in 
validov že skoraj na sam em  vrhu 
v delovni organizaciji. Naši stro ji 
in  nap rave so 95-odstotno am or
tizirani.

Razvoj vzm etarstva se usm erja 
v parabolične vzm eti. To zelo ja s
no izražajo raziskave, ki so jih  
opravili v  ZRN, in  tudi zahteve 
dom ačih odjem alcev po teh  vzm e
teh  so vedno večje. To se odraža 
tud i na g iban ju  proizvodnje k la
sičnih vzm eti v V zm etarn i: zad
n jih  8 le t nenehno upada. P oraba 
k lasičnih  vzm eti se je  v S loveniji 
od le ta  1980 zm anjšala  za 44 %>.

Da bi izšli iz zagate, ne da bi 
zašli v »zgrešeno investicijo«, kar 
v Jugoslav iji ni redek  pojav, m o
ram o n a jp re j izdelati tem eljito  
p red investicijsko študijo . To po
m eni, da moramo izdelati tem e
ljito razvojno, tržno in proizvod
no analizo v sodelovanju z naši
mi domačimi in inozemskimi 
kupci. Šele nato se bomo lahko 
dovolj strokovno odločili o n a 
d aljn jem  razvoju  in  proizvodnji 
vzm eti ali o n jen i uk in itv i. Te 
štud ije  ali analize do danes še 
ni, čeravno že več kot 10 le t go
vorim o in  pišemo, da bomo vzm e
tarno  ukinili. Ko bo š tud ija  izde
lana, sem trdno  p repričan , da bo 
proizvodnja paraboličn ih  vzm eti 
postala zanim iva za Železarno 
Ravne, saj se bo razm erje  delo — 
m ateria l b istveno sprem enilo v 
p rid  vloženega dela in znanja. 
P ri p rehodu  na proizvodnjo p a 
raboličn ih  vzm eti pa je  nujno, da 
trg u  ponudim o vzm eti naše kon

strukcije . To pomeni, da jih  m o
ram o stan d ard iz ira ti in  tip iz ira 
ti, k a r  bo pocenilo proizvodnjo in 
je  tu d i v sk ladu  z željam i kupcev.

V zm etna jek la  ne sodijo v kon
cept razvoja Železarne R avne in 
v a ljan je  teh  jekel je  prinašalo  
V aljarn i izgubo, ker n im a konti- 
liva, zato so to proizvodnjo p re
pustili Štoranom . Živim o v  času, 
ko se m oram o bolj kot v p re tek 
losti p rilag a ja ti zahtevam  tržišča 
tako glede dobavnih rokov kot 
glede kakovosti. K er v Š torah  v a
lja jo  vzm etna jek la približno vsa
ke 4 mesece, se večkrat zgodi, da 
vložka ne dobimo pravočasno in 
zam ude, ki sledijo  pri naših  do
bavah, povzročajo veliko negodo
van je  kupcev. Mi pa zarad i tega 
tud i težko dosegamo m esečne 
proizvodne načrte. S kratka, niti 
s kakovostjo ni'.i z dobavnim i ro
ki vzm etnih jekel nism o zadovo
ljni.

D anijel P raprotnik

V zadnjem  dopisu (25. 12. 1987) 
nam  je  PO sporočil, da bomo se
danjo  proizvodnjo vzm eti obdrža
li do le ta  1992. G lede na tren d  
upadan ja  naročil v zadn jih  8 le
tih  bomo m orali odločitev o vz
m etarn i spreje ti prej, že v začet
ku prihodnjega leta. Zato je  treba  
takoj izdelati prej om enjene š tu 
d ije  in  analize. V sekakor pa m o
ram o prej dobiti nadomestni pro
gram, s katerim bomo v boljših 
delovnih pogojih, z manjšim fi
zičnim naporom dosegali boljše

Dobra volja  je  najbolja

KAJ MENIJO O PRIHODNOSTI VZMETARNE
DANES
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Ho — ruk

V JEKLARNI 2  SO ODSTRANILI STARO 
ODPRAŠEVALNO NAPRAVO

poslovne rezultate. Sicer pa od 
p restru k tu riran ja  proizvodnje ne 
sme biti odvisna socialna varnost 
vzm etarjev . O tem  pa bodo itak  
odločali delavci V zm etarne in n a 
ši sam oupravni organi.

Slovenski uporabnik i vzm eti že 
dalj časa zahtevajo, naj bi bila 
vzm etarna na R avnah  ali vsaj na 
Slovenskem . S kakovostjo  naših 
vzm eti so zadovoljni, v glavnem  
tud i z dobavnim i roki. Z u k in it
v ijo  naše vzm etarne bi nasta la  
v slovenski avtom obilski indust
riji m očna vrzel (tudi monopol 
ni zaželen). P rep ričan  sem, da bi 
bili naši kupci pa tudi MAN p ri
p rav ljen i sofinancirati v ta  p ro
jekt. K onkre tn ih  pogovorov o tem 
še nism o im eli, vendar je  to stvar 
že om enjene — nu jne — tržne 
analize.«

Dr. Tone Pratnekar, vodja raz
voja izdelkov mehanske tehnolo
gije:

»Menim, da je  V zm etarna v 
slovenskem  prostoru  nujno po
trebna , ker slovenska avtom obil
ska in d u strija  vzm eti potrebuje, 
k je r koli pa bo vzm etarna, m ora 
b iti bolj m ehanizirana, kot je  se
danja.

Vzmeti spadajo  m ed dinam ično 
visoko obrem enjene stro jne  dele, 
zato so uvrščene m ed zah tevnej
še stro jne  dele, ki bi m orali biti 
zanim ivi za Železarno Ravne v 
p rim eru  z drugim i neobdelanim i

proizvodi, ki jih  prodajam o do
m ačem u in tu jem u  trgu.

G lede na to, da so se do sedaj 
vzm eti p roizvajale izključno po 
dokum entaciji naročnika, ni Že
lezarna R avne na področju  kon
strukcije  nič naprav ila . V ta  n a 
m en tud i nism o fo rm ira li nam en
ske razvojne in  konstruk terske 
skupine. V zadn jih  le tih  smo si 
p ridobili veliko znan ja  pri osva
ja n ju  jekel in  izdelave torzijsk ih  
vzm eti, za*o bi bilo m orda sm i
selno pričeti tud i z razvojem  lis t
natih  in  paraboličn ih  vzm eti.

P red  dokončno odločitvijo, ali 
vzm etarna v Železarni Ravne da 
ali ne, bi bilo treb a  izdelati an a 
lizo, v kakšnem  razm erju  so pri 
vzm eteh udeležba m a te r ia la : 
energ ija : delo, in  to razm erje  p ri
m erja ti z drugim i proizvodi, kot 
npr. vlečene palice, arm atu re , ob
delani u litk i itd.

Um estno bi bilo povabili po
rabn ike naših vzm eti na posvet 
v Železarno Ravne, da bi prido
bili n jihova stališča do te  proiz
vodnje. R azm isliti bi bilo o raz
voju in  proizvodnji lis tnatih , p a
raboličnih, sp ira ln ih  in  torzijsk ih  
vzm eti v gornjem  področju vzdr
žljivosti (plastično prednapete 
vzm eti).

P redlagam , da se izdela tem e
ljita  razvojna, tržn a  in proizvod
na analiza v sodelovanju s poten
cialnim i kupci in se šele nato  do
končno odločimo o uk in itv i ali 
n adaljevan ju  proizvodnje vzm eti

Sredi oktobra so odpeljali iz nove topilnice zadnje, že zdavnaj 
odslužene dele odprašcvalne naprave, ki jo je Železarna Ravne kupi
la leta 1971 od italijanske firm e Usoelli. Za to napravo je bilo značil
no, da je sprva delovala zadovoljivo, nato pa smo postajali vsi, znot
raj in zunaj železarne, z njeno učinkovitostjo vedno manj zadovoljni, 
dokler ni nazadnje prenehala obratovati. Med ljudm i je  obveljala kot 
zgrešena investicija.

S tem, ko so jo odstranili, je v jeklarni 2 pripravljen prostor za 
novo, sodobno odprašcvalno napravo. Investicijska dela, kot je pove
dal vodja oddelka za razvoj energetike v PII Zvonko Erjavec, so se 
že začela.

M. P.

V  pomoč drug drugem u

na osnovi lastnega razvoja. M e
nim, da se je  v 1 eh le tih  n ihan ja  
m nenj nabralo  dovolj dokum en
tacije, da se po analizi in fo rm a
cij da prav ilno  zaključiti.«  (dopis 
odboru za razvoj 30. 8. 1988)

ZA SKLEP
Stališča odločilnih mož v žele

zarni glede prihodnosti V zm etar
ne in proizvodnje vzm eti na R av
nah  so to rej še vedno deljena. V 
im enu delavcev V zm etarne je  tre 
ba reči, da je  bilo p ris ta jan je  
vodstva tovarne na tako dolgo 
agonijo  tozda nehum ano in  ne

sprejem ljivo, saj ni tem eljilo  na 
ustrezn ih  strokovnih  raziskavah  
in  analizah , m arveč na načelni 
defin iciji proizvocine usm eritve 
Železarne Ravne. Za svoj p rispe
vek k razvoju  ostalih  delov žele
zarne si vzm etarji zaslužijo vsaj 
to, k a r  s ta  p red lagala  v  svojih  
iz javah  P rap ro tn ik  in P ra tnekar, 
da se nam reč o n ad a ljn ji usodi 
ravenske vzm etarne dokončno od
ločimo šele na osnovi tem eljite  
strokovne analize in  v sodelova
n ju  s kupci.

Mojca Potočnik



Št. 11/1988 I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A R 11

FUŽINAR ZA RAZVOJ
UGOTAVLJANJE POTREB PO VLOŽNEM 

MATERIALU V ŽELEZARNI RAVNE
KLJUČNE BESEDE: u p rav ljan je  m ateria lnega pretoka in  proiz

vodnje, ugotav ljan je potreb po vložnem  m ateria lu , in form acijsk i s i
stem, dinam ični m odel ugo tav ljan ja  potreb, b ruto  in  neto potrebe.

POVZETEK: Za u p rav ljan je  m ateria lnega pretoka po trebujem o 
pravočasne in  kvalite tne inform acije. V sedanjih  gospodarskih razm e
rah  lahko delovne organizacije s pravočasno in  količinsko usklajeno 
preskrbo z vložnim i m ateria li bistveno pripom orejo k svoji uspešnosti 
in učinkovitosti. Z R PIS  ugotav ljan ja po treb  po vložnem  m ateria lu , 
ki tem elji na dinam ičnem  modelu, lahko zagotovim o ustrezne in fo r
m acije za u p rav ljan je  m ateria lnega pretoka na relaciji p rip rav a  dela- 
nabava.

1. UVOD
Osnovni sm oter proizvodnega procesa kot tem eljnega procesa v 

proizvodnih poslovnih sistem ih je  zadovoljevanje človekovih potreb 
ob istočasnem  racionalnem  izkoriščan ju  razpoložljivih resursov te r 
ugodnem  finančnem  rezultatu .

Za nem oteno delovanje poslovnega sistem a je  potrebno, da se vse 
p rv ine  poslovnega procesa srečujejo  v tem eljnem  procesu v točno do
ločenih razm erjih . Torej tud i m ateria l vstopa v ta  sistem  te r  iz njega 
izstopa v prostorsko in  časovno točno določenem zaporedju. M aterial 
dejansko omogoča delovanje proizvodnega procesa, sm otrna oskrba 
pa omogoča njegov planski tok.

V preteklosti m ateria lnem u gospodarjen ju  nism o posvečali po treb
ne pozornosti. V ospred ju  so bile proizvodne kapacitete, m edtem  ko 
je bil m ateria l zanim iv le kot dejavnik , ki omogoča odv ijan je razn ih  
proizvodnih opravil. Z adn jih  nekaj le t se je  to pojm ovanje, vsaj v 
razvi ih deželah, sprem enilo. Vse bolj se uveljav lja  koncept in teg ri
ranega m ateria lnega gospodarjenja . Po m odernem  pojm ovanju  gre 
pri m ateria lnem  poslovanju  za u p rav ljan je  m ateria ln ih  tokov.

Tudi inform acijskim  tokovom nism o posvečali potrebne pozornosti. 
Z aradi tega uprav ljalsk i ukrep i niso mogli b iti učinkoviti. Posledice 
takega rav n an ja  so znane: (pre)velike zaloge in s tem  stroški poslo
vanja, nekon tro liran  m ateria ln i p retok  . . .

Osnovni problem  je torej, kako zagotoviti potrebne inform acije 
za u p rav ljan je  proizvodnje in  s tem  tudi za področje ugotav ljan ja 
po treb  po vložnem  m ateria lu .

2 . POJEM UGOTAVLJANJA POTREB PO VLOŽNEM MATE
RIALU

U prav ljan je  označujem o kot proces opredeljevan ja  nam ena in 
ciljev, določanja nalog ter u sm erjan ja  delovanja sistem a k tako op re
deljenim  ciljem.

U prav ljan je  proizvodnje opredelju jem o kot m nožico in form acijsk ih  
odločitvenih procesov, s pomočjo ka te rih  količinsko in term insko  n ač r
tu jem o proizvodnjo te r  vodimo in nadzorujem o potek  obdelave, p re tok  
m ateria la  in uporabo delovnih sredstev.

U gotavljanje po treb  po vložnem  m ateria lu  je  del u p rav ljan ja  p ro
izvodnje. Njegova naloga je  ugotav ljan je za proizvodnjo po trebnih  
m ateria ln ih  vhodov. Proizvodnja je  glavni povzročitelj potreb, m ate
rialno gospodarjenje pa m ora to potrebo ugotoviti in pokriti. Ugotov
ljene potrebe torej p redstav lja jo  osnovo za iz računavan je  po trebnih  
naročil.

U strezen in form acijsk i sistem  z banko podatkov o naročilih  in 
tehnologiji omogoča, da zahtevno področje ugo tav ljan ja  po treb  po 
vložnem  m ateria lu  računaln iško  podprem o. N am en takega in fo rm a
cijskega sistem a je  zagotoviti potrebne in form acije za vse ravn i po
slovnega odločanja. M aterialno gospodarjenje je  področje, k je r  obde
lujem o veliko število podatkov, zato je  računaln iška podpora p ravza
p rav  nu jna. Z »enostavnim i« obdelavam i, kot so podatki o zalogah, 
razne evidence, ip d . . . .  ciljev ne m orem o doseči.

V delovnih organizacijah  s posam ično in  m aloserijsko proizvodnjo, 
k ak ršna je  tudi Ž elezarna Ravne, naročilo kupca sproži niz ak tivnosti 
v  poslovnem  procesu. A ktivnosti na področju  m ateria lne  preskrbe 
m oram o sprožiti v čim zgodnejši fazi poslovnega procesa. Pogoj za to 
pa je  seveda ta, da bo v  kosovnici popolnom a določen vložni m ateria l 
na enoto izdelka. Razen tega m oram o pri reševan ju  m ateria lne  pok ri
tosti poznati tud i zaloge m ateria la .

Od RPIS ugo tav ljan ja  po treb  to rej pričakujem o, da nam  bo zago
tav lja l celovit vpogled v potrebe po osnovnem  m ateria lu , surovcih in 
sestavnih  delih  za naročene proizvode. P otrebe, opredeljene po času 
in po količini, p redstav lja jo  osnovo za up rav lja lske ukrepe na področ
ju  p resk rbe z vložnim  m aterialom .

3. STANJE V ŽELEZARNI RAVNE
S edanji način ugo tav ljan ja  po treb  po vložnem  m ateria lu  je  v žele

zarn i ročen. Z arad i ob ilja podatkov in  njihove soodvisnosti je  p rak tič 
no nemogoče obvladovati stan je  z ročno vodenim i karto tekam i. Posle
dice takega načina so:

BRUTO POTREBE PO VLOŽNEM MATERIALU 0 1 .0 9 . 1988 STRAN

IDENT.ŠIFRA IZDELKA: 2106658 VALJANO PL0ŠČAT0-ZARJEN0

KLAS.ŠIFRA IZDELKA: 
OZNAKA N/D:
NAČRT:
JUS KVALITETA:
ENOTA MERE IZDELKA:

2112282710 DEBELINA 
D ŠIRINA: 

DOLŽINA:
Č6444 TEŽA NA 
01 -  KG

: 3 0 ,0  
7 0 ,0

KOS: 0

TERMIN BRUFO POTREBA IZ  NAROČIL V KOLIČINI DEL.NALOG

1 1 .1 0 .8 8

1 5 .1 1 .8 8

2 .2 3 3 .0 0

2 .2 0 5 .0 0

4 36 5 5 /1 3
4 36 55 /05
4 35 01 /28

4 35 0 1 /2 9

1 8 ,00
1 0 ,00

2 .2 0 5 .0 0

2 .2 0 5 .0 0

A9714
A9706
33423

33424

1 3 .1 2 .8 8 2 .2 0 5 ,0 0
4 35 0 1 /3 0 2 .2 0 5 ,0 0 33425

TERMIN BRUTO POTREBA TEKOČE NAROČILO ZALOGA NETO POTREBA

3 0 .0 8 .8 8
1 1 .1 0 .8 8
1 5 .1 1 .8 8
1 3 .1 2 .8 8

0 ,0 0
2 .2 3 3 .0 0
2 .2 0 5 .0 0
2 .2 0 5 .0 0

0 ,0 0
0 ,0 0
0 ,0 0
0 ,0 0

2 .0 6 5 .0 0
2 .0 6 5 .0 0  

0 ,0 0  
0 ,0 0

0 ,0 0
1 68 ,00

2 .2 0 5 .0 0
2 .2 0 5 .0 0

— podvajan je  podatkov te r nepotrebne poti dokum entov
— prevelike varnostne zaloge in  zaloge nasploh
— naročan je  po izkušn jah  p re jšn jih  let, na osnovi in tu ic ije  te r
— (pre) pozna obvestila o m ateria ln ih  po trebah  in  s tem  povezano 

(pre)pozno naročan je  vložnega m ateria la .

Iz navedenega sledi, da po trebujem o učinkovito  »orodje« za obli
kovanje h itr ih  in  kvalite tn ih  obvestil o po trebah  po vložnem  m a te ria 
lu  te r  za ob likovanje uprav lja lsk ih  ukrepov na področju  preskrbe 
z vložnim  m aterialom .

4. DINAMIČNI MODEL UGOTAVLJANJA POTREB PO VLOŽ
NEM MATERIALU

Za ugotav ljan je po treb  po vložnem  m ateria lu  potrebujem o veliko 
število razn ih  podatkov iz tehnologije, naročil, skladišč te r  drugih  
p rom etn ih  podatkov. Vsi ti podatki so računaln iško  zaje ti in  sh ran jen i 
v banki podatkov.

Da bi te podatke lahko učinkovito uporabili za oblikovanje obve
stil up rav ljalcem  na vseh n ivojih , smo izdelali m atem atičn i model. 
To je  dinam ični m odel ugo tav ljan ja  po treb  po vložnem  m ateria lu  in 
naročan ja  le-tega v pogojih naročniške proizvodnje. Ta m odel nam  
je  služil za izdelavo program skega paketa  ugo tav ljan ja  po treb  po 
vložnem  m ateria lu . Za dinam ični m odel smo se odločili zato, k e r je 
čas v pogojih naročniške proizvodnje izredno pom em bna sp rem enljiv 
ka (dobavni ro k i , . . . ) .  P roizvodni ciklusi, glede na izbrano  dolžino 
p lanskega razdobja, nam reč niso zanem arljiv i.

C ilji RPIS ugo tav ljan ja  po treb  po vložnem  m ateria lu  so bili:
— znižan je zalog in  s tem  vezave finančnih  sredstev
— pospešitev m ateria lnega pretoka od dobaviteljev  skozi proiz

vodnjo te r
— zagotoviti in form acijsko podporo u p rav ljan ju  m ateria lnega p re

toka (relacija p rip rav a  dela—nabava).

V sk ladu  z modelom nam  RPIS ugo tav ljan ja  po treb  omogoča:
— izračun  bruto  po treb  po vložnem  m ateria lu  — količinsko in 

časovno
— izračun  neto po treb  — m ateria ln i tok vložnega m ateria la  po 

času, rezervacije  m ateria la  za naročila te r
— izračun  naroč iln ih  količin.

P ri tem  so bruto  po trebe potrebe, ki izhaja jo  iz posam ezne pozicije 
naročila  kupcev brez upoštevanja zalog in  in te rn ih  naročil. Če pa 
upoštevam o še to dvoje, pridem o do neto potreb . P rikaz izhodnih 
obvestil je  na sliki št. 1.

V p raksi nastopajo  seveda tud i m otnje, ki jih  ni mogoče p redv ide
ti. Zato vk ljučujem o v in form acijsk i sistem  za u p rav ljan je  proizvod
n je  neposredno pred  fazo izvajan ja  človeka, ki naj dokončno odloči 
o po trebn ih  ukrepih.

5. SKLEPNA RAZMIŠLJANJA
M aterialnega pretoka ni mogoče učinkovito  u p rav lja ti brez u strez

n ih  in  p ravočasnih  inform acij, k i so rezu lta t in form acijskega procesa. 
Ali bo sp re je ta  odločitev ustrezna in  dovolj kvalite tna, je  to rej odvis-
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no že od n jene priprave. V prim eru, da bo odločitev sp reje ta  brez 
ustrezn ih  analiz, razum evan ja  in  inform acij, bo lahko zgolj delna — 
parcialna . T ake rešitve pa z v id ika poslovnega sistem a kot celote 
niso vedno optim alne. Na ta  način  nam reč izostanejo sinerg ijsk i učin
ki, ki bi jih  delovna organizacija kot celota sicer lahko dosegla.

Z aradi kom pleksnosti p roblem atike u p rav ljan ja  m ateria lnega p re 
toka je  lahko in form acijsk i sistem  za njegovo u p rav ljan je  sam o ra 
čunalniško podprt in teg riran  in form acijsk i sistem . P ri tem  je  avto
m atiz irana obdelava podatkov z ustrezno banko podatkov njegova 
osrednja sestavina.

Stopnjo uprav ljivosti m ateria lnega pretoka lahko povečam o z ra- 3
čunalniško podprtim  inform acijskim  sistem om  ugo tav ljan ja  potreb. „ 5
Na ta  način  lahko zagotovim o pravočasno te r  količinsko pravilno  S g 
oskrbo z vložnim i m ateria li. p ^

Izkušn je p ri u v a jan ju  računaln iške podpore v n ek a te rih  tem eljn ih  
organizacijah  (npr. v  Industrijsk ih  nožih, V a lja rn i,. . . )  nam reč kaže
jo, da lahko tu d i n a  tem  področju  dosežemo pom em ben napredek. 
Z m anjšale  so se zaloge vložnega m ateria la , p rav  tako dnevi vezave 
zalog, m an j je  naročil za vložni m ateria l, pa tud i količinsko m a n j
ša so.

K ončni cilj in teg riranega m ateria lnega gospodarjenja je  zm an jša
n je  zalog v vseh fazah proizvodnega procesa. Zato je  nu jna  povezanost 
s te rm in iran jem  proizvodnje, saj šele p rav ilna  in  pravočasna m a teria l
na pokritost omogoča kvalite tno  delo.

D ragom ir Benko
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OBLIKOVANJE INFORMACIJ O NABAVI 
VLOŽNEGA MATERIALA Z ORODJI 

4 .  GENERACIJE
KLJUČNE BESEDE: uporaba osebnih računaln ikov  pri odločanju, 

oblike prikazov, in form acijsk i sistem , jezik i če trte  generacije.
POVZETEK: K ončni cilj inform acijskega procesa je  posredovanje 

h itr ih  in  kvalite tn ih  inform acij za vse ravn i poslovnega odločanja. 
O bdelava podatkov kot osrednja sestav ina inform acijskega sistem a 
pa lahko odločilno prispeva k njegovi učinkovitosti šele, ko tud i n jene 
rezu lta te  posredujem o uporabn iku  v obliki, k i bo zanj zanim iva, p ri
vlačna, p reg le d n a ,. . .  te r  jo  bo rad  uporab ljal. O sebni računaln ik  in 
jezik i če trte  generacije omogočajo, da uporabnikom  na ustrezen n a
čin prib ližam o rezu lta te  obdelave podatkov. Na ta  način  bodo tudi 
uporabnik i bolj za in teresiran i za sodelovanje p ri izg radn ji in fo rm a
cijsk ih  sistemov.

1. UVOD
Ta članek se navezuje na članek RPIS za ugotav ljan je po treb  po 

vložnem  m ateria lu . Naš nam en  je  p rikazati proces sp rem in jan ja  re
zu ltatov  obdelav podatkov v ustrezne in form acije  za različne ravni 
odločanja o nabavi vložnih m aterialov. S klasičnim i obdelavam i po
datkov ne m orem o uspešno zadovoljiti vseh potreb končnega uporab
nika. Z avtom atizirano  obdelavo podatkov lahko sicer precej poveča
mo h itrost obdelave ozirom a predelave podatkov v  ožjem  smislu, po
trebujem o pa še m etode in  tehnike, da rezu lta te  čim bolj približam o 
uporabniku. Le tako bo lahko uporabn ik  v  določeni odločitveni s itu a
ciji tud i ustrezno in  h itro  odločil. S pomočjo osebnih računalnikov 
in  jezikov če trte  generacije lahko prip rav im o  izhodne rezu ltate  na 
način, ki bo omogočal čim  enostavnejše odločanje. R ezultate lahko 
prikažem o grafično in  v obliki tabel.

2. INFORMACIJE ZA RAZLIČNE RAVNI UPRAVLJANJA
V prip rav ah  dela tem eljn ih  organizacij iz ob ratn ih  nalogov, po

nudb in  ostale dokum entacije dobijo in form acije o:
— vrsti in  kvalite ti po trebnega vložnega m ateria la
— količini po trebnega vložnega m ateria la
— času, ko naj bo m ateria l na razpolago, te r
— zalogi tega m ateria la  na skladišču.

N abava sestavi iz zah tevkov vseh p rip rav  dela skupno potrebo po 
vložnih m ateria lih  na ravn i delovne organizacije. P o iskati m ora n a j
p rim ernejšega dobavitelja  (kadar gre za eksterno naročilo) ozirom a 
čim bolj časovno in  količinsko razpored iti in te rna  naročila za m eta
lu rške tem eljne organizacije.

U gotav ljan je po treb  že im am o računalniško podprto. U porabniku 
lahko zagotovim o izhodne liste ali pa m u omogočimo neposreden do
stop do podatkov p rek  video te rm inala . V endar pa to ni oblika, s 
katero  bi bil uporabn ik  popolnom a zadovoljen. S pom očjo osebnega 
računaln ika  omogočimo uporabniku:

— enostavno uporabo
— in terak tivno  delo
— uporabo tabel te r
— grafično podporo.

3. RAČUNALNIŠKA OPREMA
P rip rav e  dela so oprem ljene s te rm inali. Opažamo, da uporabnik i 

še vedno bolj zaupajo  p ap irju  (kartice, k a rto n č k i,. . . )  kot pa pripo
močkom, ki jim  jih  nudi av tom atiz irana obdelava podatkov. Zaradi 
tega tud i veliko bolj uporab lja jo  izhodne liste kot pa video term inale.

M enimo, da bi z ustrezn im i program i n a  osebnih računaln ik ih  
lahko izoblikovali inform acije , ki bi bile upo rabn iku  bolj »domače«, 
prijaznejše, bolj uporabne. Na ta  način  bi uporabn ik i lahko sam i 
sodelovali p ri izbiri izpiskov, g ra f ik e . . .  (seveda v okviru  m ožnosti 
hardw ara). O bdelave za ugo tav ljan je  po treb  so že računaln iško  pod
p rte  in  tečejo na glavnem  računaln iku . S pomočjo em ulacijske kartice  
rezu ltate  obdelave prenesem o na PC. T u  se podatk i ustrezno obdelajo 
— izoblikujejo  ustrezn i izpisi podprti z grafiko. S sodelovanjem  upo
rab n ik a  le -ta  dobi na ek ran  želeno inform acijo  v obliki, k i se m u  zdi 
najbolj p rim erna  in  enostavna za uporabo. Tako uporabn ika aktivno 
vključim o v proces ob likovanja po trebn ih  prikazov  in  ga h k ra ti »na
vdušim o« za on-line način  dela.

4. PRIKAZI NA OSEBNEM RAČUNALNIKU
V prip rav i dela tem eljne organizacije n a  podlagi delovnih nalogov 

sporočijo v nabavo a li cen tralno  p rip ravo  po trebe po m ateria lu . Na 
sliki št. 1 je  podana tabela  pregled  po treb  po jek lu  za eno tem eljno 
organizacijo, na slik i št. 2 pa zb ir po treb  za vse tr i m etalu rške tem elj
ne organizacije. U porabnik  na g rafu  enostavneje opazi konice in  p ra 
vočasno ukrepa.

5. SKLEPNA RAZMIŠLJANJA
G lede n a  raven  vodenja ozirom a odločanja se raz liku je jo  tud i 

in form acijske potrebe. V splošnem  velja  pravilo, da v išja  kot je  raven  
vodenja, bolj zgoščene m orajo  biti in form acije  in  obratno. U pravlja l- 
ci na v išjih  ravneh  potrebujejo  nam reč celovitejši pregled nad  doga
jan jem  v poslovnem  sistem u, podatki, p redstav ljen i s »klasičnim i« 
računovodskim i tehnikam i pa tega ne zagotavljajo .

Dialog nosilec odločanja — računaln ik  te r  sam a uporaba sistem a 
za podporo odločanju  m ora biti čim bolj preprosta . O bsegati m ora 
učinkovite in raznovrstne načine posredovanja zah tev  računaln iku  
v obliki, ki uporabn iku  najbo lj ustreza, in  posredovanje inform acij 
spet v ustrezni obliki. V proces podpore m oram o zato vk ljučevati 
tud i osebne računaln ike  in  jezike če trte  generacije, ki so do u po rab 
nikov bolj p rijazni.

Izb ira  rešitve naj bo računaln iško  podprta  z m odeli različnih  
načinov v redno ten ja  in  m edsebojnega p rim erjan ja  m ožnih rešitev.
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R ačunaln ik  naj ne izbere rešitve, tem več naj le omogoči izbiro. Odlo
čitev naj sprejm e človek po lastn i presoji ob pomoči računaln ika .

T abelarična in  grafična podpora naj čim bolj ustreza željam  upo
rabnika. Le tako bomo postopom a odpravili k lasične oblike in v celoti 
prešli na on-line pristop, ažurnejše inform acije in  s tem  izboljšali 
tud i ekonom ičnost nabave.

Mislimo, da bi si v prihodnosti p ri odločitvah lahko pom agali tudi 
z ekspertn im  sistem om . Zlasti m lajšim  in m anj izkušenim  uporabn i
kom bi bil dober ekspertn i sistem  v veliko pomoč.

Ivan  Verčko

Kaj smemo vedeti o kromu
O r o d ja  z n a jv eč  k r o m a  in  o g lj ik a  —  

o b r a b n a  o b s to jn o s t

Med jekla prištevamo nekaj nena
vadno sestavljenih zlitin, ki so po 
količini ogljika bolj podobna nekov- 
nim litim železom kot njihovim otro
kom — jeklom. Medtem ko si lito 
železo natočimo pri visokih pečeh 
ali kupolkah, dobimo jekla šele v 
jeklarni. Višja stopnja obdelave, manj 
nečistosti — bolj kakovostni izde
lek. O tem spregovorimo!

Ker naj bodo orodja obstojna pro
ti zatopitvi ali sploh obrabi, so veči
noma izdelana iz zelo trdih jekel. 
Poleg tega imajo taka jekla v sebi 
veliko trdih kemijskih spojin, kovin
skih karbidov, katerih delež je po
memben in potreben predvsem na 
delovnih površinah orodij. Množica 
karbidov pa pogoltne precej ogljika, 
saj so karbidi ogljikove spojine. Zato 
je v visokoogljičnih jeklih raztoplje
nega le okoli 0,8 do 1 %  ogljika, 
ves ostali pa krasi zrna v obliki trdih 
kamenčkov, karbidov.

Najbolj obrabno obstojne izdelke 
dobimo iz jekel, ki imajo v sebi oko
li 2 %  ogljika in 12%  kroma. V ta
kih jeklih je 15 do 20%  prostornine 
zasedene s karbidi, ki tvorijo prave 
ovitke okoli jeklenih zrn. Če tako 
jeklo ni prekovano, je zavoljo viso
ke vsebnosti raztopljenega ogljika in 
zadelj karbidnih luščin okoli zrn 
zelo krhko.

Žilavost in raztegljivost tovrstnih 
jekel je še posebno tesno odvisna od 
stopnje in načina predelave (kovanja, 
valjanja) in pa poznejše toplotne ob
delave. Lita struktura je pri sobni 
temperaturi ledeburitna, to je, vse
buje zelo veliko prvotnih (primar
nih) karbidov, ki nastanejo takoj po 
strjevanju kovine z ustrezno evtekt- 
sko reakcijo pri okoli 1180° C. Kar
bidi so večinoma tipa (Cr, Feb Cj, 
razen če je veliko dodanega molibde
na ali volframa, ki podpirata tvorbo 
karbidov železovega, cementitnega 
tipa (Fe, Cr)a C. Medtem ko imajo 
karbidi prvega tipa trdoto 1200 do
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1700 H  V, dosegajo karbidi drugega 
malo več kot najtrši martenzit: 
1100HV (enota HV se izgovori vi- 
kers).

Lita struktura je za orodje navad
no neuporabna zaradi svoje kemijske 
in strukturne neenotnosti (nehomo
genosti). Pod mikroskopom lepo vi
dimo površino jeklenih izdelkov, če 
jo prej odlično spoliramo in po znan
stvenih načelih obdelamo s kislinami. 
Na površini prcizkušanca, obruska, 
lahko vidimo tudi, kakšna je notra
njost izdelka, če poskusni ali zavr
ženi izdelek prerežemo in vzamemo 
preizkušanec iz sredine. To ni nič 
nemogočega, ker je za mikroskopski 
(metalografski) pregled zadosti že za 
pol palca velik kos kovine.

Metalografija nam pokaže, zakaj je 
lita struktura teh jekel neuporabna. 
V resnici so zrna veliko manj trdna
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Sl. 2: Trdota in  žilavost jek la  z 
2,1%  C, 11,5 % C r  in  0,7 % W  
(OCR 12 sp.). Z ilavostna krivu lja  
je  podobna kr ivu lji 3 na sl. 1, tr-  
dotna pa ne preveč, saj ne kaže  

hriba drugotne trdote.

C4150 - OCR 12

Kemijska
sestava

C 7 . S iV . MnVo P 7 . S  7 . C r7 . N i7 . V 7 . V/7 . C u 7. Mcf/o

2,08 0,26 0,38 - 0,015 11,7 0,16 0,18 - 0,17 0,02

Žarjenje : 820°C  

Popuščanje .6 2 0 °

Kaljenje :970°C - olje 

Trdota 4 2 ,5 -4 3 ,5  HRC
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vzdržijo  pri 6000 okoli 500 do 1000 N /m m 2, pri 3000 C pa tu d i do

1500 N /m m 2.
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Sl. 1: Trdota in -žilavost (udarno delo, potrebno za zlom  z upogibom) 
jeke l z  0,5 do 1,5%  C in  9 do 1 2 % C r ter n eka j Mo, W  in  V. P rim er
java  z lastnostm a m alolegiranega jek la  z  0,6 %  C, 1 %  Cr, 2 %  W, 
0,2 % V  (O SIK RO  4, k r ivu lji 4) poudari pom en krom a za  žilavost po 
popuščanju na 3000 in za sekundarno trdoto po popuščanju  na 5200 C. 
Zvišanje ogljika nad 0,6 %  močno poslabša žilavost in  poveča prvotno  

in  drugotno trdoto (krivu lja  3).
Preizkušanci 10X10X55 m m ' im ajo blago zarezo globine 1 m m  na 

m estu  nasproti udarcu

od karbidnih kletk, ki so nosilci zu
nanjih sil. Ker so karbidi kemijske 
spojine, so sicer zelo trdi in celo trd 
ni, žal pa prav nič raztegljivi, prila
godljivi ali zmožni prenesti udarec. 
Zato so kot sestavni del strukture 
hitro delujočih orodij povsem zanič.

S kovanjem moremo te kletke raz
biti in dobiti mešanico jeklenih zrn 
ter drobnih karbidov. Kovanje, in 
ravno tako ogrevanje zanj, morata 
biti zelo previdna. Če ulitka, ingota, 
ne ogrevamo zadosti počasi, se bo 
zavoljo majhne toplotne prevodnosti 
in slabih mehanskih lastnosti lite 
strukture pojavila v notranjosti ve
lika mehanska napetost zaradi raz
tegovanja ogrete zunanjosti. Nato se 
jeklo raztrga.

Kovači dobro vedo, da je edino 
prav lito strukturo začeti kovati z 
zelo rahlimi udarci, dokler je ne pre
delamo v tako mešanico, kjer ima
jo možnost direktnega sprejemanja 
udarcev sama prožna in žilava jekle
na zrna.

S kovaškim krčenjem moramo na
dalje izboljšati enakomernost poraz
delitve karbidov okoli zdrobljenih
zrn.

Valjanje teh jekel je ali nemogoče 
— razpokanje — ali zelo oteženo 
zaradi velikanskih pritiskov na valje. 
Ker je prodornost sile manjša kot pri 
kovanju, se sredina prepočasi prede
la (premesi) in zato razpoka.

Mikroskopska analiza natančno 
oceni kakovost ogrevanj in kovanj
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vzdolžne 950° C/olj*

vzdolžna smer 1000 aC/olj*

O 50 70 80 90 95
Lito Stopnja prekovanja ('/»)

Sl. 4: V p liv  stopnje prekovanja  
je k la  z 2 % C  in 1 2 % C r na n je 
govo raztegovanje ali krčenje  
pozneje  — m ed ka ljen jem . Merili 
so va lje  debeline 20 in  dolžine 

100 m m .

I N F O K M A T I V

dobro, ker že skromno popuščanje 
na 400° C obogati orodje z zadostno 
žilavostjo, da se potem med uporabo 
ne odlomi. Seveda ima tudi popusti
tev orodja na komaj 200° C svojo 
prednost: trdoto nad 60 HRC.

Zato Amerikanci matrice popušča
jo pri 200° C, trne in druga orodja, 
ki jih udarci močneje upogibajo, pa 
pri 320—480° C. Tako špekuliranje, 
podobno umikanju avtomobilom z 
enega na drugi rob lužnate ceste, sc 
ne obnese pri orodjih iz jekel z manj 
ogljika (0,5%  C), ki so najbolj ži
lava po popuščanju na 300° C (glej 
sliki 1 in 2).

Poleg odlične obrabne obstojnosti 
nam priporoča visokokromova jekla 
še prav dobra meroobstojnost, kate
ro omogoča pač trdno zgrajen kro-

b  . . .  v  sredini valja

m o v  a to m . N e s p r e m e n lj iv o s t  d im e n 
z ije  je o d v is n a  o d  sm er i g led e  na k o 
v a n je  in  o d  s to p n je  p r e k o v a n ja  v se  
d o  8 0 % . A v s te n it iz a c ija  naj n e  b o  
na z g o r n j i  te m p e r a tu r n i m eji, k er  se

N I  F U 2  I N A R

tedaj vsega avstenita niti s kaljenjem 
ne rešimo in adijo meroobstojnost. 
Popuščanje do 400° C zmanjšuje po
prečne mere kaljenih orodij za pri
bližno 0,001 m /m .

Boljša meroobstojnost med kalje
njem je, če kalimo na zraku kot če 
v olju. Nespremenljivost mer je za 
sodobna orodja zelo pomembna, saj 
3-metrskega noža, ki se je raztegnil 
ali skrčil med kaljenjem ali popušča
njem za 5 mm, ne moremo vgraditi 
v stroj.

Jekla tega zlitinskcga tipa delimo 
po vsebnosti ogljika na tri razrede: 
nizki (0,5—1%  C), srednji (1,5%  
C), visoki (2%  C). Več je ogljika, 
manj žilavo je jeklo, vendar orodja 
za velike serije (štancanj, vlekov in 
podobno) izdelamo iz najvišje ogljič- 
nih jekel navkljub temu, da imamo 
pri obdelavi sorazmerno velike stro
ške.

Drugi zlitinski elementi opogumi
jo kaljivost in žilavost, ne da bi vpli
vali na količino zadržanega avstenita 
ali na razraščanje zrn. Tak je molib
den. Nekateri dajo drobno zrno — 
kot vanadij — toda zmanjšajo kalji
vost in moramo za avstenitizacijo 
višje ogreti, da bo zadostna trdota. 
Do 1 %  vanadija zvišuje žilavost. 
Volfram pa poslabšuje žilavost in 
možnost žarjenja na majhno trdoto 
za mehansko obdelavo. Toda imamo 
ga radi, ker okrepča že tako in tako 
veliko trdnost in obrabno obstoj
nost.

Nižji ogljični razred predstavljata 
jekli CRV 2 (C 4755) z 0,5 %  C, 8 %  
Cr, 1,2%  W, 1,2%  Mo, 0 ,1%  V,
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Sl. 6: Pogled pri večji povečavi — 
je k lo  z  1.65 %  C, 12 %  Cr, 0,8 %  Mo 
in  1 %  V. T rdih  krom ovih  karb i
dov je  okoli 15 %. Povečava 500X.

0,9%  Si in CRV z 1 %  C, 10 %  Cr, 
1 %  Mo, 0,25 %  V. Prvo od njiju je 
ne samo za nože, ki obdelujejo les, 
ampak tudi za pločevine debeline do 
15 mm.

Srednji razred žilavosti je npr. 
OCR 12 VM (C 4850) z 1,5%  C, 
12%  Cr, 1 %  Mo in 1 %  V. Orodja 
za štancanje ali za rezanje navojev, 
trni so iz tega jekla.

Višji ogljični razred ima 2,1 %  C, 
12%  Cr (OCR 12) in lahko še 0,7%  
W (OCR 12 SP). To jeklo je tudi za 
rezila, odlično pa za vlečne matrice, 
ker je obrabno in meroobstojno, kot 
si le lahko želimo.

Trdote po kaljenju imajo ti razre
di 59—62HRC, 62—64H R C  in 63 
do 66 HRC. Nad 60 HRC se pila 
kar odbije. To že nekaj pove.

Mag. Franc Uranc

Kako nastaja RPIS v Valjarniter napiše svoj del spričevala — ate
sta — vsaki talini. Brez atesta kupec 
ne sprejema.

Struktura teh jekel je na prvi po
gled in nevajenemu očesu povsem 
podobna strukturi kakega hitrorez- 
nega jekla. Ne kar tako: visokoog- 
ljiČna visokokromova jekla so si iz
mislili pred pol stoletja kot nado
mestek hitroreznim jeklom. Domi
slek sc žal ni obnesel, ker so ta viso- 
koogljična jekla veliko premalo trda 
pri 500° C ali več in so tudi pre- 
krhka za rezanje kovin. S svojo to 
gostjo, odpornostjo proti deformaci
ji, pa so odlična surovina za matrice 
za hladno kovanje, izsciskovanje, vle
čenje, globoko vlečenje (izdelava glo
bokih posod), glajenje, obrezovanje, 
valjanje in podobno. Poleg tega iz
delujemo iz njih različne trne, prebi- 
jače, mandrele, nože.

Trdota v kaljenem stanju je po
dlaga za uporabno trdoto v popušče- 
nem pa še za marsikaj drugega. 
Orodja bodo prav trda le, če smo 
jih za kaljenje ogreli na pravo tem
peraturo. Točnost te temperature je 
odločilna.

Neka nenavadna posebnost visoko 
legiranih jekel krasi tudi jekla, ki 
vsebujejo 2 %  C in 12%  Cr. Potem 
ko jih po kaljenju popuščamo, tj. 
ogrevamo na določeno temperaturo 
med 150 in 350° C, vidimo, da se jim 
je trdota zmanjšala (manj notranjih 
napetosti!). To je normalno za vsa 
jekla. Če pa popuščamo visokokro- 
movo jeklo nad 400° C, spet zadobi 
trdoto, kakršno ima sicer šele po po
puščanju na 200 ali 300° C. Različni 
zlitinski dodatki (W, Mo, V) omo
gočajo doseči jeklu trdoto 58 HRC 
se celo po popuščanju na 550° C.

Navadno jeklo z 2 %  C in 12%  
Cr nima izrazite trdotne grbe, ven
dar ima po popuščanju na 400° C 
še nad 57 HRC trdote. To je zelo

Z mag. Alojzom Rozmanom smo 
v predzadnji številki letošnjega Fuži- 
narja posredno predstavili tudi raču
nalniško podprt informacijski sistem 
v Jeklarni. Ta je glede na ostale toz
de najbolj razvit in je rezultat načrt
nega, vzorčnega, materialnega in ka
drovskega vlaganja v neko področje.

Postavlja se vprašanje, zakaj hkrati 
ni potekal takšen razvoj tudi v dru
gih tozdih.

Začetki razvoja RPIS v Valjarni so 
novejšega datuma. Lahko bi rekli, da 
je za začetek uvajanja RPIS v Valjar
ni bil že skrajni čas, če pomislimo, 
da gre za enega največjih tozdov, 
skozi katerega gre 80-odstotni delež 
vsega ravenskega jekla. Pri izgradnji 
RPIS Valjarne sodelujejo vsi trije so
govorniki: Stanko Triglav, dipl. inž., 
vodja pospeševanja proizvodnje, Met
ka Dokl, dipl. oec., samostojna pro
gramerka v APP, Delovna skupnost 
za gospodarjenje, ter Milan Paradiž, 
strokovni delavec za RPIS v Valjarni.

Rade volje so za Fužinar za raz
voj predstavili dosedanji razvoj RPIS 
Valjarne, področja, ki so jih že uspe
li računalniško podpreti, probleme, 
ob katere so naleteli, in cilje, ki jih 
želijo z uvedenim RPIS doseči.

ZAKAJ NE PREJ
Torej, kot so poudarili sogovorni

ki, razvoja RPIS Valjarne nikakor ne 
gre primerjati z razvojem v Jeklarni. 
Začetek uvajanja računalniških ob
delav je bil kasnejši, zato tudi ne 
moremo pričakovati enakih rezulta
tov.

Triglav: »Začetek razvoja RPIS 
pogojuje več stvari. Prvi je interes, 
ki ga mora pokazati tozd. Zanimanje 
za računalniško podprtost obdelav

smo pričeli izkazovati šele pred do
brima dvema letoma, ko se je pred
vsem mlajši kader (saj vemo, da je 
računalnik orodje sodobnega časa) 
začel zavedati, da brez računalnikov 
tudi v Valjarni ne bo poti v prihod
nost. Takrat so se začeli uvajati tudi 
prvi programi s področja materialne
ga poslovanja, toda oprema, ki je 
prav tako pogoj za uvedbo RPIS, je 
bila zelo skromna. Sledil je nakup 
dveh novih PC računalnikov, vso 
ostalo opremo pa smo dobili staro. 
Danes imamo v Valjarni poleg ome
njenih PC še 10 terminalov, kljub 
temu pa je razpoložljivost opreme 
za normalen tok obdelav še danes 
problematična. Naslednji problem, ki 
nas je spremljal pri uvajanju raču
nalniških obdelav, je bila usposoblje
nost kadrov, ki ji je treba posvetiti 
veliko pozornosti, saj je znano, da 
je težko spreminjati način dela, ki 
ga delavci obvladajo, in uvajati ne
kaj povsem novega.

Danes sodeluje pri uvajanju ra
čunalniških obdelav več delavcev, s 
strani strokovne službe APP Metka 
Dokl, hkrati pa je tudi v Valjarni 
vedno več ljudi, ki obvladujejo raču
nalniško področje. Menim, da se delo 
s kadri pri uvajanju RPIS ne sme za
nemariti in da je potrebno tesno so
delovanje z raznimi strokovnimi 
službami. N i dovolj, da dobimo le 
programske pakete, potem pa sc mo
ramo skozi učenje za delo z računal
nikom prebijati sami. To pogosto 
terja veliko časa, kd pa ga žal, ob 
vsem rednem delu, zmanjka. Inten
zivnost uporabljanja računalnika ne 
sme biti odvisna od odločitev, da se 
nekdo samoiniciativno uči na njem 
ali pa ne. Računalnik je orodje, ki ga 
še premalo uporabljamo in premalo

iztržimo z njim. Da bi dajal kvali
tetne rezultate, je poleg dobrih pro
gramov potrebno tudi usposabljanje 
na tečajih, vendar ne na .tečajih mi
mogrede', temveč daljših in inten
zivnejših, kjer bi se vsak uporabnik 
usposobil za povsem samostojno upo
rabo računalnika.«

KAJ DO SEDAJ
Kljub vsem tem problemom je da

nes v Valjarni led prebit in pohvalijo 
se lahko s prvimi rezultati, odkar so 
se lani lotiLi dela organizirano. Milan 
Paradiž je poudaril, da je računalni
ška oprema povsem izkoriščena, 
Stanko Triglav pa, da so prvi rezul
tati plod tesnega sodelovanja ljudi 
iz APP in Valjarne.

Doklova: »V Valjarni sta uvedeni 
dve področji računalniških obdelav: 
področje materialnega poslovanja in 
terminiranja proizvodnje za srednjo 
in lahko progo. Rezultati uvedbe ra
čunalniško podprtega materialnega 
poslovanja se kažejo v kvaliteti in
formacij v zvezi z materialom in za
logami na skladišču gredic. S kvalite
to  informacij mislim predvsem nji
hovo točnost in razpoložljivost v 
vsakem trenutku. To pomeni, da 
imamo vedno vpogled v trenutno 
stanje zalog, možno je pregledati re
zervirani material, izdelati je možno 
razne evidence o materialu po različ
nih kriterijih itd.

Trenutno obstajata na področju 
materialnega poslovanja dva infor
macijska sistema, klasični in raču
nalniški. Točnost in zanesljivost re
zultatov RPIS pa narekuje ukinitev

a . . .  blizu površine valja
Sl. 5: Pogled na stru k tu ro  va lja  iz 
jek la  z 1,55%  C, 12%  Cr, 0,7%  
Mo in  1 %  V. Delež karbidov, v 
katerih  je  kovina  (M) skoraj sam  
Cr, n eka j pa Fe, je  približno 15 % 
jekla . Po kem ijsk i sestavi so ti 
karbidi odvisni tud i od tem pera
ture nastanka. V  tem  prim eru so 
večinom a (95% ) vrste  M7C3, osta

lo M23C0. Povečava 100 X.
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ročnih evidenc. Kvaliteta rezultatov 
seveda ni naključna, ampak je v njej 
izražen tudi prizadeven pristop upo
rabnikov, kljub začetnemu nezaupa
nju v računalnik.

Drugo področje obdelav, ki sem 
ga prej omenila, je izdelava dnevnih 
programov valjanja za srednjo in 
lahko progo. Uporaba računalnika na 
tem področju je razmeroma nova in 
je še v fazi poizkusne uporabe, tru 
dimo pa se, da bi računalniška izde
lava programov valjanja kar najhi
treje redno stekla. Prednosti takih 
obdelav so številne, njeni rezultati 
pa so pogoj za graditev RPIS tudi v 
drugih proizvodnih fazah: v oddelku 
termične obdelave in v adjustaži. De
lo je skorajda opravljeno, le upo
rabniki se še morajo privaditi novo
sti. Usposabljanje uporabnikov je po
tekalo na enotedenskem tečaju, kjer 
smo jih poleg dela, ki ga morajo 
opraviti, seznanili tudi s celotnim 
procesom izdelave dnevnih progra
mov valjanja in vlogo, ki jo ima vsak 
posameznik v njem.«

Paradiž: »Da je prišlo do računal
niško podprtega izdelovanja progra
mov valjanja na srednji in lahki pro
gi, je bilo potrebno veliko dela, zla
sti v fazi testiranja programov in pa 
veliko učenja nas vseh, kreatorjev 
dnevnih programov v pripravi dela 
in uporabnikov — mojstrov v obra
tu.«

Triglav: »Za potrebe težke proge 
je bil zgrajen komunikacijski sistem, 
ki prek računalnika povezuje štiri 
delovna mesta in omogoča enostaven 
in hiter prenos sporočil iz enega me
sta na drugo. Delavci težke proge 
imajo tudi možnost uporabe progra
mov Jeklarne in kemijskega labora
torija (program za pregled kemijskih 
analiz Šarž in realiziranih naročil v 
Jeklarni). Zelo pomembno je nam
reč, da izvemo, kaj se z materialom 
dogaja že v Jeklarni.

Poleg teh je instaliran tudi pro
gram, ki omogoča pregled tehno
loških predpisov ogrevanja ingotov. 
Podoben program uporabljajo tudi 
delavci srednje proge za svoje potre
be. Zaradi velikega števila kvalitet 
je prednost teh programov še očit

nejša, saj omogoča zelo enostaven in 
hiter pregled omenjenih predpisov.

Za potrebe težke proge načrtuje
mo tudi računalniško podprto izde
lavo dnevnih programov valjanja, ki 
bo podobno kot obstoječi sistem iz
delave teh programov za srednjo in 
lahko progo.«

Doklova: »Izdelali smo že pred
hodne analize stanja in potreb, ter 
grobi model oziroma zasnovo bodo
čega sistema.«

BORIS JOCIČ, inž. met., vodja 
razvoja standardizacije v službi za 
standardizacijo in dokumentacijo, 
tozd RPT:

»V železarni smo oktobra po na
logu poslovodnega odbora in kolegi
ja za informatiko pripravili dvo
dnevno izobraževanje o možnostih, 
postopku in pristopu uporabe znan
stveno tehničnih in tržnih informa
cij ,on-line‘. To je del prizadevanj 
pri oblikovanju razvoja informacij
skega sistema za prenos znanja v že
lezarni.

Seminarja so se udeležili strokovni 
delavci z različnih področij dela 
(inovacije, komerciala, raziskava, 
standardizacija, INDOK, inženiring, 
APP). S tem smo zaokrožili več kot 
leto dni priprav, ki so obsegale naj
prej nabavo ustrezne računalniške 
opreme in usposabljanje za delo z 
njo. Priključili smo se na komunika
cijski sistem za prenos informacij 
JUPAK. Povezali smo se in sodelu
jemo z Računalniškim centrom Uni
verze v Mariboru (RCUM). Temu 
je namreč zaupana naloga, da razvi
je in vzdržuje mrežo jugoslovanskih 
znanstvenih baz podatkov. Usposo
bili smo se za delo s temi bazami. 
Osvojili smo sistem za vnos podat
kov UNIMARC in v tem formatu 
že oblikujemo lastne specialne baze 
podatkov. 2e v novembru bomo z 
lastnim koncentratorjem PAD (pro
tokol x-25) omogočili istočasni vstop 
osmih PC v mrežo JUPAK, ta pa 
predstavlja vrata za dostop do vseh

KAKO IN CEMU NAPREJ
Triglav: »V Valjarni želimo zgra

diti računalniško mrežo povezano z 
DELTO in IBM, ki bo omogočala av
tonomno obdelavo podatkov neod
visno od obeh večjih sistemov. Cilj, 
ki ga želimo doseči, je nuditi kvali
tetne informacije čimveč uporabni
kom za področja, na katerih delajo 
(materialno, tehnološko, poslovod
no . ..) .  To pomeni obvladovanje po-

jugoslovanskih in tujih hostov, ki so 
neke vrste samopostrežba, kjer so 
zbrane informacije o vsem svetov
nem znanju.

V železarni smo s tem pripravili 
temelj oz. dejanske pogoje in realne 
možnosti, da se pridružimo svetu 
na tem področju.

In kako naprej? Naslednji korak 
bo oblikovanje našega tržnega, pa
tentnega in znanstveno tehničnega 
informacijskega sistema. Prav tako 
smo pričeli in bomo nadaljevali s si
stematičnim urejanjem in zbiranjem 
lastnega znanja, ki ga bomo v obliki 
informacij on-llnc prodajali kot dru
ge naše izdelke. Predvsem pa bomo 
nadaljevali s tovrstnim izobraževa
njem, saj zaradi hitrega razvoja in
formatike to ni nikoli dokončno.

Zato so seminarji, kot je bil ta, 
zelo koristni, vendar le kot osnova. 
Vse ostalo pa je odvisno od posa
meznika, kako in koliko se bo po
globil v informatiko, od praktičnih 
izkušenj, spremljanja razvoja ter se
veda prizadevanja in vztrajnosti.

Zal šole informatikov in informa
cijskih dokumentalistov ne usposab
ljajo, zato moramo te profile kadrov 
vzgojiti sami.«

DR. BORUT JUSTIN, direktor 
Informacijskega centra v Ljubljani:

»Po večletnem spremljanju infor
macijskega področja lahko rečem, da 
je Železarna Ravne ena prvih hiš, 
ki bi sc morale navdušiti nad tem

slovnega procesa na nivoju tozda. 
Kvaliteten informacijski sistem je 
eden izmed bistvenih pogojev za ob
vladovanje proizvodnih procesov in 
zagotavljanje kvalitete proizvodov. 
Največji učinek, ki ga pričakujemo, 
bo obvladovanje oziroma optimira- 
nje medfaznih zalog in s tem boljše 
gospodarjenje z materiali, ki bo ime
lo odsev tudi v poslovnem rezulta
tu.«

H. M.

sistemom. Ker vemo, da je bil vaš ra
čunalniški center pri tov. Šeglu med 
prvimi, ki se je operativno bavil z 
zanimivimi rešitvami v procesnem 
smislu, za vas to ne bo kaj novega. 
Bo pa to velika novost v vsebinskem 
smislu. Uspela bo toliko, kolikor 
bosta izpolnjena dva pogoja: ustrezni 
sodelavci, ki so se na tem seminarju 
praktično usposabljali te stvari upo
rabljati, da razvijajo svoje mišljenj
ske pristope in drugič, da se mana- 
gementski funkcionarji začno zave
dati, koliko je to  pomembno v stra
tegiji razvoja železarne in da to 
podprejo. Gre za investicijo v zna
nje vaših lastnih ljudi. Toda to ni 
nekaj, kar bi dalo rezultate takoj. 
Je skupen proces modernizacije de
lovnega procesa in izobraževanja lju
di, zato bo treba najprej rešiti teh
nične detajle, ki ne predstavljajo po
membnega deleža v železarni, ker jih 
veliko že je, in mrežne vezave. Od 
tam naprej pa je učenje, učenje raz
ličnih konkretnih pristopov in reše
vanj. To bo težko iz knjig, saj so 
računalniški procesi v resnici vedno 
nekoliko drugačni kot v knjigah; 
bolj mislim na povsem pragmatično 
spoznavanje vsebine bank podatkov. 
Z naraščanjem uporabe teh sistemov 
se širi potreba po učenju, kar po
meni, da bo vedno potreba po no
vem učenju, saj je razvoj na infor
macijskem področju prehiter, da bi 
moglo biti znanje stalno, in bo torej 
izobraževanje permanentno terjalo 
nekaj stroškov. In prav je tako.

Kaj so rekli o uporabi informacijskih 
sistemov on-line v železarni

Kolobarji
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Dr. B oru t Ju s tin

Še enkrat bi poudaril pomembnost 
razumevanja važnosti te dejavnosti 
na najvišjem nivoju hiše, kajti v pri
stopu se ml zdi neobhodno, da ima 
informacijska dejavnost razumevajo
čo podporo na samem vrhu in ne 
pod njim.

V slovenskem merilu je treba po
udariti, da novost najbolj uspeva pri 
majhnih firmah z visokim intelektu
alnim poprečjem in manj, kjer vpli
vata togost organizacije velikih hiš 
in množica drobnih interesov.«

DR. DUŠAN VODEB, član PO v 
Železarni Ravne:

»V Železarni Ravne sprejemamo 
svetovne informacijske tokove — 
management segmente — kot delov
no obveznost, ne kot novitete. Ne 
gre za to, koliko je železarna pri
pravljena biti progresivna, gre za 
drugačen pristop — za običajno spre
jemanje sodobnih metod v delovne 
navade. Pri tem želimo čim bolj 
skrajšati pot od ideje do realizacije 
in pričakujemo, da bo noviteta vpe
ljana že kmalu po začetku prihod
njega leta.

Uporaba informacijskih sistemov 
,on-line‘ je v svetu zdaj običajna me
toda v razvoju in marketingu. Če 
smo v Železarni Ravne sprejeli dok
trino, da je za nas znanje vodilo, 
moramo za uresničitev te naloge sto
riti vse. Zavedamo pa se, da je to 
izredno draga zadeva, zato je toliko 
bolj pomembno, da se jo bomo na
učili dobro uporabljati, in tudi, da 
bo prišlo do konfliktov med usta
ljenim in novim načinom pridobiva
nja informacij.

Kar se tiče posredništva, je naš 
koncept, da ga ne iščemo, ampak se 
čim prej sami naučimo uporabljati 
znanstveno tehnične informacije in 
tržno informacijski sistem s pomočjo 
tujih bank podatkov direktno. Čim- 
prej želimo preiti na segment pro
fesionalnega, saj kader za to ima
mo.«

MAJDA KOTNIK-VERČKO, prof., 
bibliotekarka, tozd RPT:

»Strokovnjaki v Železarni Ravne 
so bili že nekajkrat seznanjeni (de
monstracije, kratki seminarji, članki 
v Informativnem fužinarju) z razvo
jem informacijskih sistemov in mož
nostmi, ki ji m nudijo na področju 
metod in strategij za iskanje podat
kov (informacij). Zadnji seminar za 
to  področje (predaval nam je dr. Bo
rut Justin iz Informacijskega centra 
v Ljubljani) pa je bil zastavljen iz
razito polemično. Če se namreč stri
njamo z ugotovitvijo, da prestruk
turiranje gospodarstva pomeni pred
vsem bistveno večjo uporabo infor

macij, se moramo zgroziti ob podat
kih uporabe informacij za leto 1982 
na področju strojništva:

ZDA — 2 milijona ur uporabe O n 
line

Nemčija — 160.000 ur uporabe O n 
line

Slovenija =  Jugoslavija — 16 ur 
uporabe on-line

(Razmerje se v šestih letih bistve
no ni spremenilo.)

Soočiti se moramo z dejstvi, da 
doživljamo pravo poplavo informa
cij, ki jih je na klasičen način vse 
teže (nemogoče) obvladovati. Infor
macijski pritisk je vse večji, uporab
nik pa je postavljen pred problem, ka
ko ob pravem času priti do kvalitetne 
informacije (predvsem najnovejših po
datkov). To pa nam danes omogo
čajo poizvedbe on-line po bazah po
datkov. Pojem ,on-line‘ ali ,na zvezi1 
pomeni konverzacijski način iskanja 
po bazah podatkov, implementiranih 
na velikih računalnikih, iskanje pa 
poteka prek terminala, ki je z raču
nalnikom povezan s pomočjo tele
komunikacijskega kanala. Pri tem 
uporabljamo posebni poizvedovalni 
jezik, da bi dobili podatke o dolo
čeni temi, opredeljeni s ključnimi 
besedami. Informacijska veriga je se
stavljena iz oblikovalca podatkovnih 
zbirk, ponudnika in upravljalca 
(host), prenosnika (telekomunikacij
ske mreže) in službe za posredovanje 
informacij ter oskrbe z literaturo.

Za razvoj informacijskih sistemov 
je značilno, da so ,srečno' soupadle 
vse večje informacijske potrebe in 
računalniške možnosti obdelave (po
sredovanja informacij). Prav možnost 
obvladovanja številnih informacij na
poveduje računalnikom obetavno pri
hodnost.

— kvaliteta
— investicije, stroški.
Najprej je treba definirati grupe 

uporabnikov teh informacij (glede 
na podatke, ki jih potrebujejo), po
dročja uporabe. Vsaj nekaj jih že 
lahko opredelimo:

— znanstveno tehnične informaci
je s teoretičnim vidikom (npr. po
diplomski študij, strokovno izpopol
njevanje)

— tržne informacije (poslovna in
formatika, marketing)

— patenti
— standardi
— aplikacijske rešitve (ozko spe

cifične informacije — npr. za po
dročja strojništva, metalurgije, elek
trotehnike).

Že na tej stopnji je namreč treba 
upoštevati, s katerim hostom bi skle
nili pogodbo, v katerih bazah podat
kov bomo torej poizvedovali. Infor
macijski centri so povezani z več 
hosti, pač glede na razmerje povpra
ševanje: ponudba.

Delitev na področja uporabe, gru
piranje uporabnikov seveda vpliva 
na odločitev, kakšen kader bomo 
usposobili za to  dejavnost, tem lju
dem pa je treba zagotoviti možnost 
permanentnega izobraževanja, ves 
proces usposabljanja pa je izredno 
dolgotrajen in seveda drag (izkušnje 
pomenijo praktično delo — poizved
be, te pa je treba plačati!)

Tudi v informacijskih centrih in 
podobnih službah (npr. informacij
ske službe univerzitetnih knjižnic) 
opravlja to delo ozka skupina stro
kovnjakov (2—3), ki med seboj izme
njavajo izkušnje in tesno sodelujejo, 
usposobijo sc za nekaj področij, to 
pa pomeni, poenostavljeno, za upo
rabo nekaj baz oz. določenega hosta. 
Intelektualni potencial mora biti

naraščanju poizvedb dodatno enega 
delavca. Nasploh pa je resnična do
stopnost primarnih dokumentov 
vprašljiva in mora uporabnik ta pro
ces poznati: informacija on-line je 
hitra, naročanje literature pa poteka 
klasično, po pošti in traja najmanj 
tri tedne. To področje predstavlja 
velik vozel v informacijskem proce
su, knjižnice in dokumentacijski cen
tri se s tem intenzivno ukvarjajo, je 
pa to kompleksen problem (dogo
varjanja na regionalni, nacionalni in 
mednacionalni ravni), ki sega vse do 
koordinacije nabave literature. Pose
bej moram v tem sklopu opozoriti 
na sivo literaturo! Hitra informacija 
brez dosegljive literature pa izgubi 
velik del svoje vrednosti.

Investicije, stroški oz. kar eko
nomski vidik je seveda bistven del 
takega projekta. Najvažnejše pa je 
sodelovanje z vodstvom (manage
ment), ki bo celoten proces podpi
ralo in omogočalo kontinuirano delo 
(kaj lahko se zgodi — kot se je letos 
v železarni pri nabavi strokovne lite
rature, še prej pa v vsej Jugoslaviji 
pri nabavi tuje periodike — da se 
zaradi ekonomske krize najprej uki
nejo sredstva za znanstveno tehnič
no informiranje). Strokovnjaki, ki bo
do informacije zahtevali, jih dobili 
in seveda hoteli uporabiti v konkret
nih nalogah, pa morajo biti povezani 
z razvojnimi službami in vodstvom, 
če naj bi te informacije postale de
javnik pri poslovnem odločanju, po
slovni strategiji, investicijskih projek
tih, tako kot je to v razvitem svetu.

Kakšne so torej realne možnosti za 
uresničitev take informacijske dejav
nosti? V železarni izpolnjujemo vsaj 
nekaj pogojev:

— imamo tehnično opremo (ter
minali, račulnalniki PC)

— intelektualne kapacitete (kader)

Del udeležencev sem inarja

Do zdaj so nam informacije iz tu 
jih baz podatkov posredovali v glav
nem iz Informacijskega centra — 
predvsem patentno informatiko (SDI 
profile), vse bolj pa se pojavljajo 
zahteve, da bi po tujih bazah poiz
vedovali tudi sami. V ta namen je 
bil organiziran tudi seminar — za 
ožjo skupino strokovnjakov različ
nih profilov, ki naj bi se usposabljali 
kot .končni uporabniki' (on-line 
searcher). Ob takem načrtovanju pa 
se odpira cela veriga problemov, ki 
jih je treba razrešiti izredno sistema
tično in  premišljeno:

— uporabniki (področja)
— kadri in usposabljanje
— organizacija
— preskrba z dokumenti, medbi- 

bliotečna služba

izkoriščen v največji meri, saj je tudi 
naložba vanj velika. Resničnih stro- 
kovnjakaov na tem področju je pri 
nas malo, v sam vrh vsekakor sodi 
dr. Justin in še ozka skupina iz dru
gih centrov.

Organizacija take informacijske 
službe zahteva optimalne rešitve. Po
trebna je fleksibilna organizacija, ki 
zagotavlja hitro, učinkovito in kva
litetno delo, saj se le tako lahko pri
lagaja vse zahtevnejšim uporabni
kom, hkrati pa mora biti poslovno, 
kadrovsko (in prostorsko) koncentri
rana. Zanemariti ne smemo niti ad
ministrativnega dela (naročanja po
izvedb, računi-kontiranje ipd.).

Poseben problem predstavlja pre
skrba z dokumenti (medbibliotečna 
služba), to pomeni ob potencialnem

— potencialne uporabnike (po
dročja), čeprav analiza ni narejena.

Primanjkljaj pa predstavljajo:
— omreževanje
— .informacijska neizobraženost'
—  o rg a n iza c ija
— interni prenos informacij.
Najbolj logična (in ekonomsko

upravičena) je naslednja usmeritev: 
izdelati koncept, projekt, ki bo upo
števal vse komponente informacij
skega procesa, čimprej dobiti pri
ključek za JUPAK, skleniti pogodbo 
s prvim domačim hostom RCUM, 
kjer so dosegljive domače, speciali
zirane baze podatkov. Cena domačih 
baz je zanemarljiva v primeri s tu 
jimi informacijskimi sistemi, taka 
usmeritev pa predstavlja tudi po
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Delo z  lesom

membno izobraževalno funkcijo: ker 
je sintaksa poizvedovalnega jezika v 
tem hostu podobna sintaksi Dialoga, 
si lahko strokovnjaki naberejo izku
šnje za nadaljnje delo v tujih bazah.

Nekaj časa s tujimi informacijski
mi sistemi še ne bomo ,na zvezi1, mo
ramo pa intenzivno sodelovati z na
šimi uveljavljenimi informacijskimi 
centri, se informacijsko ozavestiti in 
izobraziti — sicer koraka s svetom 
ne bomo ujeli.«

BERTA GREŠOVNIK, dipl. inž., 
strokovna delavka za strojno podro
čje v službi za inovacije, tozd RPT:

»Glede na število ljudi v Jugosla
viji in glede na naš družbeni proiz
vod, ki znaša okoli 0,6 %  v svetov
nem merilu, moramo uporabljati vsaj 
do 90 %  tujega znanja pri svojem 
razvojnem delu, če želimo biti vsak 
trenutek ob boku konkurenčnih de
žel.

To je eden izmed razlogov za upo
rabo tujih bank podatkov, ki je naj
cenejša, najbolj objektivna metoda 
sledenja znanja.

Prek Informacijskega centra v 
Ljubljani imamo možen dostop do 
tujih bank podatkov in skupno pri
bližno do 150 milijonov referenc.

Ena izmed največjih baz podatkov 
je tudi INPADOC — to je baza po
datkov o patentih, ki jih je že pribli
žno 25 milijonov. Od 50 do 95%  
teh tehničnih podatkov iz patentov 
ni nikjer drugje zajetih.

Patenti se od drugih dokumentov 
razlikujejo v tem, ker imajo poleg 
vsebinske vrednosti še zaščito oz. 
lastništvo. Na patent pa je nepo
sredno vezana tudi ekonomska vred
nost. Patent mora biti napisan tako, 
da ga razume poprečen strokovnjak 
iz te branže, poleg tega pa je paten- 
tibilno samo nekaj, kar je tehnično 
izvedljivo, najsibo to nov izdelek, 
nov tehnološki postopek ali nova 
uporaba izdelka.

Vsi ti podatki nam lahko koristijo 
pri razvojnem delu, saj lahko iz sta
tističnih trendov strateško planiramo 
naš nadaljnji razvoj, poskrbimo za 
lastno tržno pozicijo. Predvsem pa 
nam ti podatki koristijo pri spreje
manju odločitev o investicijah.«

PAVLINA KROF, dipl. oec., stro
kovna delavka v marketingu Komer
ciale:

»Informacije so dandanašnji sila 
vredno in dragoceno blago, lahko re
čem tudi orožje, saj so predvsem od 
njih odvisne pravočasne in pravilne 
poslovne odločitve.

Pojavlja pa se problem, kako priti 
do informacij, naj gledam s svojega 
vidika, do virov trženjskih informa
cij. V železarni želimo ustanoviti 
učinkovit trženjski informacijski si
stem v sklopu poslovnega informa
cijskega sistema, zato je bilo še bolj 
dobrodošlo predavanje dr. Justina.

Tipi informacij, ki jih njegov cen
ter nudi, segajo od monografij, peri
odičnih publikacij, konferenčnih ma
terialov, patentov, standardov do si
ve literature in prospektov.

Dr. Justin nas je popeljal v sistem 
svetovnih baz podatkov oz. nas je 
seznanil, kako s čim manjšimi stro
ški v čim krajšem času priti do že
lene informacije ter s tem, kako se je 
treba posvetiti konkretnemu proble
mu in se tudi usposobiti, da bi ga 
optimalno rešili.

Služba ima potrebno znanje in 
opremo ter telekomunikacijske mož
nosti, da sc lahko priključi na sedem 
v svetu najbolj uporabljenih raču
nalniških informacijskih sistemov, ki 
imajo skupno več kot 250 baz po
datkov.

Naj sc dotaknem še trženjskega in
formacijskega sistema, ki ga moramo 
v železarni razviti v okviru lastnih 
tehnoloških in kadrovskih možnosti 
in potencialov. Zato je potrebno ne
nehno pridobivanje, šolanje in uspo
sabljanje kadrov za organizacijski 
pristop vključevanja TIS v ostale in
formacijske sisteme. To pomeni med
sebojno povezanost in odvisnost, saj 
le na ta način postane informacija 
aktivna.

V razvoju informacijskih mrež se 
v železarni predvideva lasten PAD, 
ki bo nudil možnost lastnega komu
niciranja s tujimi bazami podatkov 
tudi trženjske narave; bibliograf
skega in faktografskega porekla, kot 
npr.

— naslove firm, organizacij
— makro- in mikroekonomske ka

zalnike (BDP, uvoz, izvoz)
— finančno stanje podjetij
— naložbe, borze
— tržne priložnosti, cene
— statistika itd.
Za to pa je, kot sem že omenila, 

potrebno znanje, oprema (hard- in 
softsvare) ter telekomunikacijska 
zveza.

Če želimo ujeti korak s svetom, 
moramo pristopiti k realizaciji ome
njenega projekta čimprej.«

DR. FERDO GREŠOVNIK, vodja 
službe MR, tozd RPT:

»Seminar je bil bolj namenjen upo
rabnikom informaoij iz velikih bank 
podatkov kot pa tistim, ki delajo na 
računalnikih za prenos teh infor
macij. Glede na trenutne tehnične 
možnosti (uporaba telefonskih zvez 
za računalniški prenos informacij) je 
bila pravzaprav taka varianta edino 
izvedljiva.

Predavatelj dr. Justin je nazorno 
prikazal današnje stanje na področju 
on-linc sistemov v svetu in pri nas. 
Za konkretno uporabo je bila najvaž
nejša navedba ureditve baz podatkov, 
zlasti še, po katerih kriterijih je mo
goče najti določen dokument. Z lo
gičnimi operacijami med temi krite
riji je mogoče število ponujenih do
kumentov iz računalniške banke po
datkov skrčiti na tako mero, da je v 
sprejemljivo kratkem času mogoče na 
ekranu prebrati vse, kar pride za kon
kreten primer v poštev.

Predstavljeni primeri podatkov iz 
Informacijskega centra v Ljubljani in 
iz Maribora so nas prepričali, da so 
obstoječe baze podatkov že zelo bo
gate; to  še tem bolj velja za velike 
svetovne informacijske centre. Seve
da pa so različni centri bolj speciali
zirani za posamezna področja znano
sti. Navedba cen za uporabo razpo
ložljivih baz podatkov kaže, da je 
pri tem potrebno zelo racionalno 
ravnanje.

Kot koristnika patentnih informa
cij me je še posebej zanimalo poglav
je o prijavljanju in uveljavljanju pa
tentov ter o trajanju patentne za
ščite.

Menim, da je vsak udeleženec se
minarja zvedel kaj koristnega za svo
je področje dela.«

MAG. FRANC URANC, razisko
valec v službi MR, tozd RPT:

»Dr. Borut Justin je eden tistih 
podjetnežev, ki se trudijo, da bi Slo
venci ne zaostali za afriško tehnolo
gijo. Kot kaže število poslovnih upo
rabnikov računalniških podatkov, so 
Alžirci, Maročani, Egipčani in celo 
naši prijatelji iz Siera Leonea (Črna 
Afrika) pred Jugoslavijo.

Ko so pred nekaj leti Nemci 
(ZRN) zvedeli, da so le 160.000-krat 
iskali tuje patente, članke, revije, 
standarde, medtem ko Američani 
(ZDA) 2 milijonkrat v istem letu, so 
zagnali preplah: svet nas bo povozil. 
Istega, neslavnega leta je zaškripalo 
iz Jugoslavije ponižnih 16 vprašanj. 
Brez panike.

V nas se je seveda učinkovito na
selil modri rek za vse prilike: ,Brez 
panike*. Kopičenja laži, samozaslcp- 
ljanja, zastraševanj, omejevanj, ki so 
največji sovražniki sovjetskih ljudi — 
kot svari Saharov — se mi ne boji
mo. Saj, če ni drugega: brez panike.

Od vseh dejavnosti se dandanes 
daleč najhitreje razvija znanost, veda 
in z njo ustrezna menjava trg o v i
na*. Zal pa naše ljudstvo zdaj vzga
jajo v duhu, da je najbolj razvit 
tisti, ki najhitreje teče, šofira, pre
igrava, prekopava in podobno. Temu 
staroveškemu idealu ne bomo ušli, 
dokler bo podcenjevanje in s tem 
tudi stroškovno neupoštevanje zna
nosti in njene podlage, ljudske kul
ture, čutil le najvišji znanstveni in 
strokovni vrh slovenske ustvarjal
nosti.

Kdo razen politikov bi bil dolžen 
prevzeti odgovornost za smrt speci
alista, kot je dr. Godina, ki je imel 
edini greh, da se je peljal v najmanj
šem od vseh možnih avtomobilov? 
Morda je greh to, da predavaš na za
resnem znanstvenem srečanju in te 
pač na poti domov doleti nesreča.«

Zbrala H. M.

R em ont
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TOZD DRUŽBENI STANDARD Z V E ST  IMENU 
IN NAMENU

Naš počitn išk i dom

S p rik ljuč itv ijo  R im skega v re l
ca Železarni R avne te r  z vse 
bolj trdn im i aranžm aji z B elgij
ci za le tovanje na K oroškem  in 
ob m o rju  je  tozd D ružbeni s tan 
dard  razširil svojo dejavnost z 
dosedanje dolgoletne družbeno 
prehram bne, rek rea tivne in  leto- 
van jske še na področje gostinstva 
in  tu rizm a. Zato p ravzap rav  ni 
čudno, da so se vzporedno začele 
tu  in  tam  po jav lja ti bojazni, da 
bi to utegnilo  iti n a  škodo naših  
delavcev, saj vsakdo ve, da so 
na jrazlične jše  ugodnosti, ki smo 
jih  deležni zaposleni v železarni, 
možne samo ob zagotovljenih re 
gresih, m edtem  ko klasično go
stinstvo in  tu rizem  seveda živita 
od ekonom skih cen svojih  sto ri
tev.

K ako se bosta ti dve različni 
načeli kazali in  uveljav lja li v n a 
ši p raksi v p rihodnje, smo v p ra 
šali dolgoletnega rav n a te lja  tozda 
D ružbeni s tandard  tov. Jožeta Ša- 
terja, prid ruž ili pa smo še rado
vednost v zvezi z dograditv ijo  
počitniškega dom a v Portorožu.

ZA DELAVCE ŽELEZARNE SE 
NE BO NIC BISTVENEGA SPRE

MENILO
To je  srž odgovora na prvo 

vprašan je. To to rej pomeni, da 
seznam a bonitet tud i v p rihodn je

ne bomo krajša li, le cene se bodo 
zarad i in flacije  (razum ljivo) spre
m injale . Teh ugodnosti pa ni tako 
m alo: od m alic in  m ineralne vo
de te r  nap itkov  v  28 av tom atih  
v železarni, do letovanj v 25 raz
ličnih  k ra jih  ob m orju, v zd rav i
liščih in  na Češkem, od brezplač
ne uporabe vseh objektov in  n a 
p rav  na DTK po določenem  u r
niku, do popustov na sedežnici 
in  vlečnicah. Seveda regres ni 
povsod enako visok, če p rim erja 
mo cene z onim i v hotelih  in 
restav racijah . Poznavalci k ljub  
tem u  vedo, da je  npr. pivo na 
Ivarčkem  m alo ceneje kot na 
R im skem  vrelcu, v  našem  počit
niškem  dom u ceneje kot npr. v 
portorošk ih  hotelih.

N ajbolj občuten je  regres seve
da p ri le tovanju . Če se npr. 
spom nim o, da je  bil v m inuli se
zoni dnevni penzion v  hotelih  
vsaj 60.000 din, v našem  dom u pa 
za delavca za 10 dni s tu ristično

takso vred  100.000 din, je  vse 
jasno. Osnovni cilj tozda D ruž
beni s tan d ard  je  to rej obdržati 
vse, k ar smo dosegli dobrega, te r  
to glede na m ožnosti v p rihodn je 
izboljševati.

Letos so zarad i Belgijcev po
daljša li sezono v Portorožu  za 
10 dni. G lede gostov z Zahoda je  
treb a  vedeti n e k a j: p rinaša jo  nam  
devize, s tem  posredno gotovo 
tud i nekaj p rispevajo  k regresi
ra n ju  naših  delavcev, predvsem  
pa naši zarad i n jih  ne sm ejo biti 
pri ničem er p rik ra jšan i. (Mimo
grede: letos je  D ružbeni standard  
z n jim i zaslužil okoli 100.000 DM.)

POČITNIŠKI DOM JE TREBA 
DOGRADITI

P ra v  s podaljšan jem  sezone pa 
se je  to  jesen  dokončno potrdilo, 
k a r  je  bilo sicer že precej dolgo 
očitno, nam reč, da sta ro  in  novo 
ne gre več skupaj ozirom a da no
vi dom zahteva ob sebi tud i novo, 
sodobno restavracijo . K adar se 
nam reč ob m o rju  vrem e poslab
ša in  zraven  zahladi, je  že skoraj 
nem ogoče spodobno p riti iz nove
ga dom a v starega. Sedanja re s ta 
v rac ija  je  pač uporabna ob lepem  
vrem enu in je  bila zg ra jena za 
poletno sezono. Sedeti v n je j ob 
slabem  vrem enu je  m uka. K ljub  
adap taciji se tud i sobe v starem

dom u ne m orejo m eriti z onim i 
v novem  in  še bi lahko poljubno 
naštevali druge pom anjkljivosti.

T reba je  to rej zgraditi novo 
restavracijo , le kdaj bo to mož
no, je  še veliko vprašan je. Dosti, 
če ne vse je  odvisno od tega 
kakšni bodo poslovni rezu lta ti že
lezarne ob koncu le ta  in v p ri
hodnje in  na katero  m esto prio
rite tn e  lestvice investicij bomo 
postavili dograditev  dom a v P or
torožu. Če upoštevam o, da zaradi 
zm eraj večje d rag in je delavci ko
m aj še m orajo letovati k je  drugje 
kot v lastnem  počitniškem  dom u 
ozirom a v aranžm aju  D ružbene
ga s tandarda, in če hočemo osta
ti zvesti logiki, po kateri^ smo 
grad ili Ivarčko in  sm učišče na 
Ošvenu, potem  im a tud i dogra
ditev  Počitniškega dom a v P orto 
rožu svoj prav.

M oram o pa vedeti še nekaj. Ob 
obali se trud ijo , da bi postal P or
torož letovišče visoke kategorije

za petične tu riste . Zato m u hoče
jo dati tudi ustrezen  zunan ji v i
dez. K akor se naš novi dom s ta 
ko zasnovo ujem a, se sta ri gotovo 
ne. Torej bodo tud i s te  stran i 
začeli p rih a ja ti določeni pritisk i.

NOVICE ZA FUŽINAH

V rubriki Klici na 6304 smo okto
bra tov. Jamerjevi iz Strojev in de
lov obljubili, da bomo o počitni
škem taboru občine Ravne v Kari- 
gadorju v Istri širše pisali v Fuži- 
narju.

Zadeva ima, kot vsaka medalja, 
dve strani. Eno je predstavila tov. 
Jamerjeva, je pa takšna: bila sem pri 
sinu, ki je imel šolo v naravi v 
Karigadorju; razmere tam so zelo 
slabe; za sto otrok sta dve stranišči, 
par pip itd. O trok se ti tam smili. 
Ali se res ne da kaj storiti, vsaj pi
šite o tem. Odločili smo sc za, res, 
da precej tudi zato, ker se je poleti 
bliskovito razširila vest, da je ena iz
med izmen kolonije prestavljena, ker 
je nekaj narobe s kanalizacijo v ta
boru.

Drugo plat medalje predstavlja 
Mirko Rozman, strokovni delavec 
Občinske izobraževalne skupnosti 
Ravne.

»Čudim se, da so ta vprašanja, saj 
do zdaj ni bilo bistvenih pripomb 
na tabor, ne od staršev in ne drugih, 
ki so ga videli. Res je, da v njem ni 
vrhunski komfort, je pač takšen, ko
likor vanj vlagamo; za organizacijo 
letovanja daje občinska izobraževal
na skupnost, za investiranje pa ni

K akšne možnosti bi se našem u 
dom u ponudile, če bi lahko bil 
odprt vse leto, si lahko mislimo, 
vendar o tem  več kdaj drugič.

M. K olar

posebnega vira. Investirajo delovne 
organizacije, ki so vedno izkazale 
pripravljenost za razreševanje pro
blemov, sploh za železarno to ni bilo 
nikoli vprašljivo, in upamo, da jo 
bodo tudi v prihodnje.

Je pa seveda vprašanje, koliko se 
v tabor sploh splača vlagati, saj ni 
naša last, ker ni naprodaj. Vedno 
sproti sklepamo najemne pogodbe z 
osnovno šolo Irme Benčič iz Novi- 
grada. Zdaj je pogodba sklenjena za 
naslednja tri leta. Najemnina znaša 
za hektar površine, kolikor je 
imamo, 22 milijonov dinarjev. Le
tos smo zanjo zagotovili denar iz 
lastnih virov (na račun delavcev v 
vzgoji in izobraževanju), kako ga 
bomo v naprej, še ne vemo.

Tabor ima občina Ravne že čez 
dvajset let. Zadnja večja dela so bila 
v njem leta 1986, ko smo adaptirali 
jedilnico, kuhinjo in sanitarije. Tako 
so zdaj ,zmogljivosti' tabora nasled
nje: zidana stavba s kuhinjo (moder
no opremljena lahko pripravi hrano 
za 250 ljudi), jedilnico (celotna ko
lonija lahko je naenkrat) in prostori 
za bivanje kuharskega osebja, 11 bi
valnih kontejnerjev (skupna zmoglji
vost v njih je 114 nadstropnih ležišč; 
poprečno je v enem 10 otrok), 4 pri-

V taboru

Čas je  prerasel stari dom

Dati otroka v Karigador ali ne
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IZ NAŠIH KRAJEV
RAVENSKI TRG S P R E M IN JA  SVOJO PODOBO

O ktobra so tam , k je r je  bilo prej gostišče M elovnik, odprli 37. p ro
dajalno  ONA-ON v Sloveniji, k a r  je  gotovo izredno popestrilo konfek
cijsko ponudbo na Ravnah. Od gostišča pa je  k a r poleg trgovine n a
sta l še p rije ten , ek stravagan ten  bifejčič. V vrsti sled ita  že »stara« 
Suhodolčanova kn jižn ica in  m ag istra t, zraven  p a  ra s te  največ ja  no
vost — zgradba P T T  Ravne. Investira  jo  P o d je tje  za PTT M aribor, 
p ro jek tan t je  SGP K ograd D ravograd, TOZD P ro jek tivn i biro Ravne, 
izvajalec G IP G radis, enota Ravne, odgovorni vodja p ro jek ta  pa a rh i
tek t P e te r Gladež. S tavbo grad ijo  od m aja, bo pa večnam enska. V 
pritličn i etaži glavnega ob jek ta bo pošta v k lasičnem  pom enu besede, 
v etaži in  m ansard i pa avtom atska telefonska cen tra la  z vso potrebno 
in frastruk tu ro . Za aneks, ki se navezuje na sta ri blok v  G ram oznici, 
se še ne ve nam en. M ed glavnim  objektom  in aneksom  bo pokrita  
pasaža kot hodnik  m ed trgom  in Gram oznico.

O bjekt bo predvidom a končan decem bra letos. Če bo, bo to  eden 
izm ed operativno n a jh itre je  zg rajen ih  na Ravnah.

Ob naspro tu jočih  občutkih  (že m ed gradnjo) glede novega poštnega 
objek ta (tudi klici na 6304) pa navajam o m nen je  dr. M ikuža, d irek to r
ja  Zavoda za spom eniško varstvo  M aribor v soglasju k lokacijski do
kum entaciji:

»Zato, ker ni mogoče oh ran iti orig inalne stavbne substance in 
vk ljučiti poštnega program a v originalno stavbno maso, se zgradi na 
tem  m estu  nadom estni objekt, ki se bo s svojo a rh itek tu ro  sodobno, 
oblikovno ustrezno vključil v zgodovinsko raščeno s tru k tu ro  m estnega

kolicc in 2 baraki za upravnika, 
zdravstveno osebje in vzgojitelje. Ta
bor razpolaga s 4 WC (kar ravno 
ustreza normativu, ki je WC na 25 
otrok, je pa res, da je eden za oseb
je), dvema tušema na prostem (na 
sončno gretje) in z umivalnikom na 
12 pip. Zavedamo se, da je sanitarij 
premalo, toda, kot sem že rekel, pro
blem so soglasja v najetem.

V šoli je bife s sladkarijami, pijačo 
(po minimalnih cenah) in razgled
nicami, da otrokom ni treba ietati 
po trgovinah. V taboru so Imontove 
sedežne garniture, k njemu spada tu 
di velik travnik z igrišči za športno 
in rekreativno dejavnost. Plaže ima 
tabor okrog 200 m, je kamnita, zbe- 
tonirali smo luknje, da ni nevarna; 
urejen je dohod v morje. Plavalni 
tečaji so nedaleč stran v mivkastem 
zalivu, na pomol neposredno ob naši 
plaži pa se zato, ker je tam morje 
globoko in so zasidrane ladje, hodi 
le organizirano.

Mnoge, tako starše kot otroke, 
gotovo moti disciplina, ki jo imamo 
vpeljano v taboru: vstajanje je ob 
uri, telovadba ob uri, plavanje ob uri 
itd., da se otrok ne sme premakniti 
brez vprašanja. Toda takšna so pra
vila tabora, po vsem svetu je v ta
borih red. Mora biri, kajti odgovor

nost imeti otroka v koloniji, je iz
redno velika. Tega se najbolj zaveda
jo naši vzgojitelji, ki jih prav zato 
(in tudi zaradi slabega honorarja) vsa
ko leto težko naberemo. Se pa do zdaj 
gotovo zaradi reda in tudi zaradi ta
kojšnjih intervencij zdravstvenih de
lavcev, ki so vedno v koloniji, lahko 
pohvalimo, da ni bilo kdaj kaj po
sebno narobe.

Kar se tiče primerjav, ki jo neka
teri delajo med tem, kako imajo le
tovanje urejeno v Slovenj Gradcu 
(imajo počitniški dom, letos na novo 
adaptiran) in kako mi, moram po
udariti, da je tam to rezultat samo
prispevka. Je pa res, da je dandanes 
težnja, da je čim več kolonij pod 
streho, vse manj pa pod šotori. Toda 
to na Ravnah ni le stvar izobraževal
ne skupnosti.

Pa še preboji kanalizacije. Kariga- 
dor je nima urejene, zato uporab
ljamo greznico šole. Ni problemov z 
njo, saj jo redno čistimo, pač pa so 
letos nastali problemi pri odtočni 
vodi, ki je sicer speljana v ponikal
nico. Prišlo je do zasičenosti, a smo 
takoj skopali nove ponikalnice. Zato 
smo julijsko kolonijo prestavili za 
pet dni.«

H. M.

jed ra . P ri tem  bo p ro jek t upošteval tud i sodobne zakonitosti obliko
van ja  prostora. Nova pošta naj se s sta ro  naveže tako, da bo pri tem  
vse skupaj ulična poteza. P ri oblikovanju  povezave im a arh itek t p ro
ste roke.«

H. M.
(Vir: in form acija  odgovornega vodja p ro jek ta  pošte)

NOVA CESTA DO PROSENA
Res da so se k ra ja n i S tro jnske Reke lukn jam  na cesti k njim  vsaj 

en k ra t tu d i od srca nasm ejali (ko je  bila v N ovicah k ra jevne  skup
nosti sličica av ta  na cesti, voznik pa si je  pel M arko skače), v  glavnem  
pa so jih  že le ta  kleli.

Spom ladi je  zato ta  cesta bila m ed 19 ogledanim i in  popisanim i 
V občini, nato  pa uvrščena m ed pet p rednostnih . D enar zanjo  je  SIS 
za KCG zagotovil p rek  posebnega združevanja gospodarstva.

Cesto je  san ira lo  cestno pod je tje  M aribor. Na najbo lj k ritičn ih  
m estih  je  m enjalo  podlago, v  celoti pa jo  je  preplastilo . Tako je  n a 
sta la  nova, lepa cesta do Prosena, a žal široka le  š tiri m etre. To m noge 
skrbi, saj je  to  za norm alno  srečevanje zelo malo, h itrost pa na 
gladki cesti k a r  sam a naraste . Zato k ra jev n a  skupnost prosi vse, da v 
S tro jnsko Reko vozijo previdno.

Zelo veliko časa je  izvajalcem  vzelo u re jevan je  odvodnjavanja te r  
g rad n ja  škarp  in  odbojnih  ograj, je  pa delo oprav ljeno  tem eljito .

Z novo cesto bo S tro jnska Reka dobila tud i prvo cestno razsv e tlja 
vo — do M aka, že kopani ja re k  ob cesti pa so k ra jan i izrab ili tud i za 
pot kab lu  za kabelsko televizijo. S tem  so uresničili del celotnega pro
je k ta  CaTV v te j KS, finansiranega iz sredstev  krajanov .

K er pa k ra jev n a  skupnost S tro jnska R eka ne sega le  do Prosena, 
organi KS že vodijo akcijo, da bo prihodn je leto nova cela dolinska 
cesta do Z adnjega d in a rja  ob vznožju S trojne.

H. M erkač
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Z D R A V J E
SLADKORNA BOLEZEN

Sladkorna belezen ali diabetes mel- 
litus je kronična podedovana ali 
včasih pridobljena motnja presnove. 
Osnovni vzrok je pomanjkanja 
EFEKTNEGA INSULINA, pomem
bnega presnovnega hormona, ki ga 
izloča trebušna slinovka. Pomanjka
nje insulina prizadene v telesu pred
vsem presnovo ogljikovih hidratov, 
pa tudi beljakovin in  maščob, za
radi česar se okvarja ves organizem, 
predvsem ožilje. Posledica okvare 
ožilja pa so kasneje pozne kompli
kacije sladkorne bolezni.

Vzroki za nastanek
Sladkorna bolezen se lahko pojavi 

iz različnih vzrokov. Eden najpo- 
gostnejših je debelost (med diabetiki 
v Sloveniji je približno 85 %  debe
lih). Tudi nosečnost je stanje, ki po
gosto sproži nastanek sladkorne bo
lezni. Po porodu lahko le-ta izgine 
(gestacijski diabetes), lahko pa osta
ne zlasti pri ženah, ki imajo priro
jeno nagnjenost k tej bolezni. Stres 
— včasih povzročajo slakorno bo
lezen posebna hujša stanja ali bolez
ni, ki obremenjujejo organizem. To 
so težje pljučnice, možganska kap, 
infarkt srca in drugo. Vzrok za na
stanek so lahko tudi bolezni trebuš
ne slinavke, mnoga zdravila 'itd.

Sladkorna bolezen je največkrat 
podedovana in redkeje pridobljena 
motnja presnove. Prenaša se nagnje
nost do te bolezni in  ne bolezen 
sama.

Zgodnje odkrivanje bolezni
Večina primerov sladkorne bolezni 

se razvije počasi, postopoma. Pojavi
jo se splošni znaki bolezni: žejanje, 
obilno uriniranje in hujšanje. Pona
vadi je bolezen v manj izraženi ob
liki trajala že dalj časa. Z biokemič
nimi preiskavami lahko bolezen od
krijemo že zelo zgodaj, ko še ni no
benega znaka bolezni ali komplika
cije.

NORMALNE VREDNOSTI KRV
NEGA SLADKORJA

— na tešče od 4—6 mmol/1
— po zaužitju hrane 7 mmol/1
Sladkorni bolnik ima že na tešče 

bistveno višjo koncentracijo glukoze 
v krvi, praviloma precej več kot 
7 mmol/1 in po uživanju hrane pre
cej več kot 10 mmol/1.

PO TEM, DA IMA NA TEŠČE 
ALI PO JEDI BISTVENO VIŠJO 
KONCENTRACIJO GLUKOZE V 
KRVI, kot zdrav človek, BOLEZEN 
PREPOZNAMO.

Sladkor v urinu
Zdrav človek v urinu nima glu

koze. Sladkorni bolnik izloča gluko
zo z urinom vedno tedaj, ko kon
centracija v krvi presega 10 mmol/1.

V URINU BOMO TOREJ PRI 
TAKEM BOLNIKU NAŠLI VEČI
NOMA POZITIVNO REAKCIJO 
NA GLOKUZO.

Aceton v urinu
Acetona pri zdravem človeku v uri

nu ni. PRI SLADKORNEM BOLNI
KU POZITIVNI ACETON V URI
NU SICER SAM PO SEBI ŠE NI 
ZNAK BOLEZNI, JE PA ZNAK, 
DA ORGANIZEM RAZGRAJUJE 
MAŠČOBNO ENERGIJSKO RE
ZERVO, kar imenujemo KETOZA.

NAČINI ZDRAVLJENJA
Pri večini bolnikov gre v začetku 

bolezni za delno ali relativno po
manjkanje insulina, kar pomeni, da 
trebušna slinavka sicer še proizvaja 
insulin, vendar manj, kot ga organi
zem potrebuje. To velja za bolnike 
srednje in pozne starosti (DIABETES 
MELLITIS tip II.). Pri teh bolnikih 
pričnemo zdravljenje praviloma sa
mo z dieto. Če bolezen napreduje, 
dieta ne zadošča več, takrat jemlje
jo poleg diete še antidiabetične table
te, ki vzpodbujajo trebušno slinavko 
k čimboljšemu izločanju insulina.

Lahko se zgodi, da z leti trebušna 
slinavka popolnoma opeša in preneha 
izdelovati insulin. Takrat začnemo 
bolniku insulin umetno dodajati z 
vsakodnevnimi insulinskimi injekci
jami.

Pri manjšem številu bolnikov gre 
že v začetku za popolno pomanjka
nje insulina, ker je njihova trebušna 
slinavka zaradi hude okvare praktič
no popolnoma prenehala z izdelova
njem insulina (sladkorna bolezen 
otrok ali mlajše zrele dobe). Govori
mo o diabetes mellitisu tip I. Pri 
teh bolnikih je potrebno trajno 
zdravljenje z vsakodnevnimi injekci
jami insulina.

DIETA PRI SLADKORNI BO
LEZNI JE OSNOVA ZDRAVLJE
NJA

Dieta za bolnika s sladkorno bo
leznijo se pravzaprav nič ne razliku
je od zdrave prehrane zdravega člo
veka. Sladkorni bolnik mora strogo 
upoštevati dietni predpis varovalne 
prehrane, zdravemu človeku pa je 
dopustno občasno odstopanje od le
te. Natančnejši dietni predpis, ki ga 
bolnik dobi v dispanzerju, bi zahte
val kar nekaj strani podrobnejših 
obrazložitev. Okvirna načela za dieto 
pri sladkorni bolezni pa so:

— Jejte velikokrat po malem — 
5—6-krat dnevno! Krvni sladkor se 
bo po manjšem obroku hrane manj 
zvišal, s tem pa imajo tudi komlika- 
cije sladkorne bolezni manj možnosti 
za razvoj.

— Pri vsakem obroku hrane naj 
bodo zajeta živila iz skupine zelenja
va ali sadje. To so živila z zelo malo 
energijskih hranil, ker vsebujejo ve
liko vode in balastnih snovi, ki jih 
človek ne prebavi, ter veliko vita
minov, kar zelo ugodno vpliva tudi 
na prebavo.

— Skrbite, da bo vaša teža čim 
bližja idealni telesni teži, ker takrat 
tudi bolezen najugodneje poteka.

— ODPOVEJTE SE ČISTIM 
SLADKORJEM — ki jih tudi NE- 
DIABETIKI popolnoma nič ne po
trebujejo za normalno zdravo življe
nje.

— UPORABITE samo 5 malih 
žličk rastlinskih maščob na dan — 
več jih tudi zdravi ne potrebujejo.

— Več kot 1/21 mleka dnevno, 
več kot 20 dag mesa dnevno in več 
kot 1 jajce dnevno tudi ni priporoč
ljivo.

— PIJTE nesladkane pijače, name
sto sadnih sokov jejte sveže sadje.

— Solite in začinite hrano zmerno.
— ALKOHOL ima tudi energij

sko vrednost, 1 dl vina =  1 košček 
kruha, več kot 2—3 dl suhega — ne
sladkanega vina ni priporočljivo,

ostale alkoholne pijače sladkornemu 
bolniku še mnogo bolj škodijo.

— Skodelica ali dve črne kave da, 
več ni priporočljivo, seveda naj bo 
grenka ali zaslajena s katerim od na
domestkov za sladkor (natren, saha
rin . . . ) .

POSLEDICE SLADKORNE BO
LEZNI

S sodobnim pristopom in zdravlje
njem sladkorne bolezni sta se v veli
ki meri podaljšali delovna in življenj
ska doba sladkornih bolnikov. Pri 
tem pa je prišlo do novega problema 
— kako preprečevati in zdraviti kro
nične zaplete sladkorne bolezni, ki so 
najpogostejši vzrok smrti pri teh 
bolnikih.

S sladkorno boleznijo, ki traja že 
več let, se več ali manj pri vseh bol
nikih pojavijo degenerativni zapleti, 
ki so seveda pogostejši pri bolnikih s 
slabo urejeno boleznijo. Gre za spre
membe v stenah krvnih žil, po kate
rih se tako pretaka manj krvi, kar 
ima za posledico slabšo prekrvavitev 
telesnih tkiv in organov. Najhujše 
posledice teh okvar so srčni infarkt 
in možganska kap ter odmiranje tkiv 
na nogah — gangrena. Najpogostejši 
vzrok komplikacij pa so okvare 
drobnih žilic — kapilar, ki povzro
čajo nevarne okvare na očesni mreži
ci in ledvicah. Neurejena presnova 
pri sladkorni bolezni se slej ko prej 
odraža tudi na živčevju, kjer po
vzroča spremembe tako v strukturi 
kot delovanju živčnega nitja.

Še kako velja znani rek BOLJE 
PREPREČEVATI — kot zdraviti 
ravno pri preprečevanju posledic 
sladkorne bolezni. Dognano je, da se 
komplikacije manj razvijajo pri bol
nikih, ki imajo dobro urejeno bole
zen in s tem tudi presnovo dobro 
urejeno. Ti bolniki dobro poznajo 
svojo bolezen, nepremakljivi so pri 
upoštevanju dietnih predpisov, dosti 
časa posvečajo redni in enakomerni 
telesni aktivnosti, ki je eden od te
meljev uspešnega zdravljenja, redno 
jemljejo predpisana zdravila in ne 
nazadnje redno obiskujejo diabetični 
dispanzer zaradi kontrol, na katere 
so naročeni. Skrb za svojo bolezen 
so vzeli v svoje roke, počutijo se 
zdrave, zdravstveni delavci smo jim 
samo še svetovalci. Želimo si čimveč 
takih »bolnikov«.

Sladkorna bolezen je med prebi
valstvom zemeljske oble zelo razšir
jena. Ima jo od 3—6 %  prebivalstva, 
to je okrog 100 milijonov vseh ljudi, 
v Sloveniji pa okrog 50.000 prebival
cev. V koroški regiji je registriranih 
že prek 2500 sladkornih bolnikov. V 
deželah z dobro organizirano zdrav
stveno službo se zdravijo sladkorni 
bolniki v posebnih dispanzerjih.

Vloga dispanzerjev za sladkorne 
bolnike

Dispanzer mora nuditi sladkornim 
bolnikom popolno medicinsko oskr
bo in jim pomagati pni kroničnih 
komplikacijah. Naloga dispanzerjev 
je tudi zgodnje odkrivanje sladkorne 
bolezni pri najbolj ogroženem kro
gu prebivalcev, sodelovati pa mora 
tudi pri širših detekcijskih akcijah. 
Poleg teh medicinskih nalog mora 
dispanzer skrbeti tudi za socialno 
medicinsko varnost diabetikov, še 
zlasti starejših in otrok.

Za koroško regijo ima matični dis
panzer za sladkorne bolnike sedež v 
Slovenj Gradcu pri internem oddel
ku splošne bolnišnice. Na željo bol
nikov smo letos odprli tudi posveto
valnico za sladkorne bolnike na Rav
nah, enaka posvetovalnica obratuje 
že vrsto let tudi v Radljah. Bolniki 
za pregled v dispanzerju ne potrebu-

Cokolada

jejo napotnice — zadostuje jim 
zdravstvena izkaznica in izkaznica 
sladkornega bolnika. Zdravila in sto
ritve so brezplačne. V dispanzerju 
dobijo bolniki in njihovi svojci od
govor na sleherno postavljeno vpra
šanje v zvezi s svojo boleznijo. Orga
nizirana imajo predavanja — ki jim 
ne uide noben novo odkrit sladkorni 
bolnik — kjer zvedo vse o vzrokih 
za nastanek bolezni, poteku in nači
nih zdravljenja, o dietoterapiji — teo
retično in praktično s sestavljanjem 
jedilnikov, o posledicah, ki jih pušča 
sladkorna bolezen in preprečevanju 
le-teh ter še o mnogočem. Posebna 
predavanja imamo organizirana za 
vse tiste bolnike, pri katerih je po
trebno zdravljenje z insulinskimi in
jekcijami, da jih teoretično in prak
tično usposobimo tudi za opravlja
nje teh veščin.

Zavedamo se namreč, da je prav 
ZDRAVSTVENA VZGOJA pri na
ših bolnikih eden najvažnejših para
metrov uspešnega zdravljenja slad
korne bolezni. Cilj skupnega priza
devanja zdravstvenih delavcev in 
sladkornega bolnika je dobro urejena 
presnova in preprečevanje kroničnih 
zapletov bolezni.

Če ima bolnik dobro urejeno pre
snovo, nima težav, to pa pomeni, da 
se izogne invalidnosti in si ohrani 
normalno življenjsko dobo. Dejanski 
končni cilj oskrbe sladkornega bol
nika pa mora biti tudi njegov obču
tek zdravja in neodvisnosti od oko
lice. Diabetik lahko vse to doseže le, 
če dobro pozna svojo bolezen. S pri
dobljenim teoretičnim in praktičnim 
znanjem, z lastno iznajdljivostjo in 
s pomočjo okolice se diabetik lahko 
uspešno spoprime s svojo boleznijo, 
jo kar najbolj obvladuje, z njo živi, 
ne sicer brez omejitev, vendar brez 
bistvenih telesnih in psihičnih težav.

VLOGA DRUŠTEV
Vzporedno z dispanzerji so se v 

Sloveniji ustanavljala tudi društva 
diabetikov. Le-ta skrbijo za zdrav
stveno vzgojo ter pomagajo pri re
ševanju zdravstvenih in socialnih pro
blemov svojih članov. Organizirajo 
redna predavanja za svoje člane ter 
seznanjajo tudi javnost in pristojne 
organe s problemi, ki tarejo sladkor
ne bolnike. Posamezna društva se 
združujejo v ZVEZO DRUŠTEV 
DIABETIKOV Slovenije. Pri nas sta 
najaktivnejši društvi Slovenj Gradec 
— Ravne.

Bojana Zemljič, višja med. sestra
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KULTL/RA
PE S EM  JE LAHKO M O ST

Pogovor z Vresovim pevovodjem ob vstopu v novo sezono

Moški pevski zbor Vres je mlade
nič, ki stopa v svoje 18. leto. Lan
sko sezono je preživel nadvse delov
no in dokaj uspešno. To naj bi mu 
dajalo polet za naprej, žal pa naše 
družbene in še posebej kulturne raz
mere ne jamčijo, da bo kulturno- 
umetniška skupina, ki se je s svojo 
dejavnostjo doslej že potrdila, uspe
šna tudi v prihodnje. Če hoče to, 
ji je potrebna volja in moč, s kakr
šno se res lahko pohvali le mladenič, 
ki so mu potrdili polnoletnost. Kako 
je z življenjsko voljo prevaljskega 
Vresa, smo pobarali njegovega diri
genta Jožka Kerta.

»Vres že vse od začetkov ne de
luje v lahkih, za zborovsko dejav
nost rožnatih razmerah. Zato smo 
lahko veseli, da je zbor kljub razno
vrstnim težavam vsa ta leta vzdržal, 
celo več, da je kakovostno rastcl. 
Tako smo sc preteklo sezono že pe
tič uvrstili v vrh slovenskega moške
ga zborovskega petja na Naši pesmi 
v Mariboru, zelo dejavni pa smo bili 
tudi na domačih odrih. V naše kon
certe smo vnesli novo svežino, sledili 
smo trendu slovenskih zborov, na na
šo pobudo je nastalo novo slovensko 
glasbeno delo — Lebičeva obdelava 
zilske ljudske Pesmi od zarje. Vsto
pili smo v za nas doslej nepoznane 
avditorije — sakralne objekte. Z uve
ljavljenima koroškima glasbenikoma, 
trobentarjem Stankom Arnoldom in 
orglarjem Maksom Strmčnikom, smo 
priredili koncerte na Lešah, Preva
ljah in v Slovenj Gradcu. Prvi in 
zadnji od teh sta nadvse uspela. Ob 
novem letu smo imeli že tradicional
ne koncerte na Prevaljah, v Šenta
nelu in na Strojni ter na Ravnah za 
upokojence železarne. 2c jeseni smo

pripravili 6. srečanje z Vresom po
bratenih zborov na Prevaljah.

Ob vseh rednih koncertih in na
stopih smo po tekmovanju doživeli 
še nagradni nastop v Slovenski fil
harmoniji z nekaterimi drugimi, na 
Naši pesmi nagrajenimi zbori, dru
ga, še prijetnejša nagrada za celolet
no zavzeto delo Vresovih pevcev pa 
je bil izlet v Rim.«

»Prvih deset let je Vres ob vsa
kem sklepnem koncertu izdal kon
certno knjižico, nato je to tradicijo 
opustil. Izdal jo je še ob 15-letnici 
zbora, letos pa spet. Zakaj?«

»Pravzaprav smo jo morali izdati, 
in to zaradi dolžnosti do naročnikov 
koncertnih oglasov, ki so bili veči
noma iz tujine; da je tako, ni bila 
naša muha, pač pa posledica dejstva, 
da so imele tuje firme več razume
vanja za naše potrebe kot domača 
podjetja.«

»Knjižica je skrbno oblikovana, je 
pa vsebinsko skromnejša kot prej
šnje.«

»Ko bi jo bili prej načrtovali, bi 
lahko bilo v njej več člankov. A tu
di tako smo v njej predstavili dejav
nost zbora v pretekli sezoni. To pa 
je bil ob prej omenjenem tudi naš 
namen.«

»Novo delovno leto se je za zbor 
šele dobro začelo, za vami pa je že 
prvi pomemben in zelo uspel na
stop.«

»Da, 24. septembra smo peli na 
koncertu Alpe-Jadran v veliki dvo
rani velikovške mestne hiše. Z nami 
so nastopili še italijanski zbor iz Fur
lanije, dva nemška iz Avstrije (mo
ški iz Šentpetra na Vašinjah tpr me
šani iz Velikovca) ter slovenski mo
ški zbor Kralj Matjaž iz Libuč. Kon

cert je bil za koroške razmere po
membno politično dejanje, saj so bi
la vrata mestne hiše v Velikovcu 
Slovencem dolga leta popolnoma za
prta. Ker je Velikovec središče ozem
lja, na katerem živi veliko koroških 
Slovencev, bi bilo želeti, da ta kon
cert ne bi ostal edina Slovencem pri
jazna gesta velikovškega mestnega 
vodstva, ampak da bi bili lahko Slo
venci redni soustvarjalci kulturnega 
življenja v tem koroškem mestu. Te 
možnosti bi morali pomagati odpi
rati tudi naši družbenopolitični de
javniki.«

»Slovenske kulturne prireditve v 
Velikovcu so bile prepovedane z ute
meljitvijo, da bi slovenska beseda 
vznemirjala tamkajšnje prebivalce.«

»Ob tem koncertu se je pokazalo, 
da so take ,bojazni1 povsem neute
meljene. Poslušalci, med šeststotimi 
v dvorani je bilo tudi veliko nemško 
govorečih, so navdušeno pozdravili 
vsako dobro zapeto pesem, ne gle
de na jezik. Vres je bil še posebno 
toplo sprejet. Naklonjenost sodelo
vanju s Slovenci je izrazil tudi do
mači zbor, ki je zapel ljudsko Kje so 
tiste stezice v slovenščini.«

»Nekateri menijo, da je prireditev 
vendarle izzvenela zelo nemško.«

»Tak je bil uradni del. Družabno 
srečanje po koncertu je bilo povsem 
drugačno. Velikovški župan nas je 
nagovoril v slovenščini in z nami po 
slovensko zapel, slovenske pesmi so 
skupaj z nami in z zborom Kralj 
Matjaž peli tudi pevci nastopajočih 
neslovenskih zborov. Znova, kot že 
tolikokrat doslej, smo doživeli, da 
pesem podira pregrade med ljudmi, 
med narodi, in gradi mostove med 
njimi. Zal na to moč pesmi naši 
družbenopolitični in kulturni vodi

telji premalo dajo in je ne izrabijo 
za kvas, ki bi pripomogel k poglo
bitvi medsebojnih stikov med Slo
venci na obeh straneh državne meje. 
Medtem ko so bili na koncertu v 
Velikovcu predstavniki vseh politič
nih strank (razen skrajno desno 
usmerjene) in koroških slovenskih 
kulturnih organizacij, je bil z Vre
som na koncertu samo predsednik 
glasbenega odbora ZKO Ravne.«

»Zaradi težkih družbenopolitičnih 
in gospodarskih razmer pač name
njamo pri nas kulturnoumetniški de
javnosti manj pozornosti.«

»Prav to me skrbi. Za uspešno lju
biteljsko delo je potrebna primerna 
kulturna klima. Če je ni, je ljubitelj
skega kulturnika težko motivirati 
za intenzivno kulturnoumetniško de
lo. Vsak pač nima za to dovolj no
tranjega ognja, potrebna mu je tudi 
zunanja spodbuda. Če je ni in če je 
premalo trdega dela, tudi uspehov 
ne more biti. To pa pomeni še manj 
motivacije. V takih razmerah je tež
ko voditi kulturnoumetniško skupi
no, jo obdržati na določeni kako
vostni ravni ali celo doseči, da na
preduje. Ker v naši občini dobre 
kulturne klime ne oblikujemo, me 
je nove sezone resnično strah.«

Ni mogoče verjeti, da bi Vreso
vim pevcem po toliko skupnih le
pih doživetjih, uspehih in mnogih 
urah garanja rnogia poiti volja do 
nadaljnjega dela. Če ne bo spodbude 
od zunaj, jo bodo gotovo našli v sebi 
in med seboj. Saj še vedno velja ti
sta: Eden drugmu ogenj dajmo . . . 
Vseeno pa bi morali vodilni družbe- 
ncpolitični in kulturni delavci v naši 
občini Kertovo opozorilo vzeti nad
vse resno.

Mojca Potočnik

BILI S M O  V GLEDALIŠČU

VSE ZA OTROKE!?
Zdaj je  šola že dva m eseca in 

pol. Ko se je  začela, se je  začela 
s presenečenji: polni razred i (za
to na R avnah  in P re v a ljah  dve- 
izm enski pouk) in  k ljub  našim  
vse bolj praznim  denarn icam  pol
ne cene.

V prašali smo strokovnega de
lavca na O bčinski izobraževalni 
skupnosti R avne tov. M irka Roz

m ana, kako so se nove cene za 
šolo odrazile v številkah.

L ani so v šoli m alicali vsi šo
la rji, letos okoli 96®/o (najbolj se 
je  število zm anjšalo  v k ra jih  zgor
n je M ežiške doline); lan i je  im e
lo kosilo 39,2 ®/o, letos 22,5 ®/o. L a
ni je  bilo v  16 oddelkov podalj
šanega b ivan ja  vk ljučen ih  10 ®/o 
vseh otrok, letos v 11 oddelkov 
7 °/o otrok od skupnega števila 
3303 šo larjev  v občini.

Brezplačno se letos od skupno 
466 a li 14®/o o trok  vozi 291 o trok , 
175 pa jih  plača polno ceno. Lani 
je  im elo brezplačne vozovnice 
364 otrok, 40 %> cene pa so p la
čali s ta rš i 130 otrok.

Š tevilke so takšne  zato, k e r za 
šo larje  vse m an j daje  šola — ker 
nim a k je  vzeti, saj m i — zapo
sleni — vse m anj dajem o njej. 
S 15. oktobrom  se je  nam reč p ri
spevna stopn ja s 4,70 znižala na 
3,50, k a r  nas je  vse razveselilo, 
h k ra ti pa razjezilo, ko je  bila v 
otrokovi beležnici nova cena m a
lice.

Dajem o torej v vsakem  prim e
ru. Gotovo pa laže, če vsi, kot 
potem  vsak zase iz žepa. Potem  
nam reč lahko še kdo (ve se, kdo 
navadno) ostane brez m alice in 
peš m ora. To pa je  za o troka 
hudo.

H. M.

ZKO je  že četrto  leto  zapored uspelo organizirati lu tkovni abonm a. 
V prv ih  dveh le tih  je  z n jim  razveseljevala le ravenske in prevaljske 
otroke, občasno tud i m ežiške in  črn janske, lan i je  vk ljuč ila  še R adlje 
in D ravograd, letos tu d i Slovenj Gradec.

Tako im ajo naši otroci svoje gledališče. Okrog 250 jih  je  na P re 
valjah , okrog 400 na Ravnah, že vsa leta, čeprav je  bilo letos nekoliko 
m anj zan im anja . (K ulturi se je  pač najlaže odreči.)

Svojevrstna publika je  tako  nastala , nova za naš konec. K ot je  po
vedala M irjana V evar, strokovna delavka na ZKO, je  ta  na R avnah 
že k a r k u ltiv iran a  (kar pom eni, da se usede tja , k je r  im a rezerv iran  
prostor), teže pa na P revaljah , k je r  m esta niso označena.

Im a pa ta  publika tud i svoje zahteve. Saj rečemo, da so otroci 
najbo ljši k ritik i — če ni zanim ivo, je  dolgočasno, k a r  takoj pokažejo. 
To, da ak te r potem  prek ine predstavo in  reče, da bo igre konec, če 
ne bo m ira, je  gotovo način, a slab; pa čeprav  se da reči tu d i tako, 
kot je  nekdo, da nam reč naši otroci niso dovolj izobraženi za sp reje
m an je  (predstava PA P IL U  je  npr. v rhunsk i dosežek, našim  m alčkom  
pa ni bila všeč).

Zato se ZKO R avne zelo trud i, da bi dobivala dobre in  zanim ive 
predstave, čeprav  je  to težko (nekatere so predrage, druge neustrez
ne za naše odre), da bi zadovoljevale in  h k ra ti vzgajale najm la jše  
gledalce.

H. M.
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REKREACIJA IN
ODBOJKA

Obe ravenski odbojkarski ekipi, 
Iti s ta  dolgo vrsto  le t nastopali v 
d rug ih  zveznih ligah, ig ra ta  sedaj 
v republiški konkurenci. Po izpa
du odbojkarjev  F u ž in a rja  iz II. 
zvezne lige v sezoni 1986/87 so se 
jim  letos p rid ru ž ila  še dekleta. 
O dbojkarice F u žin arja  so se po 
odstopu K opra Cim osa iz tekm o
v an ja  II. zvezne lige sicer posku
šale v rn iti v  drugoligaško kon
kurenco, toda to jim  n i uspelo. 
Na kvalifikacijsk i tekm i v K ar
lovcu so bile poražene od ekipe 
M agliča iz Foče s 3 : 0.

M oška ek ipa F užinarja , ki n a
stopa v novem  p rvenstvu  zvečine 
z m ladim i igralci, je  v p rv ih  treh  
kolih d v ak ra t zm agala. N ajprej 
jih  je  v uvodnem  srečan ju  rep u b 
liške lige dom a n a  R avnah  p re 
m agala odlična ekipa G ran ita  iz 
Slovenske B istrice s 3 :0 ,  nato  pa 
so R avenčani zm agali v Ž irov
nici p ro ti Z elezarju  3 :2  in dom a 
p ro ti Topolšici 3 : 0. K asneje so 
igrali še v  gosteh s S tavbarjem  
M TT in N arodnim  dom om  te r  do
m a z Brezovico.

Tudi dek leta  F užinarja  so svo
je v rste  krepko pom ladile, pesti 
pa jih  pom an jkan je  kakovostnih 
igralk. V ekipo se je  v rn ila  S i
m ona Š teharn ik , tako da se je iz
bo ljšala  ig ra  v napadu, m lade 
igralke, kot Bivškova, Pustoslem - 
škova, H ovnikova, Tuškova in 
druge pa precej obetajo. Tudi od
bojkarice F u žin arja  so v prv ih  
treh  kolih zabeležile dve zm agi in 
poraz. V uvodnem  srečan ju  na 
R avnah  jih  je  p rem agala  ekipa 
P artizan a  Tabor iz L jub ljane s 
3 :1, nato  p a  so R avenčanke zm a
gale v Topolšici s 3 : 2  in  doma 
p ro ti P a rtizan u  K am nica s 3 : 0. 
K asneje so nastopile še v  L ju b 
ljan i s K rim om  in v M islinji te r 
dom a pro ti Rogozi.

V vseh tre h  repub lišk ih  ligah 
nastopa letos k a r  reko rdn ih  13 
ekip s področja koroške regije. 
Poleg obeh F užinarjev ih  ekip, 
ig ra ta  v  enotn i slovenski ligi še 
obe ekipi M islinje, v d rug ih  re-

V soboto, 1. oktobra, je  bila na 
R avnah  p rv a  p redstava le tošn je
ga lu tkovnega abonm aja, dan po
prej so si jo  ogledali otroci na 
P revaljah . Gostovalo je  Lutkovno 
gledališče iz L jub ljane s p red sta
vo P rav ljičarjeve  pravljice.

V petek, 14. oktobra, je  bilo v 
T itovem  dom u na R avnah občin
sko srečan je  fo lk lornih  skupin. 
Skupine KUD Prežihov Voranc. 
S tro j nske Reke, Š en tanela in  OŠ 
Koroški je k la rji so s svojim i ži
vahnim i nastopi počastile rav en 
ski k ra jevn i praznik .

V četrtek, 20. oktobra, je  bilo 
na R avnah srečan je m lad ih  lite 
ra tov  severovzhodne Slovenije. 
P rispevke za lite ra rn i večer je  
izb ra la  in  s pomočjo učencev OŠ 
P režihov V oranc predstav ila  Bo
ja n a  V erd inek-P levnik . U dele
ženci, bilo jih  je  okoli 50, so si na 
R avnah  ogledali P ionirsko kn již-

publišk ih  ligah p a  igrajo, p ri m o
šk ih : S tro jnska Reka, F užinar II.. 
Vuzenica, Mežica in C rna te r pri 
ženskah: P artizan  P revalje , F u 
žinar II., C rna in Mežica. N aj
bolje so v novo prvenstvo  š ta rta li 
odbo jkarji S tro jnske Reke in  od
bojkarice iz P revalj, ki so v prv ih  
treh  kolih vse tekm e zm agali.

ROKOMET
F užinarjev i rokom etaši so v še

stih  kolih  enotne republiške lige 
zbrali 4 točke in so bili na 9. m e
stu. Po zm agi dom a nad Č rnom 
ljem  jim  v nada ljevan ju  ni šlo 
vse po načrtih . P resenetili so si
cer v svojem  tre tjem  nastopu v 
Krškem , k je r so osvojili točko, to 
da kasneje s ta  sledila dva poraza 
z odličnim a ek ipam a Š oštan ja  in 
P ru l. V 6. kolu so R avenčani 
znova računali n a  dve točki v 
srečan ju  z do tedaj zadnjeuvršče- 
nim  Term opolom  iz Škofje Loke, 
toda dobili so le eno. To tekm o 
so zaradi neprim erne dvorane na 
R avnah odigrali v Slovenj G rad 
cu in v zadn jih  m inu tah  srečan ja  
izpustili iz rok  dragoceno zmago 
po vodstvu 23 : 21.

REZULTATI: Bakovci — F uži
n a r  31 : 26, F užinar — Črnom elj 
31 : 27, K rško — F užinar 19 :19, 
F užinar — Šoštanj 15 :19, P ru -  
le — F užinar 32 :21 in  F užinar — 
Term opol 23 :23. V naslednjih  
treh  kolih so F užinarjev i rokom e
taši nastopili v A jdovščini in v 
T rbov ljah  te r  igrali v Slovenj 
G radcu kot gostitelj p ro ti Inlesu 
iz Ribnice.

D ekleta F u ž in a rja  so v šestih  k o 
lih  republiške lige le en k ra t zm a
gale, in  to  dom a p ro ti ekipi No
vega m esta. P ra v  gotovo se pozna 
neig ran je  poškodovane A nite Za
fošnik, razlog za p e t porazov pa 
je  iskati tud i v sila neugodnem  
žrebu. R avenčanke so se nam reč 
v p rv ih  kolih  srečale z boljšim i 
ekipam i, ki tvo rijo  v rh  p rvenstve
ne razpredelnice. REZULTATI: 
M linotest — F užinar 22 :16, F u 
žinar — B u rja  22 :25, Isk ra  — 
F užinar 27 : 20, F užinar — IMV

nico Leopold Suhodolčan in  De
lavski m uzej.

V ponedeljek, 24. oktobra, je  
bila v T itovem  dom u prva pred
stava letošnjega gledališkega 
abonm aja. N astopilo je P rim o r
sko dram sko gledališče iz Nove 
Gorice s S trn iševim i Ljudožerci.

V torek, 25. oktobra, je  Rajko 
S topar iz M urske Sobote rav en 
skim  in  p revaljsk im  osnovnošol
cem te r  učencem  sredn je  šole 
predstav il M iška K ranjca.

Od 19. do 25. oktobra je  bila 
v avli up rave železarne p rodajna 
razstava likovnih  del M ilene Go
lob. O rganizirala jo  je  m ladina 
Delovne skupnosti KSZ.

Od 20. do 28. oktobra je  bila 
v L ikovnem  salonu na_ R avnah 
razstava Š tudentski in  d ijašk i n a 
rodnoobram bni in  delovni tabori 
1935—1940.

M. P.

Šp o r t
Novo mesto 20 : 15, Itas Kočevje 
— F užinar 27 :14 in F užinar — 
B ran ik  16 :23. Rokom etašice tre 
ne rja  Zabukovca so se v nasled
n jih  treh  kolih  pom erile v gosteh 
z ek ipam a C erknega in O lim pije, 
v dvorani v Slovenj G radcu  pa 
so igrale z ekipo Polane.

NOGOMET

Znatno pom lajeni F užinarjev i 
ekipi je  v osm ih kolih  tekm ova
n ja  nogom etne zveze M aribor 
uspelo zb ra ti le 5 točk. To je 
realno m anj, kot smo na R avnah 
pričakovali, pa čeprav  nastopa 
F užinar v tem  tekm ovan ju  z da
leč najm la jšim i igralci, p rak tično  
še z m ladinci. V prv ih  š tirih  ko
lih  so R avenčani osvojili le dve 
točki, kasneje pa zaigrali veliko 
bolje in  dom a prem agali S tarše 
te r  igrali neodločeno s Slivnico. 
D ravograjska O jstrica je  vseka
kor največji favorit v tem  te k 
m ovanju, saj so n jihovi nogom e
taši v vseh tekm ah  zm agali in  
zbrali m aksim aln ih  16 točk v 
p rv ih  osm ih kolih. Dobro igrajo  
tudi nogom etaši Pece iz C rne in 
K orotana, ki so doslej zb ra li po 
8 točk, A kum ulator 7 in, kot že 
rečeno, F užinar 5. R ezultati ko
roških ena jsteric  od 5. do 8. kola:
5. kolo: A kum ulator—M ik lav ž6 :l, 
O jstrica—K orotan  3:1 in  Peca— 
F užinar 4:1; 6. kolo: F užinar— 
S tarše 4:1, Pobrežje—P eca 3:0, 
K orotan—P alom a Sever 2:1, M i
klavž—O jstrica 1 :7 in Dogoše— 
A kum ulator 2:1; 7. kolo: A ku
m ulator—Rače 1 :1, O jstrica—Do
goše 3:1, P eca—K orotan  3:2 in 
Slivnica—F užinar 2:2; 8. kolo:
Rače—F užinar 5 :3, K orotan— 
S tarše 1:0, M iklavž—Peca 3:4 in  
A kum ulator—O jstrica 0:1.

Da na R avnah  vendarle  lahko 
upam o v  boljše nogom etne čase, 
pa jam čijo  doseženi rezu lta ti p io
n irjev  F užinarja  v letošnjem  p r
venstvu. T rener p ionirske A ek i
pe F ranc Tone je  o svojih  varo
vancih  našel le  pohvalne besede: 
»V letošnjem  p rvenstvu  koroške 
lige, k je r  nastopa 6 ekip, smo 
prem očno osvojili naslov jesen
sk ih  prvakov. Dosegli smo 5 zmag 
in en neodločen izid, gol razlika 
pa je  k a r 35:6 v našo korist. Ko 
sem pred  dvem a letom a prevzel 
fante, ta k ra t še zelo m lade, se 
razum ljivo  kot p rav i začetn ik i 
nism o mogli enakovredno kosati 
z boljšim i ekipam i. Tudi v la n 
skem  p rvenstvu  ni bilo kaj p rida  
uspeha, bili smo predzadnji. Se
daj pa so uspehi že tu, rezultati, 
so gotovo povezani s trd im  delom 
in prizadevnostjo  m ojih  fantov. 
Na voljo im am  okoli 20 igralcev, 
ki zares p ridno  vadijo. N ekateri 
m ed n jim i so p rav  n ad a rjen i in  
obetajo, da bodo dobri nogom eta
ši. T u je  še B selekcija, ki jo tr e 
n ira  Vinko Šuler, tudi on im a na 
seznam u okoli 20 pionirjev. P re 
p ričan  sem, da bomo s pomočjo 
novega odbora in  s takšno  zagna
nostjo, ki je  tačas p riso tna v k lu 
bu, vendarle  izšli iz sedanje k r i
ze, v k a teri je  ravensk i nogomet«, 
je  optim istično sklenil pogovor 
o naj m lajših  F užinarjev ih  nogo
m etaših  F ranc Tone.

KULTURNA KRONIKA

St. 11/1988

NAMIZNI TENIS
V R ad ljah  je  bil kvalifikacijsk i 

tu rn ir  p ion irjev  in p ion irk  v n a 
m iznem  ten isu  za šta je rsko—-ko
roško regijo. N astopilo je  73 ig ra l
cev in igralk. Med fan ti se je na 
kasnejše kvalifikacijske tu rn ir je  
za republiško  prvenstvo uvrstilo  
k a r  šest igralcev F užinarja , in  si
cer V rčkovnik, Rožič, Senica, Bač. 
M iklavc in  Tušek, ki so bili v 
svojih skupinah  zm agovalci. Med 
dekleti s ta  se uvrstili M lakarjeva 
in  Vastlova, m edtem  ko tr e t j i  F u 
ž inarjev i ig ralk i Rusovi to ni 
uspelo. Skupno je  n a  tu rn ir ju  v 
R ad ljah  nastopilo  13 p ion irjev  in 
3 p ion irke ravenskega kluba, po
hvaliti pa velja  še cicibana Š tim - 
n ik a rja  in  Iršiča, ki sta  pokazala 
precej nadarjenosti za igro z belo 
celuloidno žogico.

15. ok tobra se je  pričelo p rven
stvo v slovenskih nam iznoteniških  
ligah. R avenčani so že m inulo 
sezono nastopali z moško ekipo 
v I. B ligi vzhoda, to k ra t so se 
jim  p rik ljuč ila  še dekleta , ki 
ig rajo  v I. A ligi. F an tje  so v p r
v ih  treh  nastop ih  gladko zm agali. 
N ajprej so dom a prem agali Krško 
s 6:3, teden  dni kasneje pa še 
v  L ju b ljan i ekipi K ajuha s 7 :2 
in Vesne z 9:0. Za ravensko ekipo 
nastopajo  Em il S irovina, ki se je  
v rn il iz JLA, te r  M arko Špegel, 
Bogdan Tušek in  A ndrej Bač, 
s ledn ja  dva si ob s ta re jš ih  kole
gih v ekipi n ab ira ta  potrebno 
znanje. Ig ra lke  F užinarja  A ndre
ja  P lacet, T ina Vastl, P e tra  M la
k ar in  H elena Rus so v uvodnih 
dveh tekm ah  prem agale lju b ljan 
ska k luba Vesno s 7:2 in  K ajuh  
s 6:3. V nasledn jih  dveh nastopih  
so bile R avenčanke poražene, in 
sicer tesno v H rastn iku  s 4:5 in 
v  L jub ljan i s K ovina O lim pijo 
s 3:6. V 3. kolu so se dekleta po
m erila  z ek ipam a P rim exa iz V r
to jbe in Sem edele iz K opra, fa n t
je  pa so odigrali tekm i pro ti Pe- 
toviji in Soboti.

V steni
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Pionirska nogom etna ekipa F užinarja  — jesensk i koroški p rvak

Št.  11/1988

KEGLJANJE
N aslov p rv ak a  koroške regije 

m ed posam ezniki je  osvojil keg
ljač  F u žin arja  Ivo M lakar, ki je  
v š tir ih  nastop ih  na kegljiščih v 
S lovenj G radcu, n a  P rev a ljah  in 
d v ak ra t na R avnah  podrl 3541 
kegljev. Drugo m esto je  pripadlo 
Ivanu  B orovniku (Fužinar) s 3459 
keglji, sledijo  pa B elaj 3434, P a 
rad iž 3389, S on jak  (Korotan) 3376, 
itd. M lakar in  B orovnik sta  n a 
stopila na republiškem  p rvenstvu  
v L itiji in  T rbovljah , a se n ista  
usepla u v rstiti v  finale  m ed 34 
najbo ljših  v  S loveniji. U spešnejša 
je  b ila  S ilva Cigler, k i se je  po 
dveh nastop ih  v  K am niku u v rs ti
la m ed najbo ljše  kegljavke.

V kegljaškem  klubu F užinar je  
po sm rti dolgoletnega p redsedni
ka kluba O ta H afnerja , na čelu 
k luba je  bil k a r  29 let, p rišlo  do 
nek a te rih  kadrovskih  prem ikov. 
Na občnem  zboru 28. ok tobra so 
za novega p redsednika izbrali 
P e tra  Setino, tehn ičn i vod ja  je  
postal V iktor Podjavoršek, v od
bor k luba  pa so izvolili tud i ne
ka te re  nove člane. Do sprem em b 
je  p rišlo  tu d i m ed strokovnim i 
kadri, saj žensko kegljaško ekipo 
odslej vadi S tanko  Prinčič, tren e r  
m oške v rs te  je  posta l M irko H ro
vatič, m ladincev pa Rudi G rabner.

SMUČARSKI SKOKI
Na plastičn i skakaln ici v  T ito

vem  V elenju so 2. ok tobra m erili 
moči s ta re jš i p io n irji za repub li
ško prvenstvo. Zm agal je  Zupanič 
iz A lpine Žiri, skakalci F u žin ar
ja  pa niso dosegli posebno dobrih 
uvrstitev . Se najbo lje  je  skakal 
Jože Z agernik  in  bil m ed več kot 
80 tekm ovalci 13. Tekm a je  so
časno šte la  za prvenstvo  š ta je rsko - 
koroške regije, Z agernik  pa je  bil
4. S ta re jš i cicibani so se istega 
dne zbrali v  Zbelovem, k je r  je  
bila pokalna reg ijska tekm a. Med 
fužinarjev im i skakalci je  bil 
Stočko 3. in  Verdinelc 8.

Na skakaln ici v D obji vasi je  
b ila 15. oktobra zak ljučna tekm a 
za pokal in  p rvenstvo  reg ije  za 
sta re jše  cicibane. Zm agal je  K ad- 
liček (Velenje), od F užinarja  pa je  
bil V erdinek 4. in  Stočko 6. V 
skupni razv rstitv i je  b il S točko 4.

Na tekm ovan ju  za reg ijsk i po
k a l v M islinji za p ion irje  A je  bil 
najbo ljši R avenčan A ndrej Za
gernik, V ideršn ik  je  b il 6., Polanc 
8., K rivograd  10. in  K reuh  14. 
Z adn ja  tekm a na p lastik i za po
kal šta je rsko-koroške reg ije  za 
m la jše  cicibane je  b ila  na L ju b 
nem. D rugo m esto je  osvojil D am 
ja n  Voda, k i se je  v končnem  
seštevku  vseh nastopov uv rstil 
na 4. mesto.

P rip rav  državne selekcije pio
n irjev , ki so b ile  letošnjo  je sen  v 
S arajevu , sta  se udeležila tudi 
n ad a rjen a  skakalca F užinarja  
E rih  Pečnik  in  K ris ti Švab. Oba 
sta  zadovoljila okuse selektorjev, 
saj so b ili n ju n i skoki dolgi in  le 
pi, Švab pa je  postavil tud i nov 
klubsk i reko rd  s 87 m etri.

ATLETIKA
Na 23. zak ljučn i p rired itv i je 

senske akc ije  krosov, to k ra t za 
pokal Dela, 15. ok tobra  v Dom ža
lah, so b ili uspešni tud i a tle ti in 
a tle tin je  KAK. P ritek li so si k a r 
tr i p rva m esta, saj so zm agali: 
Janez  Š tern  m ed st. p ion irji B 
na 1000 m, A nita  M ežnar m ed 
ml. p ion irkam i A p rav  tako  na

1000 m te r  P rim ož P ušn ik  m ed 
st. m ladinci, k i so tek li na 3000 m. 
Poleg tega je  b il A ndrej Kos tre 
tji  m ed st. p ion irji A te r  Brezov- 
n ik  šesti m ed st. p ion irji B, R a
venčani so b ili v  te j kategoriji 
ekipno drugi.

Ivo M lakar

ALPINIZEM
Je lka  T ajnik , AO Ravne, n ad a

lju je  s serijo  dobrih  vzponov. V 
Ju lijsk ih  A lpah je  v severni ste
ni T rig lava z M irkom  K ranjcem , 
AO Črnuče, p rep lezala prosto 
Helbo, VII, 400 m, v steni S it pa 
sm er Blagoslov, VI +  AO, 400 m. 
To je  b ila  d ruga ponovitev te 
zah tevne sm eri. V isti sten i je  b i
la  uspešna v sm eri Belač — Be- 
šlin, VII, 600 m (prosta ponovi
tev).

V Dolžanovi soteski pa je  bila 
izredna v  sm eri T ri srca, V III + . 
To 'je b ila  d ruga ženska ponovi
tev  te  ekstrem no zahtevne sm eri.

15. in  16. ok tobra je  bilo v Beli 
p ri V ipavi m ednarodno p rv en 
stvo v prostem  plezan ju . N astopi
lo je  56 tekm ovalcev in tekm o
valk. Moški so v finalu  plezali 
sm er z oceno VIII + ,  — IX. Zm a
gal je  I ta lija n  S tern i, p resenetil 
pa je  Sašo P rošen jak , AO Slovenj 
G radec, s petim  mestom.

Med dekleti, ki so plezale sm er 
z oceno V III —, je  zm agala O bla
kova, AO V rhnika. Je lk a  T ajn ik  
pa je  zasedla odlično drugo mesto 
in  še e n k ra t dokazala, da sodi 
m ed naše najbo ljše  alpinistke.

Janez Zalig

ŠAH
22. 9. je  na P re v a ljah  gostoval 

slovenski velem ojster Bruno P a r 
ma. V s im u ltank i se je  pom eril s 
26 naspro tn ik i in  zabeležil zmago 
s p rep rič ljiv im  rezu ltatom  24 :2. 
V elem ojster nobene p a rtije  ni iz
gubil, rem izira li pa so J. Kert, 
Rotovnik, V rečič in  M arin. P o
budn ik  sim ultanke je  b ila  k ra 
jevna skupnost P revalje , ki za 
razum evanje zasluži vse p rizn a
nje, organizator pa šahovski klub 
F užinar.

N adalju je  se hitropotezno p r 
venstvo za pokal F užinar ’88. Na 
dveh sep tem brskih  tu rn ir jih  so 
bili doseženi naslednji izidi: 
12. 9. je  v  konkurenci 11 šahistov 
prvo m esto osvojil B ranko  P la 
ninšek  z 8 točkam i, d rugi je  bil 
H erbert K om arica s 7,5 in tre tji 
M arjan  Uršič s 7 točkam i. N asled

n ji mesti sta  zasedla F ranc Ro
tovnik  in M arjan  Senica s 5 toč
kami.

26. 9. je  10 igralcev igralo po 
dvokrožnem  sistem u. Zanesljivo 
je  zm agal D anilo P eruš s 16 toč
kam i pred  M arkom  V rečičem  13 
in A ndrejem  E rjavcem  z 10,5 toč
ke. Isto število  točk je  n ab ra l Ko-

Ob boleči izgubi m am e in  sta re  
m am e 

ZOFIJE KRAIGER
se zahvalju jem o osebju  in t. od
delka Bolnišnice v Slovenj G ra d 
cu, ki so ji la jša li bolečine, g. 
župniku za oprav ljen i obred, P i
halnem u o rkestru  ravensk ih  že- 
lezarjev, vsem, ki so jo  pospre
m ili na zadnji poti, in  vsem, ki 

so jo  im eli radi.
Vsi n jeni

Ob izgubi drage m am e in  none
o l g e  Ce s n ik

iz P redm eje  pri A jdovščini se 
iskreno zahvalju jem  sodelavcem  
tozda O rod jarna za darovano 
cvetje in  izkazano pozornost v 

težk ih  trenu tk ih .
S in M arjan  z družino

Ob boleči izgubi dragega moža, 
očeta in dedka 

OTA HAFNERJA
se iskreno zahvalju jem o vsem, ki 
ste nam  v teh  težkih  tren u tk ih  
kakorkoli pom agali, darovali 
cvetje, sočustvovali z nam i in  ga 
tako številno posprem ili na n je 

govi zadnji poti.
H vala vsem, ki ste nam esto cvet
ja  nakazali prispevek  dializnem u 
oddelku Bolnišnice Slovenj G ra

dec.
Njegovi

Ob boleči izgubi drage m am e 
MARIJE POTOČNIK

se iskreno zahvalju jem  sodelav
cem iz KSZ, m ed katerim i delam , 
za darovano cvetje in izkazano 

pozornost.
M arija  Šum ah

m anica na če trtem  m estu, 10 pa 
H rovatič n a  petem.

Na prvem  oktobrskem  tu rn irju  
10. 10. je  sodelovalo 12 šahistov. 
N ajboljši je bil Vrečič z 9 točkam i 
pred  U ršičem  s 7,5. Na nasled
n jih  m estih  so se zvrstili K om a
rica, E rjavc in  H rovatič, vsi s 7 
točkam i. M. V.

Ob odhodu v pokoj se najlepše 
zahvalju jem  sodelavcem , p rija te 
ljem  in dekletom  iz tozda V aljar
na za p rije tno  družabno srečanje 
in  za prisrčne besede ob slovesu. 
Še posebej hvala za lepa darila, 
ki m i bodo tra je n  spom in na vas.

Vsem želim  še mnogo zdrav ja 
in  uspeha pri nad a ljn jem  delu.

V inko Sovič

Ob odhodu v pokoj se zahva
lju jem  sodelavcem  3. izm ene v 
fazni kontro li V aljarne in  drugim  
za lepa darila  in  izkazano pozor
nost. Želim  jim  še veliko delov
n ih  uspehov.

M arjan  Bertoncelj

Izdaja delavski svet Žele
zarne Ravne kot mesečnik 
v nakladi 6500 izvodov. Ure
ja uredniški odbor: Milan 
Božlnovski, Alojz Janežič, 
Silvo Jaš, Marjan Kolar, 

Brane Žerdoner. 
Uredništvo: glavni in odgo
vorni urednik Marjan Ko
lar, novinarki Helena Mer- 
kaČ in Mo,;ca Potočnik, taj

nica Jelka Jamšek. 
Tel.: 861131, int. 6304 in 6753
Tiska: CGP Večer, Maribor.
Glasilo je po 7. točki 1. odst. 
člena zakona o obdavčenju 
proizvodov in storitev v 
prometu (Uradni list SFRJ, 
št. 33/72), in mnenju sekre
tariata za informacije SRS 
št. 421-1/72 prosto plačila 

prometnega davka.

Fotografije za to  š tevilko  so 
prispevali: F. K am nik , H. Mer- 
kač, M. P otočnik in  kadrovska, 
služba.

Z A H V A L E
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Kadrovska gibanja
od 21. 9. do 20. 10. 1988

Dne 20. oktobra je  bilo v žele
zarn i zaposlenih 6919 delavcev, 
to je  13 delavcev več v p rim erja 
vi z m esecem  poprej.

DELOVNO RAZMERJE 
SO SKLENILI

JEKLO LIVARN A — Veselič 
Vlado, liv a r-k a lu p ar, O bretan  
D am jan, kalilec, V erhovšek D ar
ko, NK delavec — vsi iz JLA ; 
Om erzel Sašo, s tro jn i teh n ik  — 
iz šole; K ogelnik Robert, voznik 
mot. vozil, Spegu Janko, s trugar 
— oba iz tozda Pnevm atični 
stro ji.

VALJARNA — Šinigoj Je rne j, 
K ra jn c  A ndrej, valjavca, M erkač 
F ran jo , km etijsk i m ehan ik  — vsi 
iz JL A ; Jakop in  R obert, Golob 
Rom an, oblikovalca kovin — p ri
p ravn ika iz šole.

ORODJARNA — S chaffer Mi
ran , s tru g ar — iz JL A ; Robin 
Em in, rezkalec — ponovna zapo
slitev ; G ašper Bojan, s tro jn i te h 
n ik  — iz tozda TSD.

STROJI IN DELI — Cesnik 
V alentin , frezalec — iz JLA .

IN D U STR IJSK I NOŽI — To
polovec Zorica, Č ebular A lbina, 
oblikovalki kovin — pripravnic i 
iz šole; Osvvald Silvester, m eha
n ik  obd. stro jev , K olar Samo, NK 
delavec — iz JLA.

PNEVM ATIČNI STRO JI — Ko- 
rinšek  Robert, NK delavec — iz 
JLA.

VZMETARNA — G rilc Janez, 
Senica Jože, oblikovalca kovin, 
M lačnik M arijan , stro jn i tehnik  
— iz šole.

ENERGIJA — Ju ra č  Verner, 
NK delavec — iz JLA.

ETS — Je ra k  Vojko, e lek trika r- 
elek tron ik  —• ponovna zaposlitev.

SGV — Tajzel Robert, s trugar 
■— iz JL A ; V aukan Iztok, inž. 
stro jn iš tva, S trm čn ik  Aleš, s tro jn i 
tehnik , R ibič Danilo, K ačič To

maž, oblikovalca kovin — vsi p ri
pravn ik i iz šole.

RPT — A uprih  L idija, dipl. inž. 
s tro jn iš tva  — p rip ravn ica  iz šole.

KONTROLA KAKOVOSTI — 
V eber Dušan, stro jn i tehn ik  — iz 
tozda TSD; Skudnik  M arija, s tro j
ni tehn ik  — iz tozda P nevm atič
ni stro ji; M avrel F ranc, NK de
lavec — iz tozda V aljarna.

KSZ — Kos M iran, dipl. p rav 
nik — p rip rav n ik  iz šole.

ARMATURE — V erhnjak  S tan 
ko, oblikovalec kovin — iz JLA.

MONTER — B erdnik  Bojan, 
K rive Aleš, k ljučavn iča rja  — iz 
JLA.

DELOVNO RAZMERJE 
JE PRENEHALO

JEKLARNA — L ipnik  Danilo, 
obratn i tehn ik  — sporazum no; 
Pešl Feliks, garderober — inva
lidska upokojitev.

JEKLOLIVARNA — M ihev P a 
vel, rezalec — sporazum no.

VALJARNA — Golubovič 
Zvonko, prevzem nik — sam ovolj
no; K otn ik  Pavel, valjavec — iz
k ljučen ; M avrel Franc, kontro lor 
va lja rn e  — v TOZD K ontrola k a 
kovosti.

KOVAČNICA — Zadro E liza
beta, skladiščnica — invalidska 
upokojitev.

JEKLOVLEK — H udobreznik 
Jože, rezalec — invalidska upo
kojitev.

ORODJARNA — K ontrec J a 
nez, rezkalec, Š truc M artin , s tru 
gar — sporazum no.

KALILNICA — P o lajner Go
razd, pom očnik p ri globinski peči 
— sporazum no.

TSD — G ašper Bojan, rezka
lec, V eber Dušan, kontro lor — 
v TOZD K ontrola kakovosti.

STROJI IN  DELI — Rožen K a
tarina , čistilka — invalidska upo-

lcojitev; G oja Vlasta, b rusilka — 
sporazum no.

IND U STR IJSK I NOZI — K a j
zer M iran, brusilec — izključen; 
V rhovnik M iran, p rip rav lja lec  
vložka — dana odpoved.

PNEVM ATIČNI STRO JI — K o
gelnik Robert, Špegu Janko , b ru 
silca na SBS — v TOZD Jeklo- 
liva rna ; Skudnik  M arija, kontro- 
lorka m ontaže — v TOZD K on
tro la kakovosti; B utolen Angela, 
Podojsteršek  M ajda, s trugark i — 
v TOZD TRO.

VZMETARNA — F ajm u t R u
dolf, m onter vzm eti — izključen.

ETS — Š tern  Ivan , dipl. inž. 
fizike, glavni p ro jek tan t — spo
razum no; V ušnik Ivan, pom očnik 
rav n a te lja  — m irovan je pravic.

KONTROLA KAKOVOSTI — 
D revenšek M atilda, re feren tka  za 
prevzem  — sta ros tna  upokojitev.

DRUŽBENI STANDARD — 
M očivnik Ema, b lagajn iča rka — 
sporazum no.

K adrovska služba

Dobri časi za frizerje

y l4 o d ro s ti

»T ovariš Razgoršek, ka tera  reka  se izliva  v  Dravo, M islinja ali
Meža?«

»Ali ne bi m an j um azali Drave, če bi se Mislinja?«

Zvečer postanem o bolj pam etni 
za p retek li dan, toda n ik d a r do
volj pam etni za naslednjega.

R tickert
*

N arod brez gozdov je  um irajoč 
narod.

Vare
*

Večina ljud i se boji sm rti, ker 
niso dovolj izrabili svojega živ
ljenja.

U stinov
*

N ikdar se ne norčujm o iz sp a 
kovanja m ladih, saj sam o p reiz
kušajo najrazlične jše  obraze, do
k ler ne najdejo  sebi prim ernega.

Sayer
+

Človek brez p o trp ljen ja  je  sve
tilka brez olja.

Segovia
*

N oben ogenj se ne m ore kosati 
s sončnim  svitom  zim skega dne.

T horeau
*

Če ljub iš živ ljenje, ne zap rav 
lja j časa, k a jti ta  pom eni živ lje
nje.

F rank lin

Mnogi si razb ija jo  glavo z vp ra
šanjem , kako bi bilo mogoče 
sprem eniti ljudi, nobeden pa ne 
pom isli na to, kako bi sprem enil 
sam ega sebe.

Tolstoj♦

Človek ne m ore prodre ti do 
novih obal, če n im a dovolj pogu
ma, da zapusti stare.

Gide*

L judi ne sm em o vedno soditi 
po n jihovi družbi. Judež, na p ri
m er, je  imel p rav  vzorne tovariše.

May
*

G enij je  človek, ki cilja na n e
kaj, česar sicer nihče ne vidi — 
in to tudi zadene.

Dover
*

Če bi se bilo mogoče n a  ljud i 
vsaj nekoliko zanesti, M ojzes z 
gore S inaj ne bi prinesel deset 
zapovedi, am pak  deset dobrih  n a
svetov.

Day*

Z akaj se politiki dom islijo n a j
boljših  rešitev  šele tedaj, ko p i
šejo  svoje spom ine?

F arrow


